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PO DOLGIH IN NAPORNIH POGAJANJIH MED LE DUC THOJEM IN KISSINGERJEM V PARIZU

Dosežen sporazum o Vietnamu 
Še danes začetek premirja?
Po neuradnih vesteh naj bi pogajalca že včeraj parafirala sporazum o premirju - Njuno srečanje 
je trajalo 3 ure in pol - Kissinger popoldne odpotoval v Washington, kjer bo predložil predsedniku 
dokončno besedilo - Nixon je zjutraj poročal po TV o «trenutnem stanju pogajanj o Vietnamu

PARIZ, 23. — Vest sicer ni še uradna, zelo verjetno pa sta ame
riška in severnovietnamska delegacija danes zjutraj med triurno sejo 
v kongresni palači v Avenue Kleber parafirali sporazum o premirju 
v Vietnamu. Francoska tiskovna agencija AFP, ki zatrjuje, da je vest 
stoodstotno gotova, poroča, da sta sporazum parafirala Kissinger in 
Le Duc Tho, prav lahko pa bi ta zgodovinski dokument parafirala 
Xuan Thuy in VVilliam Sullivan, ki sta se prav tako udeležila srečanja. 
Po pisanju AFP naj bi sporazum o premirju parafirali brez sleherne 
ceremonije. Uradno vest o parafiranju pa naj bi sporočili predsednik 
Nixon med svojim nenadnim govorom, o trenutnem stanju pogajanj 
za dosego miru v Vietnamu, ki bo drevi ob 22. uri po ameriškem 
času, kar odgovarja 4. uri zjutraj po srednjeevropskem. Po isti agen
ciji naj bi dokončni sporazum podoisali v soboto v središču za med
narodne konference v Avenue Kleber.

Hanojski pogajalec Le Duc Tho 
in njegov ameriški sogovornik, po
sebni svetovalec predsednika Ni- 
Xona Kissinger sta se sestala danes 

ob 9.30 v palači, kjer sozjutraj
bila do sedaj zasedanja pariške 
konference o Vietnamu. Pred vho
dom se je zbrala velika množica 
časnikarjev, fotoreporterjev, kamer- 
manov ter tudi navadnih radoved
nežev, ki so si hoteli gledati od 
blizu protagoniste verjetno najte
žjega diplomatskega pogajanja v 
tem stoletju. Le Duc Tho in Kissin- 
9er sta prišla v nekajminutnem ča
sovnem presledku, zavedanja pa so 
se udeležili tudi izvedenci obeh 
strani, ki so imeli nalogo izdelati 
dokončno besedilo sporazuma. Po
udariti je treba, da Kissinger do 
danes še ni stopil v palačo med
narodnih konferenc, medtem ko se 
Je Le Duc Tho že nekajkrat udele
žil zasedanj pariške konference o 
Vietnamu kot svetovalec hanojske 
delegacije.

Srečanje med obema pogajalce
ma je trajalo tri ure in tri četrt, 
nakar sta se obe delegaciji razšli. 
Le Duc Tho je spremii Kissinger- 
ja do avta, pred katerim sta se 
dolgo in prisrčno rokovala in pozi
rala fotografom. Oba sta bila na
smejana in na videz spočita.

Nekaj časa potem so sporočili, 
da bo Kissinger še popoldne odpo
toval v Washington, kjer bo poro
čal predsedniku Nixonu oz. mu 
Predložil dokončno besedilo spora
zuma. Kissinger je še bil na ko
silu, ki ga je priredil južnoviet- 
bamski zunanji minister Tran Van 
Lam, s katerim se je Kissinger v

Po triurnem srečanju z Le Duc 
Thojem je Nixonov svetovalec Kis
singer odpotoval v VVashington, 
kjer bo pp vsej verjetnosti pred
ložil predsedniku Nixonu dokonč
no besedilo sporazuma o premirju, 
ki naj bi ga, po vesteh iz neurad
nih, a zelo verodostojnih virov, 

parafirali včeraj zjutraj. S Kis
singerjem je odpotovala tudi ame- 
fiška delegacija izvedencev, iz če
sar sklepajo, da so dokončali delo 
v zvezi z dokončnim besedilom. 
Glasnik Bele hiše je sporočil, da 
bo imel predsednik Nixon danes 
Ponoči ob 4. uri po italijanskem 
času poročilo po TV o «sedanjem 
stanju pogajanj za dosego mirov- 
nega sporazuma o Vietnamu«, 
domnevajo, da bi Nixon ob tej 
Priložnosti sporočil, da so spora
zum že parafirali. Podpisali pa bi 
sPorazum lahko že v soboto.

Na seji osrednjega vodstva kr
ščanske demokracije je imel tajnik 
korlani politično poročilo, za njim 
Pa sta govorila o zdravstveni re
formi in o šolski reformi minister 
Gaspari in Scalfaro. Forlani se je 
v svojem poročilu izognil resni o- 
bravnavi obnovitve sodelovanje s 
socialisti v vladi in ni odgovoril 
Pa številne predloge, ki so jih v 
zadnjih tednih dali predstavniki 
demokristjanske levice, še posebno 
Pa Moro in Rumor, o navezavi 
dialoga s PSI. Razprava o njego
vem poročilu in o poročilu dveh 
ministrov bo v petek. Forlani je 
*udi predlagal, naj bi bil kongres 
stranke najkasneje do prihodnjega 
maja.

V gledališču Rossetti je sinoči 
kot gost Teatra Stabile nastopila 
Grama Slovenskega narodnega gle
dališča iz Ljubljane z Molierovima 
komedijama «lmprovizacija v Ver
saillesu« in «Scapinove zvijače« v 
režiji poljskega režiserja Petra Lot- 
schaka. Pred številnim slovenskim 
'n italijanskim občinstvom so slo
venski gledališki umetniki ponov
no izpričali visoko umetniško ra
ven vodilnega slovenskega gleda
lišča. Vodstvo Drame in igralce 
i* pred predstavo sprejel deželni 
odbornik za kulturo Bruno Giust. 
Sprejemu so prisostvovale tudi dru
go vidne osebnosti tržaškeqa kul
turnega in političnega^ življenja 
*»r predstavniki generalnega kon-. 
zulata SFRJ v Trstu.

ponedeljek takoj po svojem priho
du v Pariz posvetoval. Nixonov 
svetovalec je nato ob 15.30 odpo
toval v ZDA, kamor je prispel 
približno ob 23.45 po našem času. 
S Kissingerjem so nepričakovano 
odpotovali tudi ameriški izvedenci, 
ki so bili prisotni na pogajanjih 
s severnovietnamsko delegacijo.

V prvih popoldanskih urah je 
glasnik Bele hiše Ziegler sporočil, 
da bo imel Nixon drevi poročilo o 
sedanjem stanju mirovnih pogajanj 
s Severnim Vietnamom. Na vpra
šanje, ali je bil sporazum o pre
mirju že parafiran, Ziegler ni od
govoril, o tem pa danes pišejo u-

gledni ameriški časopisi, ki daje
jo vest kot gotovo.

Zvečer ob 20.30 po ameriškem 
času je Nixon sklical izredno sejo 
svoje vlade, samo pol ure kasneje 
pa se je sestal z voditelji demo
kratične in republikanske stranke 
v senatu in v poslanski zbornici. 
Jutri, v prvih jutranjih urah pa 
bo Nixon predsedoval izredni seji 
širšega predstavništva parlamenta.

To kopičenje dogodkov v zadnjih 
urah krepi domnevo, da je bil spo
razum o premirju že parafiran. S 
tem se danes strinjajo tudi največ
ji pesimisti med opazovalci zad
njih dogodkov v zvezi z mirovni
mi pogajanji, tudi tisti, ki so mne
nja, da je po zadnjih zločinskih 
ameriških bombardiranjih nad Se
vernim Vietnamom, Nixon zmožen 
vsakršne zvijače, da bi izvojeval 
zmago na vojaškem področju in 
tako ohranil mit o ameriški nepre
magljivosti.

Severnovietnamski delegati v Pa
rizu so bili o odhodu Kissingerja 
in ameriške delegacije obveščeni. 
O odhodu niso dali nobene izjave 
in prosili časnikarje, naj počakajo 
na bodoče razplete dogodkov.
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MED VČERAJŠNJIM GLASOVANJEM V SENATU

Fašisti ponovno 
pomagali vladi

Z glasovi MSI odobren vladni dekret o davčnem reži

mu petrolejskih izdelkov, ki bo moral še v poslansko 

zbornico - V Montecitoriu začetek razprave o zakonu 

o zemljiških najemninah

RIM. 23. — Senat je odobril vlad
ni dekret o znižanju davka na pro
izvodnjo za nekatere petrolejske 
izdelke. Dekret, ki ga bo morala 
še preučiti poslanska zbornica, so 
izglasovali z večino ki gre od mi- 
sovcev do socialdemokratov in re
publikancev. Socialisti in komuni
sti so glasovali proti, še prej je 
bil z dviganjem rok zavrnjen pred
log komunistične skupine, nai bi 
zakona sploh ne dali na glaso
vanje.

Dekret, ki so ga danes odobrili 
v senatu, je bil drugi tovrstni de
kret, ki ga je izdala vlada o tej 
temi. potem ko je prvi dekret za
padel, ker ga parlament ni odobril 
v roku. ki ga določa ustava. Za
radi tega so danes odobrili še za
konski osnutek za ureditev prav
nih odnosov, ki so se ustvarili na 
osnovi zapadlega vladnega de
kreta.

Sen. Colajanni (KPI) je ostro 
kritiziral ukrep, katerega namen je 
ponovno ustvariti neupravičen pro 
fit za velike petrolejske družbe, 
medtem ko nikakor ne koristi go
spodarstvu države. Senator je zavr
nil trditve vlade, po katerih bi 
morali v nasprotnem primeru zvi
šati ceno bencina. Dodal je, da 
ukrep zgovorno priča o gospodar
ski politiki, kakršno namerava vo
diti sredinsko desničarska vlada. 
Še bolj zgovorno pa je dejstvo, 
da so vladni dekret lahko odobrili 
samo s pomočjo neofašističnih gla
sov, kar pa postaja v senatu že 
splošna praksa glede na pičlo ve
čino. ki jo ima vladna koalicija 
v palači Madama.

Poslanska zbornica pa je danes 
začela proučevati zakonski osnutek 
o zemljiških najemninah, ki sta ga 
že odobrili komisiji za poljedelstvo 
in pravosodje poslanske zbornice. K 
zakonskemu osnutku so predložili 
kar 150 spreminjevalnih predlogov, 
več takih predlogov so predložili 
tud! predstavniki demokršcanske le
vice. Danes so razpravljali samo 
o prvem členu zakona, ki prepu
šča osrednji tehnični komisiji na
logo, da določa in vsake tri leta 
obnavlja koeficient prilagoditve vi
šine najemnine na osnovi indeksov 
spreminjanja cen poljedelskih iz
delkov na debelo, kot jih ugotav
lja ISTAT. Komunisti so se izreki' 
proti členu, ki po njihovem mne
nju popolnoma postavlja na glavo 
družbeni pomen prejšnjega zakona 
De Marži - Cipolla, ki ga je ustav
no sodišče priznalo za delno ne
ustavno. Tudi socialisti so se za

vzeli za korenito spremembo meha
nizma določanja najemnin ter so 
predlagali začasno rešitev do kon
ca leta 1973 Glasovanja o členih 
in amandmajih se bodo začela na 
eni prihodnjih sej; jutrišnja seja 
poslanske zbornice pa bo posve
čena proučitvi primera izvolitve po
slanca PSDI Martonija. proti kate
ri je vložil priziv njegov strankin 
tovariš Ligori.

V zunanjepolitični komisiji senata je 
zunanji minister Medici med razpravo 
o proračunu poročal o svojem obisku 
na Kitajskem ter o nekaterih zunanje
političnih vprašanjih. Med drugim je 
ponovno potrdil, da bo Italija preučila 
vprašanje morebitnega priznanja De
mokratične republike Vietnama v pri
meru, da bi mirovni sporazum o Indo- 
kini ne predvideval kratkoročne zdru
žitve obeh Vietnamov. V senatni ko
misiji za pošte pa je minister Gioia 
govoril o vprašanjih poštne uprave 
ter o radioteleviziji. Med drugim je 
zagotovil, da se naročnine ne bodo zvi
šale, kljub vstopu v veljavo IVA, ter 
da bo ministrski svet kmalu odločal 
o sistemu barvnih televizijskih oddaj.

Opazovalci menijo, da bosta Ha- 
noi in Washington istočasno raz
glasila dosego in parafiranje spo
razuma, kar naj bi se zgodilo v 
prvih jutranjih urah.

S premirjem se bo zaključila 
ameriška udeležba v vietnamski 
vojni, seveda samo z vidika nepo
sredne vojaške angažiranosti, saj 
je jasno, da bodo ZDA še vnaprej 
vsestransko, politično in gospodar
sko podpirale južnovietnamski re
žim. Thieujev režim se je že pri
pravil na to obdobje, ko bo mo
ral sam kljubovati osvobodilnim si
lam. S sporazumom, ki so ga pa
rafirali v Parizu zelo verjetno viet
namske vojne ne bo konec. Radio 
Saigon že poziva k državljanski 
vojni, napoveduje komunistom bor
bo do iztrebljenja, grozi s fizično 
likvidacijo nevtralistov, ki so v 
južnovietnamskih zaporih. Z jutriš
njim dnem bodo morali biti držav
ni funkcionarji saigonskega režima 
na razpolago 24 ur na 24. Ukrep 
so sprejeli na današnji seji vlade. 
Thieujev režim je tudi objavil vr
sto kazni, po večini grozijo z ustre
litvijo, za vse tiste, ki bi se iz
rekli za južnovietnamsko osvobodil
no fronto ali ki bi delali zanjo 
propagando.

Ostaja odprto tudi vprašanje 
vsebine novega sporazuma, ki naj 
bi predvideval osvoboditev vseh a- 
meriških vojnih ujetnikov ter umik 
vseh ameriških čet v roku 60 dni 
po razglasu premirja. Predvidite' 
je ustanovitev narodnega sveta za 
pomiritev in enotnost, ki naj bi ga 
sestavljali pripadniki ZRV, Saigo- 
na in nevtralistov in katerega na
loga naj bi bila razglasitev volitev, 
s katerimi bodo južni Vietnamci 
odločali o svoji politični bodočnosti.

Sicer pa kaže, da sporazum ne 
vsebuje točnih določil za prehod z 
borbe na vojaškem k borbi na politič
nem področju. Američanom ni uspelo 
izbrisati določbe ženevskega sporazu
ma s proglasitvijo dveh ločenih Viet
namov in določitvijo dokončne meje 
na 17. vzporedniku.

Vest, da bo ameriški podpredsednik 
Spiro Agnew odpotoval v Južni Viet
nam v prihodnjih dneh, da bi bil 
prisoten, ko bo predsednik Thieu pod
pisal sporazum še niso potrdili. Pod
pis naj bi bil na ločeni kopiji, ker 
bi njegov podpis na kopiji, ki bi jo 
podpisali predstavniki ZRV v bistvu 
pomenil priznanje začasne revolucio
narne vlade s strani Saigona. Sploh 
je še v dvomu, če bosta ZRV in pa 
Thieujev režim podpisala sporazum, 
ki naj bi v glavnem zadeval Severni 
Vietnam in ZDA.

Medtem sporočajo iz Južnega Vi
etnama, da so osvobodilne sile spu
stile nekatere južnovietnamske -'a- 
njene vojake, ki so se vrnili k svo
jim enotam. Poročajo tudi o okrep
ljeni dejavnosti ameriških letal, ki 
so izvedla največje število akcij v 
zadnjih petih mesecih. Danes so 
izvedla kar 374 akcij proti ciljem 
na osvobojenih ozemljih Južnega 
Vietnama. Radio Hanoi obtožuje 
ameriške napadalce, da stopnjuje
jo vojno in teror v Južnem Viet-

»

namu ter dodaja, da so se zadnjih 
akcij udeležila letala vseh tipov, 
tudi velebombniki B-52.

Odgovor NATO 
na predloge članic 
varšavskega pakta

BRUSELJ, 23. — Pakt NATO je 
pripravil odgovor na nove sovjet
ske predloge glede nameravanih po
svetovanj za recipročno in uravno
vešeno zmanjšanje oboroženih sil v 
Evropi. Kot je znano, so SZ in 
druge države varšavskega pakta 
predlagale, naj bi razširili poga
janja o razorožitvi na vse evrop
ske diržave-

V odgovoru, M ga bodo posre
dovali vzhodnim državam po običaj
nih diplomatskih poteh, NATO po
trjuje svoje prvotne predloge ta
ko glede sedeža kot glede udeležen
cev pogajanj, na katerih naj bi 
sodelovalo samo sedem članic 
atlantskega zavezništva in pet čla
nic varšavskega pakta. Kissinger in Le Duc Tho se rokujeta po sestanku, med katerim sta zelo verjetno parafirala sporazum o premirju
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SEJA OSREDNJEGA VODSTVA KRŠČANSKE DEMOKRACIJE

Forlani ni odgovoril na pozive 
za obnovitev sodelovanja s PSI

Kongres krščanske demokracije najkasneje do konca maja - Leva 
struja «forze nuove» je ostro kritizirala Forlanijevo poročilo

RIM, 23. — Osrednje vodstvo krščanske demokracije je imelo 
danes dolgo pričakovano sejo, na kateri je tajnik Forlani podal kratko 
politično poročilo, ministra za zdravstvo Gaspari in za šolstvo Scalfaro 
pa sta obširno poročala o vladnem zakonskem osnutku o zdravstveni 
reformi ter o univerzitetni in srednješolski reformi. Po prečitanih 
poročilih je bila seja odložena na petek.

Na seji, katere so se udeležili 
tudi predsednik vlade Andreotti,
predsednik senata Fanfani, bivši 
predsednik vlade Moro, notranji 
minister Rumor in načelnika obeh 
parlamentarnih skupin Piccoli in 
Spagnolli, je Forlani predlagal, naj 
bi bil kongres stranke najkasneje 
do konca prihodnjega maja in naj 
bi državni svet krščanske demokra
cije do 10. februarja odobril pra
vilnik bodočega kongresa.

Poročilo tajnika stranke je bilo 
v primerjavi s sedanjim položa
jem in s polemiko, ki se je že 
vnela v sami krščanski demokraciji 
glede Andreottijeve vlade desne 
sredine in sodelovanja s socialisti, 
zelo skopo. Forlani je na kratko 
obrazložil, kako je prišlo do krize 
leve sredine, do prve enobarvne 
Andreottijeve vlade, do predčasnih 
volitev in do sestave sedanje vlade, 
o čemer, je poudaril Forlani, je 
stranka že mnogo govorila in raz

pravljala. čeprav je priznal, da je 
politični položaj zapleten' je ven
dar ponovno ponovil podporo vod
stva stranke Andreottijevi vladi. 
Omenil je sicer, da sedanjo vlado, 
njeno delovanje, in podporo vladi 
se ne sme tolmačiti, da KD za
vrača potrebo po širši povezavi. 
To pomeni, je dejal Forlani, da je 
krščanska demokracija vedno strme
la po krepitvi demokracije in, si 
prizadevala «obdržati odprt dialog 
s socialisti*. Pri oceni izida so
cialističnega kongresa, Forlani ni 
šel dlje od gornje ugotovitve. Pri
znal je sicer, da so se na sociali
stičnem kongresu uveljavila spod
budna De Martinova in Nennijeva 
stališča, hkrati je dejal, da ni mo
goče prezreti tudi drugih stališč, 
čeprav manjšine, ki so potegnile 
za seboj precejšnje število kongre- 
sistov in ki slonijo na operativnem 
dogovoru med PSI in KPI. Pri tem 
je Forlani. poudaril, da vprašanje
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Posledice dvojnega menjalnega tečaja lire
Po sobotnem sklepu ministrskega 

sveta, da uvede dvojni menjalni 
režim za italijansko valuto, sta se 
na evropskih tržiščih izoblikovala 
dva tečaja za liro: v Milanu je 
ameriški dolar včeraj stal 628,5 li
re na finančnem tržišču in 584,10 
lire pri uradni menjavi, podobne 
razlike pa so bile tudi v drugih 
denarnih središčih v Evropi.

Ministrski svet je uvedel dve no
vosti v italijanski valutni sistem. 
Predvsem je vnesel nekatere spre
membe v valutni pravilnik, po ka
terem je urejen uvozni in izvozni 
promet. V bistvu gre za to, da so 
bili občutno skrčeni roki, v katerih 
se lahko vnaprej plačuje uvoz bla
ga iz tujine in izterja cena za 
blago izvoženo na tuja tržišča. 
Hkrati s tem je bila občutno skraj
šana tudi doba dovoljenega miro
vanja denarnih vlog na valutnih 
računih. Namen omenjenih posegov 
je doseči, da bi se lirska sredstva 
hitreje stekala in vračala v Italijo 
in da bi se tako ustrezno skrčil 
manevrski prostor za špekulacije 
na račun italijanske valute. Stro
kovnjaki računajo, da se bo po 
teh posegih v Italijo ka
kih 1000 milijard lir.

Poseg je : il potreben, ker je 
začela vrednost lire v tujini v zad

njem času hitreje popuščati, kar so 
špekulanti začeli obračati v svoj 
prid, medtem ko se notranje go
spodarstvo ne razvija dovolj naglo, 
da bi lahko od znotraj vplivalo na 
dogajanja v tujini. Lira je že pred 
časom začela zgubljati na vredno
sti in nekateri opazovalci so že na
povedovali, da jo bodo pristojne 
oblasti ustrezno razvrednotile. Ta 
predvidevanja so še pospešila od
hajanje valute v tujino, ki je bilo 
tudi sicer živahno, in italijanski 
operaterji so začeli kupovati raz
ne tuje valute, da bi jih morebit
no razvrednotenje zalotilo rajši z 
markami, dolarji ali funti v žepu. 
Ministrski svet pa je ubral pot 
dvojnega valutnega režima, da bi 
se izognil razvrednotenju in da bi 
hkrati prestrigel tovrstnim in dru
gim špekulantom peruti.

Poleg uradnega tečaja lire je 
svet uvedel poseben tečaj za giba
nje kapitalov. Uradni tečaj, ki velja 
za tako imenovane tekoče postavke, 
kot so blagovne izmenjave, prevoz
nine, turizem, izseljenske pošiljke 
in dohodki od naložb, do Banca 
d’Italia v skladu s prevzetimi med
narodnimi obveznostmi še naprej 
podpirala, tečaj za gibanje kapita
lov (zasebne naložbe v tujini in 
tuje naložbe v Italiji, trgovska po

sojila in podobno, to se pravi po
stavke, v katerih se lahko skriva 
tudi primes špekulacije) pa bo 
prepustila njegovi usodi, to je ko
lebanju med povpraševanjem in 
ponudbo.

Kapitalna lira, ki je Banca d’Ita- 
lia ne podpira več, je na najvaž
nejših evropskih tržiščih že prvi 
dan vidno popustila, čeprav so bile 
kotacije od kraja do kraja tudi ob
čutno različne. Možnosti za špeku
lacije so se s tem občutno zmanj
šale in tudi visoke obrestne mere 
v tujini so postale manj vabljive 
za italijanske operaterje. Vlada se
daj računa, da bo lahko v valut
nem zavetju opravila vrsto pose
gov, ki jih že dalj časa pripravlja 
za ponovno oživitev notranjega go
spodarstva in ki naj bi omogočili 
povečanje naložb, omejitev proiz
vodnih stroškov in ureditev področ
ja javnih izdatkov.

Medtem ko ima razvrednotenje 
trajnejše posledice, imajo tovrstni 
posegi valutarnega značaja pravilo
ma začasen značaj. Vendar je da
nes težko predvidevati, ali bo te
čaj lire lahko ponovno poenoten že 
letošnje jeseni, kakor napovedujejo 
nekateri opazovalci, ali bo dvojni 
tečaj veljal še naprej. Italijanski

valutami trg je tesno odvisen od 
drugih tržišč v Evropi, in to ne 
samo zaradi prepletanja gospodar
skih tokov in interesov, ampak tudi 
zaradi številnih obveznosti, ki jih 
ima Italija kot članica evropske de
veterice in drugih naddržavnih or
ganizacij Nekateri opazovalci napo
vedujejo dobro turistično letino, češ 
da se bodo tuji turisti laže odločili 
za Italijo, ker bodo lahko nabavili 
lire po nižjem tečaju. To ugodnost 
na bo najbrž odtehtala škoda, ki bo 
nastala zaradi manjšega nakupa lir 
v italijanskih menjalnicah.

Večja togost pri valutnih poslih 
s tujino pa bo najbrž kmalu pri
vedla do težjih pogojev za uvoz 
blaga v Italijo, to je do višjih cen 
za blago tujega izvora in kot po
sledica tudi do višjih cen tudi za 
domače italijansko blago. Jasno je, 
da bi bile glavne posledice takega 
razvoja vidne zlasti na plačah itali
janskih delavcev in uslužbencev. 
Najslabša rešitev pa bi bila, ko bi 
se položaj lire v tujini kljub tem 
posegom še naprej poslabšal in ko 
bi se pristojne oblasti kdaj pozneje 
odločile za njeno razvrednotenje. V 
trm primeru bi. italijanski delavci, 
uslužbenci in upokojenci utrpeli 
dvojno škodo.

E. F.

PSI ni samo vprašanje taktične 
izbire, temveč je predvsem vpraša
nje bistvene politične izbire.

Forlani je zatem govoril o politič
nem in kriminalnem nasilju «proti 
kateremu se Krščanska demokracija 
bori, pa naj pride od kamor koli*, ter 
še posebno omenil, da so se v zadnjih 
mesecih pojavile skupine, ki bi hotele 
vsiliti nasilno politiko. Takoj nato je 
govoril o misovskem kongresu in ugo
tovil, da je ta kongres potrdil dvoum
nost politične vloge, ki je hkrati reak
cionarna in prevratniška.
' Ob zaključku je tajnik Krščanske 
demokracije poudaril, da stranka mo
ra z vso odločnostjo podpreti doseda
nje dosledno delovanje vlade in z 
zadovoljstvom priznati Andreottiju in 
njegovim sodelavcem, da resno oprav
ljajo svojo nalogo.

Kot smo že omenili je minister za 
zdravstvo Gaspari imel obširno poro
čilo o zakonu o zdravstveni reformi, 
ki ga vlada namerava predložiti par
lamentu, minister za šolstvo pa je 
obrazložil zakonski osnutek o reformi 
univerze in srednje šole. Oba zakon
ska predloga, takšna, kakršna sta jih 
obrazložila ministra, ne dajeta nobe
nega jamstva, da namerava Andreot- 
tijeva vlada demokratično rešiti zdrav
stveno in šolsko vprašanje, temveč 
dokazujeta prav obratno. To potrjuje 
tudi izjava, ki jo je objavila struja 
demokristjanske levice «forze nuove* 
po današnji seji osrednjega vodstva 
KD, v kateri je rečeno, da poročilo 
ministra za zdravstvo Gasparija ne 
kaže nobenih znakov po želji za de
mokratično reformo zdravstva. Glede 
poročila ministra za šolstvo pa «Forze 
nuove» pravi, da je Scalfaro obrazlo
žil program, ki je mnogo bolj nazad
njaški od programa za šolsko refor
mo, ki ga je senat odobril leta 1970.

Najbolj ostro pa struja «Forze nuo
ve* kritizira Forlani jevo poročilo in 
pravi, da je celo v nasprotju s pisme
nim odgovorom, ki ga je tajnik stran
ke preteklega decembra dal predstav
nikom «Forze nuove». Tajnikovo uvod
no politično poročilo, ugotavlja struja 
«forze nuove*, predstavlja tudi nega
tivni odgovor na številne pozive, ki 
so prišli iz raznih strani v zadnjih 
tednih, da se mora Krščanska demo
kracija zavedati, da se politični polo
žaj v državi izredno slabša in da se 
vedno bolj zaostruje socialna nape
tost. V izjavi je rečeno, da je For
lani v svojem poročilu v bistvu de
jal, «da ne namerava razpravljati o 
političnem položaju in da se ni nič 
spremenilo*.

RIM, 23. — Nocoj se je sestalo o- 
srednje vodstvo republikanske stranke 
pod predsedstvom tajnika La Malfe. 
Na sestanku so razpravljali o notra
njih vprašanjih stranke.

Končani pogovori 
Brandt-Pompidou

PARIZ, 23. — S tretjim razgovo
rom med Brandtom in Pompidoujem 
se je v Parizu zaključil franco
sko - zahodnonemški vrh, ki je 
tokrat sovpadal z deseto oblet
nico podpisa pogodbe o prijatelj
stvu in sodelovanj j med Bonnom 
in Parizom. Poleg sodelovanja med 
obema državama so na pogovorih 
obravnavali vse glavne teme se
danjega mednarodnega položaja: 
odnose med Evropsko ogspodarsko 
skupnostjo in ZDA, predvsem na 
trgovinskem področju, uresničitev 
gospodarske in monetarne enotnosti, 
ter končno probleme evropske var
nosti in v tej zvezi nameravane 
pogovore o zmanjšanju oboroženih 
sil na našem kontinentu.

Sam Brandt je v kratkem sre
čanju z zahodnonemškimi časnikarji 
orisal rezultate pariškega vrha s 
tremi ugotovitvami' 1. med Fran
cijo in ZRN obstaja popolno so
glasje glede bodoče evropske kon
ference o varnosti in sodelovanju. 
«Oslpolitik», je dejal Brandt, ki se 
je doslej izražala v bilateralnih 
stikih, bo odslej postala mnogo- 
stranska ter na ta način arispe- 
vala k uspehu evropske konference.

2. Francija in ZRN soglašata, da 
so potrebni dobri odnosi med EGS 
in ZDA. Brandt je povedal, da 
so si stališča Pariza in Bonna 
«zelo blizu* ter da je «konstruktlv- 
ni dialog* sedaj bolj možen kot v 
preteklosti.

3. Glede nameravanega reciproč
nega in uravnovešenega zmanjšanja 
oboroženih sil v Evropi, kateremu 
Francija nasprotuje, je Brandt, de
jal, da se stališči Bonna in Pa
riza nista še bolj oddaljili, pač 
pa sta se nasprotno nekoliko pri
bližali.

Dopolnitev delovnih 
teles IS Slovenije

Slovenski izvršni svet je zaradi 
kadrovskih sprememb meseca no
vembra lani dopolnil svoja delov
na telesa z nekaterimi novimi člani 
ter imenoval nove predsednike. Ta
ko je za predsednika komisije iz
vršnega sveta za zunanje - politič
na vprašanja in narodnosti imenoval 
podpredsednika republiškega izvrš
nega sveta Rudija Čačinoviča, za 
predsednika komisije izvršnega sve
ta za sistem in zakonodajo člana iz- 

I vršnega sveta Zvoneta Dragana, za 
predsednika komiteja izvršnega sve
ta za promet pa člana izvršnega 
sveta Marjana Dolanca.
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ZAKONSKI OSNUTEK 0 KRAŠKIH REZERVATIH

Niti popravljeni predlog dežele 
ne zadovoljuje upravičenih zahtev
v

Se vedno neustrezno razmerje med imenovanimi in med predstavniki krajevnih ustanov 
v upravnem svetu - Predsednik naj bo voljen, ravnatelj pa izbran na osnovi razpisa
Deželni odbor je v petek odobril 

zakonski predlog o «izvajanju in 
o dopolnilih arzavnega zasona od 
1. junija 1971 št. 112 za zaščito 
tržaškega Krasa», ki se nanaša na 
ustanovitev kraških rezervatov. Že 
v sobotni številki našega lista smo 
objavili daljši izvleček zakonskega 
predloga, ki pa vsebuje samo načel
na določila o ureditvi rezervata. Ta 
določila niso sporna, zelo resna po
lemika pa se je vnela o ureditvi 
ustanove in glede osnovnega vpra
šanja kdo bo kraške rezervate u- 
pravljal: od zgoraj imenovani urad
niki ali v prvi vrsti neposredno 
prizadeto prebivalstvo na osnovi 
svobodno in demokratično izvolje
nih predstavnikov.

Deželni odbor je prvi zakonski 
predlog pripravil že pred dalj ča
sa. vendar po zaslugi socialistič
nih predstavnikov takrat ni bil o- 
doforen in so ga tokrat nekoliko iz
boljšali. Prvi predlog namreč pred
videva prisotnost predstavnikov po
krajine in prizadetih občin.

Po tem novem, drugem, zakon
skem predlogu deželnega odbora bo 
«Ustanovo za zaščito tržaškega Kra
sa* vodil upravni svet, ki ga bo 
sestavljalo dvajset članov:

1. Predsednik, ki ga imenuje 
predsednik deželne uprave, na os
novi sklepa deželnega odbora.

2. Predstavnik odbora strokovnja
kov za zaščito prirode pri Evrop
skem svetu.

j. Predsednika goriške in tržaške 
poKrajme.

4. Župani, ali od njih imenovani 
odborniki občin Trst. Dolina, Re- 
pentabor, Zgonik, Devin - Nabreži
na, Tržič in Doberdob.

5. Nadzornik za spomeniško var
stvo.

u. Predstavnik tržaške univerze, 
ki ga izberejo docenti prirodoslov- 
run ved.

7. Dva strokovnjaka, ki sta iz
brana na osnovi predlogov zdru
ženj, ki imajo sedež v Trstu, in 
ki se ukvarjajo s prirodoslovjem, 
raziskovanjem jam in alpinizmom 
oziroma tržaških sekcij vsedržavnih 
združenj.

8. Predstavniki odborništev za 
kmetijstvo, za javna dela, za ur
banistiko in za industrijo ter trgo
vino deželne uprave.

9. Ravnatelj deželne ustanove za 
gozdarstvo.

Poleg tega predvideva zakonski 
predlog deželne uprave, da je na 
sejah upravnega sveta prisoten rav
natelj ustanove, ki ima pravico gla
sovanja.

bKupaj gre za dvajset predstav
nikov. med katerimi je večina ime
novanih. zastopnikov krajevnih u- 
scanov je samo devet in so torej 
v manjšini. Še slabše pa je, če 
govorimo o predstavništvu nepo
sredno zainteresiranega slovenskega 
prebivalstva, saj je očitno, da bo 
slo samo za največ 5-6 članov 
upravnega sveta, ki bodo slovenske 
narodnosti oziroma predstavnikov 
Kraševcev.

Prav od sestave upravnega sveta 
pa za visi bodoče poslovanje usta
nove, saj je predviden izvršni od
bor. v katerem bo od predsednika 
aezeinega sveta imenovani predsed
nik ter še trije člani (med njimi 
dva podpredsednika) in ravnatelj. 
Logično je, da upravni svet že za
radi svoje številčnosti ne bo mogel 
opravljati neposrednega nadzorstva, 
se ne bo mogel ukvarjati s kon
kretnimi vprašanji in da bo zaradi 
tega imel odločilno vlogo izvršni 
odbor in da bodo člani izvršnega 
odbora predvsem imenovani pred
stavniki, ki so v upravnem svetu 
v veliki večini.

Očitno je. da se nadaljuje s poli
tiko, ko se odvzema krajevnim u- 
pravam in na tak način tudi nepo
sredno prizadetemu prebivalstvu od
ločilna vloga prj vodenju ustanove 
in to na način, ki je v nasprotju 
z demokratičnimi načeli. Zaradi te
ga so upravičene zahteve, da se:

1. Predsednika izvoli na seji u- 
pravnega sveta in da torej pred
sednik ustanove ni od predsednika 
deželnega odbora imenovana oseba.

2. V upravnem svetu morajo ime
ti večino neposredno prizadeti in 
najbrž bi bila najbolj ustrezna že

membno novo ustanovo, ki bio u- 
pravljal dobršen del ozemlja petih 
povsem slovenskih in dveh občin, na 
katerih področju živi dobršen del 
slovenskega prebivalstva. Gre škrati 
ka za dvojno vprašanje demokra
tičnosti in pravilnega pristopa do 
ljudi: Prvič za vprašanje vloge kra
jevnih ustanov, povezovanja, usta
navljanja kraških rezervatov z ne
posredno zainteresiranim prebival
stvom, brez česar pa ne more biti 
ničesar in brez česar je kakršen 
koli rezervat že v naprej obsojen 
na neuspeh. Drugič pa gre tudi za 
odnos do slovenskega prebivalstva 
na Krasu, do resne nevarnosti, da 
se z ustrezno ustanovo okmejo nje
gove možnosti za nadaljnji razvoj.

O tem pomembnem vprašanju so 
že zavzeli jasna stališča zadruga 
Naš kras, Kmečka zveza in Sloven
ska kulturno - gospodarska zveza. 
Prav pa bi bilo, da bi čimprej 
sprejele jasna stališča tudi občinske 
uprave prizadetih občin tako v Tr
stu kot v Gorici.

ski organizaciji je v tržaški javnosti, 
ki je življenjsko zainteresirana za do
bre sosedske odnose vzbudila veliko 
presenečenje in negativne komentarje.

Presenečanje zaradi 
Andreottijeve izjave

Predsednik vlade Giulio Andreotti 
je poslal predsedniku Združenja Istra
nov odv. Sardos - Albertiniju brzojav
ko. v kateri je rečeno, da je sprejel 
njegov telegram od 31. decembra 1972. 
Predsednik Andreotti nadaljuje, da je 
imel že priložnost pismeno obrazložiti 
stališče, ki ga je v javnosti sprejela 
italijanska vlada in ki še nadalje «z 
na j večjo pozornostjo spremlja vpraša
nja italijanske suverenosti nad cono 
B in skladno s tem stališčem*.

Včerajšnji italijanski dnevnik «11 
Piccolo*, ki objavlja omenjeno vest, 
tudi navaja, da Zveza Istranov s svojo 
izjavo odobrava to stališče, češ da 
gre za nespremenjeno stališče itali
janske vlade in v tej zvezi še posebej 
podčrtuje odstavek telegrama predsed
nika vlade Andreottija, v katerem je 
govor o »suverenosti nad cono B».

Ta izjava predsednika vlade torej 
ponovno govori o «suverenosti», kar 
gotovo ne more koristiti dobrim so
sedskim odnosom med Italijo in Ju
goslavijo v trenutku, ko poteka v Hel
sinkih pripravljalno zasedanje za ev
ropsko konferenco o varnosti, ki sloni 
— kot znano — na načelu nespre
menljivosti meja v Evropi, ki so na
stale po drugi svetovni vojni.

Andreottijeva izjava tej najbolj ire
dentistični in skrajno desničarski ezul-

V mladinskem krožku 
o enakopravnosti

V Dijaškem domu je za mladinski 
krožek predaval o vprašanjih in boju 
za enakopravnost Slovencev predsednik 
Slovenske kuturno - gospodarske zveze 
Boris Hace - Žarko. Zanimivo preda
vanje, ko je v tri četrt ure strnil bi
stvo boja Slovencev na Tržaškem, Go
riškem in v Benečiji za lastne pravice, 
je dopolnila bogata razprava, ki je 
sploh značilnost tega agilnega in glo
boko angažiranega krožka.

Race je v uvodu navedel zgodovin

ske vzroke asimilacije Slovencev pri 
begu z dežele v mesto ob hegemoniji 
italijanske liberalno - nacionalistične 
sredine. Temu je sledil fašizem s svo
jim zatiranjem. Danes je boj Sloven
cev predvsem boj za lastne jezikovne 
pravice, pa tudi nastop za ustrezno ma
terialno bazo, ki naj manjšini zagotovi 
resnično vsestranski kulturni in druž
beni razvoj. Zato Slovenci povezujemo 
svo.i boj za enakopravnost s splošnim, 
napredkom družbe, ki teži po čedalje 
večji demokratizaciji. Zato ne obupu
jemo in, nasprotno, poglabljamo svojo 
zavzetost v tem boju.

V razpravi so srednješolci razvili 
predvsem vprašanja narodne zavesti, 
povezave splošnega družbenega in po
litičnega napredka v državi s pravi 
cami manjšine in uporabe jezika, se 
pravi — vloge slovenske šole — pri 
utrjevanju narodne zavesti, ki je prvi 
pogoj za uspešnost naših nastopov.

V PETEK SEJA TRŽAŠKEGA OBČINSKEGA SVETA

Razprava o programu 
levosredinske uprave

v

Ze v kratkem osnutek petletnega načrta 
občine . V četrtek seja pokrajinskega sveta

Tržaški občinski svet se bo se
stal v petek, ko bo na dnevnem 
redu razprava o programu levo
sredinske uprave, katerega je žu
pan obrazložil na prvi seji občin
skega sveta, ko so izvolili tudli ob
činski odbor. Razprava se bo pri
čela na osnovi resolucije, ki so 
jo vložili načelniki petih skupin 
Rinaldi (KD), Lonza (PSDI), Del 
Tutto (PSI), Gargano (PRI) in 
Dolhar (SS), v kateri je rečeno, 
da občinski svet pooblašča odbor, 
da izvede obveznosti, ki jih pred
videva sporazum m da pripravi 
v sodelovanju z rajonskimi konzul- 
tami petletni načrt, katerega bodo 
predložili skupaj s prvim proraču
nom občinske uprave.

Petkova seja bo torej posvečena 
obravnavi občinskega programa, iz 
katerega bo tudi izhajal petletni 
načrt občine. Ta razprava se bo 
nadaljevala na prihodnji seji. ki 
bo prihodnji teden prav tako v pe
tek. Na obeh sejah bodo poleg 
tega imenovali člane občinskih ko
misij na osnovi sporazuma med sku-
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Z MOLIEROM V GLEDALIŠČU ROSSETTI

LJUBLJANSKA DRAMA PRIPRAVILA 
VRHUNSKO UMETNIŠKO DOŽIVETJE

I
Pred številnim slovenskim in italijanskim občinstvom so ljubljanski gledališki umetni
ki uprizorili komediji {(Improvizacija v Versaillesu« in «Scapinove zvijače« — Aplavzi 
pri odprti sceni — Sprejem igralcev in vodstva Drame pri deželnem odborniku Giustu

v iskanje vedno aktualnega gledali■ I 'd mogoče, da ne bi posebej pou-
“T. 7 1 - ' • . Art-rili osinUnrrt inrn/obri

Prihod Drame Slovenskega na
rodnega gledališča v Politeama Ros- 
setti je predstavljal ponovno vrhun
sko afirmacijo slovenske gledališke 
umetnosti v Trstu. To je bila so
glasna ugotovitev vseh številnih 
slovenskih in mnogih italijanskih 
udeležencev sinočnjega nastopa vo
dilnega slovenskega gledališča, ki 
je s svojim prihodom vrnilo lanski 
obisk tržaškega Teatra Stabile v 
Ljubljani z Grumovo dramo «Do
godek v mestu Gogi».

Uprizoritev dveh Molierovih del, 
«Improvizacij v Versaillesu» in 
«Scapinovih zvijač», povezanih v ce
loto v zasnovi in postavitvi poljske 
ga režiserja Petra Lotschaka, je bi 
la res enkratno gledališko doživetje, 
ki je nazorno izpričalo izredne upri- 
zarjalske sposobnosti vseh članov 
nastopajočega ansambla po eni 
strani, do drugi pa usmeritev tega 
osrednjega slovenskega dramskega 
gledališča v odkrivanje novih upri
zoritvenih možnosti klasičnih tek
stov, kakršni so Molierrnri. in s tem

škega komuniciranja.
filoliere, kakršnega smo gledali 

sinoči, ni bil tisti klasično baročni 
Moliere, ni bil več tisti z igral
skim patosom italijanske «comme- 
die delVartes/ posredovani mojster 
komedijskega risanja človeških zna
čajev in situacij, kakršnega smo 
bili vajeni gledati doslej, pač pa 
je bil MolieTe z navadnim jezikom 
navadnih ljudi in z igro, ki je od
ražala komedijantsko improvizacijo, 
nazorno demonstrirano v «lmprovi- 
zaciji» in potem suvereno izpelja
no in do kraja dognano v «Scapi- 
novih zvijačah». Bila je to res de
monstracija pristne igralske rado
živosti, čistega igralskega šarma, 
lahkotno obvladanega igralskega 
ritma in sproščeno kreiranih o.-eb, 
ki so delovale kot natančno ugla
šen ansambel ali kot virtuozni zbor 
solistov, kakor je pač zahtevala 
igra sama. Čas nam ne dopušča, 
da bi se spuščali v podrobnosti te 
imenitne predstave, toda nikakor
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VČERAJ V DEŽELNEM SVETU

Določena nova finančna sredstva 
za posege v oporo krajevnim ustanovam

Dežela prevzema nase del obresti na posojila za javna 
dela - Prof. Ribezzi počastil spomin odv. Candolinija

V začetku včerajšnje seje de
želnega sveta je predsednik prof. 
Ribezzi počastil spomin preminu
lega odv. A. Candolinija. ki ga je 
označil za eno izmed najmočnejših 
političnih osebnosti, ki jih je dala 
Furlanija v zadnjih 70 letih. Can- 
dolini je bil med drugim do leta 
1920 predsednik videmske pokra
jinske uprave, s tega mesta pa ga 
je pregnal fašizem. Deželni svet se 
danes ne bo sestal, da bi se 
svetovalci lahko udeležili pogreba.

V rednem delu seje je deželni 
svet sprejel z večino glasov zakon
ski načrt, ki določa nova finančna 
sredstva po deželnem zakonu štev. 
17 iz leta 1967. Omenjena norma 
se nanaša na delno kritje obresti 
na posojila, ki .jih krajevne in dru
ge ustanove najemajo za izvajanje 
raznih javnih del. Glede na to, da 
se morajo te ustanove zatekati k

tiarrcionaln7 de^kratičnl praksa! i r^h ^ ^ Bk'
da so v upravnem svetu ustanove
zastopani župani omenjenih prizade
tih občin, po eden predstavnik ve
čine in po eden predstavnik opo
zicije, ter analogno temu predsed
nika pokrajin, predstavnika opozi
cije in večine v pokrajinskih sve
tih.

3. Posebno vprašanje predstavlja 
prisotnost neposredno zainteresira
nih organizacij in v prvi vrsti sin
dikalnih organizacij slovenskih kme
tov na Tržaškem in na Gsfiškem, 
odnosno obeh Kmečkih zvez Spo- 
redno s tem pa seveda obstaja tu
di vprašanje zastopstva slovenskih 
organizacij, ki se zanimajo za Kras 
in med njimi predvsem zadruge 
«Naš Kras* (ki ima sedež na Re- 
pentabru. tako da sklicevanje na 
sedež v Trstu, ko ie v predlogu od
bora govor o organizacijah, daje 
sumiti, da se jo hoče izriniti), Slo
venskega planinskega društva v Tr
stu in v Gorici in podobno.

Zelo važna je vloga in imenovanje 
ravnatelja, za kar je v zakonskem 
predlogu deželnega sveta predvide
no enostavno imenovanje in zaseb
na pogodba, ko bi bil pravilen raz
pis rednega natečaja.

Končno gre tudi za nadzorni od
bor, ki nai bi imel tri člane in ka
tere naj bi — ponovno — enostavno 
imenovali predsednik deželnega od
bora.

Iz vseh navedenih pripomb in 
p*wflogov izhaja, da gre za zelo po-

gajna za vloge in posojila ne 
razpolaga z zadostnimi finančnimi 
sredstvi in ker je obrestna mera, 
ki jo te banke zahtevajo za svo
ja posojila znatno višja, prevzema 
dežela na svoja ramena del ustrez
nih bremen. Za posege na to pod
ročje daje pravkar sprejeti zakon 
na razpolago po 200 milijonov lir 
na leto za razdobje od letošnjega 
leta do vključno leta 1975. V ok
viru zakona štev. 17 je dežela omo
gočila najetje nad 33 milijard lir 
posojil, od tega 14.E s strani kra
jevnih ustanov in preostalo s stra
ni drugih ustanov (kot so na pri
mer ustanove za industrijske cone 
in druge sorodne organizacije).

Za novo normo, ki jo je deželne
mu svetu orisal poročevalec Bian- 
chini, so se izrekle vse svetovalske 
skupine in še posebej svetovalca 
Gefter - Wondrich (MSI) in Mor- 
purgo (PLI), medtem ko .je sveto
valec Lovriha (KPI) zavzel kritič
no stališče do nekaterih členov v 
okviru norme. Lovriha je izrazil 
bojazen, da bo deželna uprava po 
tem posegu prenesla na poznejši 
čas obljubljeno ustanovitev poseb
ne blagajne za podeljevanje posojil 
krajevnim ustanovam in naglasil, 
da so deželne olajšave namenjene 
le nekaterim vrstam javnih del, 
medtem ko druge vrste nimajo 
takšnega ne drugačnega kritja. 
Predvsem pa vel.ja.jo deželne olaj
šave ne le za krajevne ustanove,

ampak tudi za industrijske cone, 
tako da se dejansko dogaja, da 
se javni denar uporablja za to, 
dia se z njim okoriščajo zasebni 
tovarnarji.

Po krajšem posegu poročevalca 
Colauttija. ki je spregovoril name
sto Bianchinija, predsednika ustrez
ne posvetovalne komisije Cociannija 
in odbornika za finance Tripanija, 
je deželni svet z večino glasov 
potrdil novo normo. Komunistični 
svetovalci so se glasovanja vzdr
žali.

Nato je deželni svet začel raz
pravo o novem zakonu za posege 
na področju javnih del. Razprava 
se bo nadaljevala v četrtek

Solidarnost Sindikata 
slovanske šole 
z delavskim svetom 
RAI-TV

Na sinočnji seji je odbor Sindi
kata razpravljal o splošni stavki 
12. januarja in ugotovil z zadovolj
stvom, da je večina članstva pra
vilno ocenila pomen stavke, saj je 
med drugim šlo zlasti za zahtevo 
po spremembah v zakonskem osnut
ku o juridičnem in ekonomskem 
položaju šolskega osebja, o kate
rem mora razpravljati senat.

Zatem je odbor izglasoval na
slednjo solidarnostno izjavo z de
lavskim svetom RAI-TV:

«Vzeli smo na znanje razloge, za
radi katerih ste stavkali ob nepra
vilnem postopku pri imenovanju 
ravnatelja slovenskih oddaj.

Obsojamo tak postopek in vam 
izrekamo svojo solidarnost.*

ODBOR

Kety Z«vga na 
solidarnostni manifestaciji 
z grškim ljudstvom

Včeraj je bila v Ul. Madonnina 
solidarnostna manifestacija z gr
škimi antifašisti v trenutku, ko re
žim grških polkovnikov izvaja z 
raznimi procesi ponoven pritisk na 
grško ljudstvo.

Manifestaciji je predsedoval prof. 
Vito Grassi, ki je v kratkem na
govoru prikazal pomen boja proti 
grškemu nasilju s splošnega med
narodnega stališča.

Po uvodnih besedah je Živa Grud
nova recitirala v slovenskem pre
vodu Marka Kravosa pesnitev gr
škega pesnika in rodoljuba Janni- 
ca Ricosa.

Sledila sta govora predstavnikov 
partizanskega združenja V. Kende 
in A. Calabrie. Oba sta poudarila 
povezanost med našim antifašistič
nim gibanjem in bojem grškega 
ljudstva za svobodo. Kot tretja go
vornica je nastopila predstavnica 
grškega osvobodilnega gibanja Ke- 
ty Zevga.

Na koncu so navzoči soglasno 
odobrili resolucijo, v kateri zahte
vajo prekinitev političnih procesov 
v Grčiji, amnestijo za politične pri
pornike ter vzpostavitev demokra
tičnih svoboščin.

darili vseskozi suvereno igralsko 
mojstrovino Borisa Cavazze — Sca- 
pina povsem novih igralskih dimen
zij, premetenca z globoko ljudsko 
karakterizacijo in prešernim kome
dijskim žarom, pa Aleksandra Va
liča, ki je za svojega Geronta iz
vabljal zaporedne aplavze pri od
prtem odru

Valičeva kreacija je bil povsem 
svojstven igralski čar zaradi tiste 
komičnosti, ki je prav zaradi svoje 
zadržanosti naravnost nabita z 
eksplozivnostjo, ki se sprošča bolj 
v obrazni mimiki in v figuri kot v 
govoru, ki pa je tudi svojstveno 
komično obarvan. V ostalih vlogah 
smo lahko občudovali Lojzeta Roz
mana kot Arganta, Kristjana Muc
ka kot Oktava, Alija Ranerja kot 
Leandra, Mojco Ribičevo kot Ria 
cmto, Marjano Brecljevo kot Zer- 
bineto, Marjana Hlasteca kot Silve
stra, Milo Kačičevo kot Nerino in 
Branka Miklavca kot prebrisanca.

Vsi so bili na koncu deležni nav
dušenih priznanj zadovoljnega ob
činstva.

Pred predstavo v 
vodstvo Drame SNG in igralce 
sprejel deželni odbornik za kulturo 
B. Giust, ki je v kratkem prijaz
nem nagovoru poudaril pomen izme
ničnih gostovanj Drame in Teatra 
Stabile ter vlogo, ki jo ima gleda
liška umetnost za medsebojno spoz
navanje in sprijateljevanje med na
rodi. Izrekel je svoje zadovoljstvo, 
da je do teh gostovanj prišlo in 
zaželel, da bi se tudi v bodoče 
uspešno razvijala.

Za pozdrav in topel sprejem se 
je odborniku Giustu zahvalil po
močnik sekretarja IS Slovenije za 
kulturo dr. Branko Berčič. Spreje
ma so se udeležili tudi samostoj
na svetovalka pri sekretariatu Bre
da Cajhen, ravnatelj Drame Šenk, 
režiser Lotschak, dramaturg Ne- 
gro, generalni konzul SFRJ v Trstu 
Boris Trampuž s konzulom Kovači
čem in atašejem za kulturo Sašom 
Grudnom, predsednik upravnega 
sveta Teatra Stabile dr. Botteri, 
italijanski gen. konzul v Kopru dr. 
Messina in drugi. j. k.

pinami, ki so zastopane v tržaškem 
občinskem svetu.

Na dnevnem redu tržaškega ob
činska sveta pa je poleg tega tudi 
zanimivo in pomembno vprašanje, 
ki se uradno glasi «variante veli
kega cestnega omrežja in obrav 
nava nasprotnih predlogov* in kar 
v resnici pomeni razpravo in odo
britev barkovljanskega nadvoza, kar 
je predstavljalo že v prejšnjem ob
činskem svetu pomembno sporno 
vprašanje in kar bo v novo izvolje
nem na prvem mestu v okviru šir
šega načrta cestne povezave Trsta 
s Tržičem («opremljena os Trst- 
Tržič*), ki predvideva zelo obširne 
posege pri gradnji cest. urbani
stični in drugi ureditvi.

V četrtek pa se bo sestal pokra
jinski svet, ki ima na dnevnem 
redu predvsem normalna upravna 
vprašanja. Med drugim je na dnev
nem redu vpisana «odobritev izvršil
nega načrta za obnovitev ir, ure
ditev poslopja za ustanavljajoči se 
kraški muzej v Repentabru št. 20.» 
Poročal bo odbornik Volk

Predstavniki IACP 
pri deželnih organih

V prostorih deželnega odborništva 
za finance so se včeraj sestali 
odbornik Tripani, njegov kolega za 
javna dlela Masutto in predsedniki 
Ustanov za ljudske gradnje iz Trsta; 
Vidma, Gorice, Pordenona in Tol- 
meča. Razpravljali so o deželnem 
jamstvu na posojila, ki jih IACP 
najema za gradnjo ljudskih stano
vanj. V tej zvezi je odbornik Tri
pani omenil, da je deželni svet 
pravkar sprejel zakonski osnutek, 
ki daje na razpolago po 200 mili
jonov lir na leto za delno kritje 
obresti na posojila za izvajanje 
javnih del. med katere sodi tudi 
gradnja ljudskih stanovanj.

Izleti
SPDT priredi v nedeljo, 28. t. m. 

ob priliki smučarskega tečaja, avto
busni izlet v Trbiž. Vpisovanje pri 
Norci, Ul. Geppa 9.

SPDT priredi v nedeljo, 28. t. m. 
izlet na kraški vrh Kosten. Zbirališče 
pri avtobusni postaji v Križu ob 9.30 
(odhod avtobusa iz Trsta ob 9. uri). 
Kosilo iz nahrbtnika. Povratek čez 
Salež v Križ ali na Prosek. Čas celot
nega izleta 4-5 ur.

SPDT priredi v nedeljo, 4. februarja 
avtobusni izlet v Brkine in Reško 
dolino z ogledom premskih znameni
tosti, Kilovč, Podgorja in Kalca na 
Knežaku. Kosilo v Trnovem pri Ilirski 
Bistrici. Vpisovanje v Ul. Geppa pri 
Norci do 1. februarja.

* * *

Rnssettiiu ie ŠD Breg Priredi v nedeii°' 28. ja- R -1 nuarja 1973 izlet na Nevegal. Vpi
sujejo Boris Mihalič — Boljunec, Ed
vin Rapotec - Boršt, Peter Stranj 
— Dolina, Jordan Kralj - Domjo.

Odhod ob 6. uri od Domja. Cena 
2.200 lir. Vpisovanje se zaključi danes, 
24. januarja.

V ponedeljek, 29. t.m., se bo se
stal pokrajinski odbor Krščanske 
demokracije, ki bo določil datum 
pokrajinskega kongresa. To bo 28. 
kongres KD, ki bo razpravljal o 
poročilu političnega tajnika Coloni- 
ja in ki bo izvolil 30 članov nove
ga pokrajinskega odbora.

DRUGE VESTI 
NA ŠESTI STRANI
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SINOČI ZARADI SLABEGA VREMENA

ŠTIRJE PR0SEČANI RANJENI 
PRI TRČENJU OB ZID VOJAŠNICE

Do trčenja je prišlo na cesti med Opčinami 
in Prosekom - Vsi štirje so samo laže ranjeni

Zaradi slabega vremena so se 
sinoči ponesrečili štirje Prosečani. 
Do nesreče je prišlo kmalu po 19. 
uri na cesti, ki pelje z Opčin na 
Prosek. V avtu fiat 124, ki ga je 
vozil 73-letni upokojenec Anton Ger
lanc s Proseka 256. so se vozili 
trije potniki: Gerlančeva žena 72- 
letna Bogomila Daneu in zakonca 
60-letni mizar Mario Ukmar in nje
gova 53-letna žena Karla Majowski 
prav tako s Proseka 256. Pred vo
jašnico je Gerlanc izgubil nadzor
stvo nad vozilom, verjetno zaradi 
spolzkega cestišča, in z avtom z 
vso silo trčil ob zid vojašnice.

Pri trčenju so se vsi štirje ra
nili, zaradi česar so jih z rešil
nim avtom RK odpeljali v bolniš
nico. V ortopedskem oddelku so 
sprejeli Ukmarja s prognozo 40

dni zaradi zloma desne ključnice 
in Daneuovo s prognozo 10 dni 
zarani močnih udarcev po telesu. 
Gerlancu so samo obvezali rano 
na čelu, Majowskijevi pa so ugo
tovili vrsto udarcev po glavi, ro
kah in telesu, zaradi česar se bo 
marala zdraviti 20 dni.

Seja občinskega 
sveta v Miljah

V petek ob 20. uri bo v Miljah 
redna seja občinskega sveta Na 
dnevnem redil so razni sklepi u- 
pravnega odbora, poročilo komisi
je o prometu v mestu in okolici 
ter proračun za leto 1973.

EHHEEEMBBi
Namesto cvetja na grob Ivane Ma

lalan roj. Sosič darujeta S. in L. 
Renko 3000 lir za Tržaški partizanski 
pevski zbor.

Namesto cvetja na grob Ivane Ma
lalan daruje Romana Juriševič 2000 lir 
za PD «1. Cankar*.

V počastitev spomina pok. Ivane 
Malalan daruje žarko Simonič 5000 
lir za Dijaško matico.

V počastitev spomina Silvanine ma
me daruje Dragica Blaževič 3000 lir 
za Dijaško matico.

V počastitev spomina Ivanke Mala
lan darujejo: družina Mesesnel 1500 
lir za Dijaško matico in 1500 lir za 
Glasbeno matico. Silvaniru delovni to
variši 4000 lir za Dijaško matico in 
4000 lir za PD «Tabor» Opčine. Tončka 
čok 5000 lir za Dijaško matico, Wal- 
ter Brus 3000 lir za RMV, Dario in 
Tamara Cupin 5000 lir za Dijaško 
matico, Karel šiškovič 2500 Ur za Di
jaško matico in 2500 Ur za Glasbeno 
matico.

Namesto cvetja na grob Ivane Ma
lalan daruje Darko Švab z družino 10 
tisoč Ur za Glasbeno matico.

Namesto cvetja na grob Ivane Ma
lalan daruje Vanda Ferluga z družino 
2000 Ur za ŠD «Polet» in družina Ce
lestina Daneua 2500 Ur za ŠD «Polet» 
in 2500 Ur za PD «Tabor».

V počastitev spomina pok. Ivanke 
Malalan darujejo za ŠD «Polet»: dru
žina Gorkič 5000 lir, Slavko Sosič 
(Francinov) 10.000 Ur, AtiUjo Plesni
čar 2000 lir, družina Alfonza Guština 
2000 lir, Ladi Jazbec z družino 5000 
Ur, Ivanka Dolenc 2500 Ur.

V počastitev spomina Silvanine ma
me daruje Jože Koren 2000 Ur za PD 
«Tabor».

Namesto cvetja na grob Ivane Ma
lalan daruje Delka Dornik 5000 Ur za 
Rod modrega vala.

V počastitev spomina Ivanke Mala
lan daruje Pepi Grižančič 2000 Ur za 
ŠD «Poiet» in 3000 Ur za Tržaški par
tizanski pevski zbor.

V spomin na teto Ivano Malalan 
daruje Torči Sosič z družino 5000 
Ur za SPD «Tabor» (za popravilo 
dvorane).

Namesto cvetja na grob pok. Ivane 
Malalan darujeta Justina in Pepi Da
neu 5000 lir za SPD Tabor — Opčine.

V počastitev spomina Ivane Malalan 
daruje Justi Race 5000 Ur za PD 
Tabor in 5000 Ur za ŠD Polet.

Ob 4. obletnici mamine smrti daruje 
Justi Race 5000 Ur za doprsni kip Iva
na Cankarja na slovenski srednji šoU 
«Ivan Cankar* pri Sv. Jakobu.

Namesto cvetja na grob Vojka Co
tiča daruje Neda Dornik 2.000 Ur za 
sovodenjsko folklorno skupino.

V počastitev spomina Silvanine ma 
me daruje družina dr. Škerlja 3PP' 
Ur za sklad dr. Andreja Budala.

GLASBENA MATICA Trst
Sezona 1972-1973

5. abonmajski koncert
V petek, 26. januarja 1973 ob 

20.30 v Kulturnem domu v Trstu

TRIO LORENZ
PRIMOŽ LORENZ - klavir 
TOMAŽ LORENZ - violina 
MATIJA LORENZ — violončelo 
MITJA GREGORAČ - tenor 
Spored:
D. ŠVARA — Posavje 1941 

J. HAYDN — škotske in vališke 
ljudske pesmi
B. SMETANA — Trio op. 15 v 

g-molu

Rezervacija in prodaja vstopnic 
v pisarni Glasbene matice (Ul. 
R. Manna 29, tel. 418-605) ter eno 
uro pred pričetkom koncerta pri 
blagajni Kulturnega doma.

Slovensko amatersko 
gledališče v Trstu

V soboto, 27. t. m. ob 20.30 v 
dvorani PD «1. Cankar*, Ul. Mon- 
tecchi 6/IV. nadst. na splošno že
ljo občinstva

JOŽE JAVORŠEK

POVEČEVALNO
STEKLO

Farsa v treh delih 

Predvidoma zadnjič v tej dvorani!

Amaterski oder 
Prosek - Kontovel

V nedeljo, 28. januarja ob 17. uri 
v Prosvetnem domu na Proseku

BRANISLAV NUŠIČ

EMANCIPIRANE ŽENE
(Veseloigra v treh dejanjih)

Vabljeni!

Prosvetno društvo «Ivan Grbec* 
v Skednju priredi v petek, 26. ja
nuarja ob 20. uri v društvenih 
prostorih

FILMSKI VEČER
Na sporedu bosta zanimiva in 

razgibana filma iz partizanskega 
življenja.

Razstave
V Tržaški knjigarni razstavlja do 

31. januarja najnovejše slike in risbe 
malega formata tržaški slikar Jože 
Cesar.

Včeraj-danes
Danes, SREDA, 24. januarja 

FELICIJAN 
Sonce vzide ob 7.35 in zatone ob 
16.59 — Dolžina dneva 9.24 — Lu
na vzide ob 23.49 in zatone ob 9.48 

Jutri, ČETRTEK, 25. januarja 
PAVEL

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
8,9, najnižja 5,5, ob 19. uri 6 stopinj, 
zračni pritisk 1027,1 mb, rahlo nara
šča, veter 32 km na uro s sunki 65 
km na uro, vzhodni - severovzhodni, 
vlaga 64-odstotna, padavine 3,5 mm 
dežja, nebo oblačno, morje razgibano, 

temperatura morja 8,6 stopinje
ROJSTVA IN SMRTI
Dne 23. januarja 1973 se je v Trstu 

rodilo 10 otrok, umrlo je 16 oseb.
UMRLI SO: 51-letni Vinicio Bastiani, 

69-letni Giovanni Marini, 83-letna Lui- 
gia Candotti vd. Gabbino, 82-letna 
Gemma Zanelli por. Mondolo, 82-letna 
Emilija Kralj vd. Kalc, 62-letna Paola 
Pečar por Scaramella, 89-letni Fer- 
nando Sagora, 61-letni Vincenzo Maz- 
zei. 79-ietna Maria Concetta Manzolla 
por. Morgano, 66-letna Noriš Crassi, 
60-letni Aurelio Favretto, 67-letni Gior
dano Stanzini, 75-letna Anna Pozzecco 
por. Monticolo. 56-letna Assunta Co- 
melli por. Turchetti, 81-letna Valeria 
Jermol vd. Braggiotti, 92-letni Igna- 
zio Pauletich.

Gledališča
POLITEAMA ROSSETTI
V četrtek, 25. t. m. bo milansko 

gledališče San Babila predstavilo na 
odru Rossettija Molierovega »Skopu
ha*. V glavnih vlogah bosta nastopila 
Emesto Calindri in Regina Bianchi, 
režiser je Orazio Costa, scene so delo 
La Ferle, kostumi pa Marie De 
Matteis.

Abonenti Teatra Stabile so napro- 
šeni, da si rezervirajo sedeže še pred 
prvo predstavo. Pri osrednji blagajni 
so jim na razpolago načrti sedežev 
za vseh šest predstav.

TEATRO STABILE
Sandro Bolchi je prekinil vaje za 

dramo «Zločin in kazen*, ki so bile 
v Trstu in se z ansamblom preselil 
v Prato, kjer bo 30. t. m. v gledališču 
Metastasio prva predstava. Po Pratu 
bodo delo predstavili občinstvu v Pi- 
stoii, Fabrianu, Citta di Castelio in 
Temiju.

Premiera v Trstu bo 20. februarja 
v gledališču Rossetti.

VERDI
Drevi ob 20.30 bo za red A za vse 

prostore prva predstava švedskega ba
leta Cullberg. Pri gledališki blagajni 
so na razpolago vstopnice za jutrišnji, 
petkov in sobotni nastop znane šved
ske baletne skupine.

Kino

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

A. Barbo, Trg Garibaldi 4; Di Gret- 
ta, Ul. Bonomea 93; Godina A111GEA,
Ul. Ginnastica 6; S. Luigi, Ul. Felluga 
46 (Sv. Alojzij).

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

AlTAlabarda Istrska ulica 7; Al Ga- ------------- . SHIUOB,
leno, Ul. S. Curno (Sv. Ivan); de sožalje Nadi Wilhelm in Olgi Stiik 
Leitenburg, Trg S. Giovanni 5: Miz- j ler ob težki izgubi drage mame Emi 
zan. Trg Venezia 2. lije Kalc.

Nazionale 16.00 «11 richiamo della fo- 
resta*. Charlton Heston. Po romanu 
Jacka Londona. Barvni film za vse.

Fenice 15.30 «Un uomo da rispettare*. 
Kirk Douglas, Florinda Bolkan, Giu- 
liani/ Gemma. Detektivka v bar
vah. Film je za vse.

Eden 15.30 «1 racconti di Canterburry». 
Barvni film. Prepovedano mladim 
pod 18. letom.

Grattacielo 16.00 «Sette orchidee mac- 
chiate di rosso». A. Sabato in Ma- 
risa Mell. Barvni film. Prepovedano 
mladini pod 18. letom.

Excelsior 16.00 «Anche i dottori ce 
1’hanno*. Diana Rigg. Barvni film. 
Prepovedano mladini pod 18. letom.

Ritz 16.00—22.15 «Corvo rosso non 
avrai il mio scalpo*. Robert Red- 
ford. Barvni film.

Aurora 16.00 «La vita, a volte, e molto 
dura, vero Provvidenza?* Barvni 
film.

Impero 16.00 «E poi lo chiamarono il 
Magnifico*. Terence Hill. Barvni 
film.

Capitol 15.00—18.20—21.40 «Dottor Zi- 
vago». Barvni film. Omar Sharif in 
Julie Christie.

Cristallo 16.00 «11 commissario Leguen 
e il caso Gassot*. Barvni film.

Filodrammatico 16.30 «L’uomo dal pen- 
nello d’oro», Edvige Fenech. Barvni 
film. Prepovedano mladini pod 18. 
letom.

Moderno 16.30 «La macchia della mor- 
te*, Alan Alda in Jacqueline Bisset. 
Barvni film. Prepovedano mladini 
pod 18. letom.

Vittorio Veneto 16.00 «Shaft il detec- 
tive*. Richard Roundtree. Barvni 
film.

Ahbazia 16.00 «Ronda di mezzanotte*. 
Stan Laurel in Oliver Hardy.

Astra 16.30 «Muraglie*. Stan Laurel tn 
Oliver Hardy.

Ideale 16.00 «Executive, la donna che 
sapeva troppo*. Adam West in Nan- 
cy Kwan. Barvni film.

Razna obvestila
Društvo slovenskih upokojencev v 

Trstu vabi svoje člane na I. REDNI 
LETNI OBČNI ZBOR, ki bo v petek, 
2. februarja 1973 ob 15. uri v Gregor
čičevi dvorani v Trstu, Ul. Geppa 9/1 
z običajnim dnevnim redom. Upravni 
odbor.

Udbor Narodne in študijske Knjiž
nice v Trstu sporoča, da bo v sredo, 
31. t. m. ob 20. uri v čitalnici v Ul. 
Geppa 9 v Trstu letošnji redni občni 
zbor Narodne in študijske knjižnice 
z dnevnim redom, ki je bil sporočen 
vsem članom pismeno.

Konzorcij pridelovalcev vin tržaške 
občine sklicuje svoj redni letni občni 
zbor v soboto, 27. t. m. ob 20. uri 
v prvem sklicanju ter ob 20.30 v dru
gem sklicanju ob vsakem številu čla
nov, v svojem sedežu v prostorih do
ma «A. Sirk* v Križu.

Narodna in študijska knjižnica — 
Trst, Ul. Geppa 9 — je od 1. januarja 
1973 odprta od ponedeljka do petka od 
9. do 19. ure, ob sobotah pa od 9. 
do 14. ure.

SOŽALJA
Zveza partizanov z Opčin izreka 

iskreno sožalje Zvonku Malalanu in 
družini ob smrti drage mame Ivanke.

SPD Tabor izreka globoko sožalje 
Nadi Wilhelm in družini ob hudi izgubi 
drage mame Emilije.

Ob smrti matere Emilije Kalc izre
kajo družini iskreno sožalje prosvetno 
društvo, pevski zbor, športno društvo 
«Primorec» ter sekcija KPI iz Trebč.

Sekcija KPI z Opčin izreka globoko

Dne 23. januarja 1973 nas je zapustil naš dragi

JOSIP BOŽIČ (B0SSI)
.. P°§reb pokojnika bo danes, ob 14.45 iz mrtvašnice glavne bol

nišnice na pokopališče pri Sv. Ani.
žalostno vest sporočajo žena Roza, sin Mario, 

sestra Frančiška in družina Jančar
Trst, 24. januarja 1973

Sporočamo žalostno vest, da nas je za vedno zapustila naša 
draga mama

EMILIJA KRALJ vd. KALC
Pogreb bo danes, 24. t. m., ob 15.30 iz mrtvašnice glavne 

bolnišnice na pokopališče v Trebče.
Žalujoči hčerki Olga in Nada, zeta 
Mimi in Rudi ter drugo sorodstvo

Trebče, Opčine, Gropada, Trst, 24. januarja 1973
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GORIŠKI DNEVNIK
Protest dijakov 
trgovskega tehničnega 
zavoda «Ž. Zois»

Dijaki trgovskega tehničnega za
voda «Ž. Zois» odločno protestira
mo proti izzivanju reakdonalnih sil, 
ki skušajo ustvarjati napeto vzduš
je med slovenskimi dijaki in jav
nostjo. Sobotno anonimno telefon
sko sporočilo, da se nahaja v šol
skih prostorih peklenski stroj, nas 
je svarilo pred nevarnotjo eksplozi
je. In to v trenutku, ko še se ni

IZ RErENTABnSKE OBČINE S SEJE POKRAJINSKEGA SVETA | Oktet Gallus iz Ljubljane
Različna stališča o odprtja Vietnamsko IjlldstVO liaj odloča samo nastoPil v nedeljo v Gorici

MuMr mr SmUS BS ^ ^ KTn 7CITD n rt »i Yir>^nlar\ T1 n Ir n 'on nnlrl-run/i um Irnrtfortsi Q

o svobodni izgradnji lastne usodeProtestno pismo skupine stanovalcev nadzorništvu za gozdarstvo 
Mnenje drugih: kamnarstvo predstavlja tradicionalno dejavnost

Te dni nam je geometer Sergio 
Chersicla poslal, s prošnjo za ob- 

i javo prepis pisma, ki ga je podpi- 
i sala in odposlala nadzorništvu zamed nami polegla ogorčenost ob aazt,rraIwu

—-**» CtSL&ftttlSSS:
cev s Poklona (repentabrska obči
na) in v katerem protestira proti

spominu na izjalovljeni atentat na 
slovensko šolo pri Sv. Ivanu, ki 
se le zaradi golega naključja ni 
tragično končal .

Zato jemljeno to potegavščino iz
redno resno in se hkrati trudimo, 
da IT preprečili nadaljna izzivanja. 
Obenem odločno obsojamo vse po
skuse ustrahovanja in izjavljamo, 
da se bomo v prihodnosti še odloč
neje borih proti kakršnemukoli izzi
vanju reakcionarn h sil.

Ni čudno, da prihaja do takega 
ustrahovanja ravno v trenutku, ko 
se slovenski dijaki skupno z itali
janskimi, borimo za demokratični 
preokret šole in družbe sploh. Pre
pričani smo. da lahko v tem kri
tičnem trenutku računamo na so
lidarnost vseh demokratičnih sil.

Nerazumljivo nam je stališče jav
nih organov do lažnega atentata 
na našo šolo. Ko so se namreč 
podobni dogodki pripetili na italijan
skih šolah, so oblasti poslali po 
deset ali več izvedencev, ki bi bom
bo takoj našli. K nam pa sta pri
šla le dva agenta političnega oddel
ka, ki bi nam ne mogla če bi bil 
na šoli res peklenski stroj, z niče
mer pomagati.

Žal pa nam je, da ni bil nastop 
javnih organov v našem primeru, 
ko gre med drugim za zaščito 
slovenske manjšine, tako odločen 
kot bi lahko pričakovali.

Zahvala gre toda vsem tistim, 
ki so aktivno sodelovali pri iskanju 
Peklenskega stroja.

Zanimivo je pisanje italijanskega 
tržaškega desničarskega dnevnika, 
ki je o sobotnem dogodku tako »iz
črpno* poročal, da je celo poza
bil naslov članka in ime šole. Vest 
le namreč objavil pod naslovom: 
Assurda telefonata alla nostra que- 
st"ra: «Uoa donna a Bologna e in 
Dericolo dii vita».

Prisrčna zahvala za njegovo »iz
črpno* poročilo.

Dijaki trgovskega tehničnega 
zavoda «žiga Zois*

nameravanemu odprtju kamnoloma 
na vzhodni strani omenjenega na
selja, onstran železniške proge. 0- 
pazili smo, da so med podpisniki 
tudi mladoletniki. Protest je spro
žila vest, da so se nekateri do
mačini, ki imajo svoje parcele na 
omenjenem področju, dogovorih za 
najemnino z nekim podjetjem iz Vi- 
cenze, ki namerava na omenjenem 
področju obnoviti zapuščen kamno
lom in ga razširiti. V svojem pro
testnem pismu se skupina podpisni
kov sklicuje na občinski regulacij
ski načrt ter pripominja, da ome
njeni načrt določa tam zeleno ozi
roma gozdno področje, ki na eni 
strani meji na gradbeno področje, 
na drugi strani pa na področje za 
turistični razvoj, medtem ko je po
dročje za kamnolome bolj na se
verni strani blizu državne meje. 
Sklicuje se tudi na zakon o kraškib 
rezervatih, v katere naj bi spadal 
pretežni del zemljišč. Podpisniki 
pravijo, da bi se z odprtjem kam
noloma kršili veljavni predpisi, da 
bi se kvarilo naravno okolje in 
predvsem, da bi prah in ropot ovi
rala turistični razvoj ter škodovala 
bližnjim prebivalcem. Zaradi tega 
zahtevajo, naj inšpektorat za go
zdarstvo izvede preiskavo ter ukre
ne vse potrebno za razveljavitev 
morebitnih pogodb oziroma licenc.

Predavanje Kmečke zveze 
o zaščiti pred tetanusom

V petek, 26. t. m. ob 19.30 v 
srenjski hiši v Gročani (tudi za 
vasi Pesek in Draga).

Predaval bo dr. Borut Spacal 
ob predvajanju filma.

Vabimo kmete in vse domačine, 
da se udeležijo predavanja.

Tajništvo Kmečke zveze
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VPRAŠANJA V DEŽELNEM SVETU
Gospodarsko načrtovanje

Deželni odbornik za načrtovanje 
Stopper je na včerajšnji seji de
želnega sveta v odgovor na ustrez
no vprašanje svetovalca Colauttija 
(KD) pojasnil, da je država v okvi
ru novega petletnega razvojnega na
črta namenila naši deželi vsoto 450 
nnilijard Ur. To pomeni, da name
rava država v prihodnjih petih le
tih naložiti na področju Furlanije- 
Julijske krajine poprečno po 90 mi- 
hjard lir na leto. Ta sredstva niso 
v nobeni zvezi z deželno zahtevo po 
črednem posegu po členu 50 dežel
na statuta (490 milijard lir v sed- 
nuh letih), to vprašanje se nasprot
no sploh ne omenja v državnem 
razvojnem načrtu.

Leta 1970 je država ustanovila 
Poseben sklad za deželne razvojne 
načrte ter namenila vanj 40 mi- 
h.iard lir. Po skupnem nastopu 
Predstavnikov vseh dežel ie bil 
sklad povečan na 140 milijard, in 
S:cer za posege v letu 1973 

V državnem razvojnem načrtu je 
Postavka, ki določa naložbo 100 mi
lijard v razdobju '971-75 za obram
bo tal pred povodnji v treh Bene
tah. Ta sredstva še zdaleč ne za
dostujejo, saj bi naša dežela sama 
Potrebovala okob 220 milijard za 
dosege na tem področju. Glede pro- 
'netnih zvez se v državnem načrtu 
Poudarja nujnost čimprejšnje okre- 
Ditve železniške proge Videm - Tr
ti® in ureditve vprašanja «Seehafen- 
turiffes, k; delujejo v korist nem- 
skih luk ob Severnem morju in ki 
utočno škodujejo konkurenčni zmog- 
l1 voski jadranskih pristanišč in zla

sti Trsta.
Državni načrt se nadalje zavze- 

za speljavo avto ceste Videm - 
■hiž, ne govori pa o cestnih zve

sti, za katere skrbi družba ANAS. 
ar zadeva pristanišča, se deželna 

tikava zavzema za uresničitev e- 
botnega luškega kompleksa Trst - 
rzič. Dežela ima za posebno važ- 

do. da se pomorski promet s pe- 
tfolejem osredotoči v Trstu, kjer 
daj bi postavili ustrezen dok in raz- 
tibnjevalno postajo. Pomembna je 
S1® Pobuda, po kateri naj bi pri 
jZiču postavili napravo za prede- 
lavo metana in izhodišče za plino- 
y°d v smeri proti zaledju. Pozneje 
P° treba misliti na notranjo vodno 
ti°l Tržič - Benetke in na drugo vo- 

Pot Tržič - Soča - Sava - Do
nava.

.Glede pomorstva se dežela stri- 
"jn z napovedmi Medministrskega 
tiubora za gospodarsko načrtovanje, 
P®ndar se njena skrb stopnjuje spri- 
0 dejstva, da ustrezni načrti še 
’?° bili izdelani, čeprav je bil za- 

j,Je določen rok 31. december 1971.
, ,u področju prometa vzbujajo skr- 
j.l.nhPepi, ki zadevajo ronsko leta-

n Deželna uprava soglaša s smer- 
, cart)i državnega razvojnega naor- 

' ki predvidevajo odprtje poseb- 
*n blagovnih središč ob meji. Sa- 
a dežela je dala pobudo za taka 

p nišča pri Rokovem. Gorici in 
^ernetičih ter sedaj pričakuje, da 

0 država prevzela nase vsaj del 
Zveznih stroškov.

Dežela je svoj čas predlagala 
.rzavni upravi, naj bi uredila vpra- 
j^nje vojaških služnosti, in sicer 
j 0 z zakonodajnega kakor tudi 
f gospodarskega gledišča. Končno 
* deželna uprava opozorila držav- 

organe na dejstvo, da državni

Obnovitvi oziroma razširitvi ka
mnolomov pri Poklonu seveda naj
bolj nasprotujejo tamkajšnji gostin
ci, ki pravijo, da bi prah in ropot, 
mine in brnenje motorjev odvrača
lo turiste. Pravijo tudi. da b' kupi 
materiala kvarili naravo Nekateri 
opozarjajo na nevarnost, da bi pod 
jetje vse razrilo, čez neka' časa 
pa opustlo vsako dejavnost. Za 

i radi vsega tega ne bi nihče tam 
blizu zidal svoje hiše ali vile.

Pogovorili smo se tudi z nekate
rimi lastniki zemljišč in drugimi 
občani, ki drugače gledajo nrj to 
stvar in jo drugače ocenjujejo. Nla 
pritožbe in očitke odgovarjajo sle
deče: obnovitev, oziroma razširi
tev komnoloma, ne bi predstavlja 
la za prebivalce nobene nevarnosti, 
zaradi zadostne razdalje in varnost 
nih ukrepov, ki jih mora spoštovati 
vsako podjetje. Kamenje bi kopali 
predvsem v globino. Ugovor glede 
spoštovanja kraških naravnih re
zervatov naj ne bi držal, saj bodo 
morala biti: posamezna področja še 
točno začrtana, v pravilniku, ki ča
ka še na odobritev deželnega sve
ta, pa bo verjetno vključeno izjem
no določilo glede kamnolomov za re- 
pensbi marmor. Še posebej pa pri
pominjajo, da je treba upoštevati 
dejstvo, da so bili skozi stoletja in 
so še danes kamnolomi eden izmed 
glavnih virov zaposlitve in zasluž
ka za domačine v repentabrski ob
čini. Kamnarstvo ie torej treba pod
pirati, saj bo v kamnolomih še 
kruha in možnosti zaposlitve, kar se 
bo lahko uresničilo tudi z odprtjem, 
oziroma obnovitvijo kamnoloma pri 
Poklonu.

Stališča so torej različna in zara
di tega ne bi sme' nastati razdor 
med občani. Po našem mnenju se 
vsa stvar lahko pravilno reši, ne 
da bi bili zaradi kamnarske dejav
nosti in obnovitve kamnoloma pri
zadeti interesi vaške skupnosti in 
lastnikov zemljišč, ali ogrožena kra- 
ška narava in okolie

Delovanje kvesture 
meseca decembra

Agenti letečega oddelka kvesture 
in posameznih komisariatov so 
prejšnjega decembra prijavili 74 
oseb ki so na začasni svobodi, are
tirali so jih 50, nadaljnje 4 pa še 
iščejo. Največ so jih aretirali za
radi tatvin v obtežilnih okolnostih 
(21) in sploh zaradi tega prekrška 
so prijavili največ oseb (46). V 
«lestvici» so nato nenamerne po
škodbe (25 prijavljenih) in pijanost 
(10 prijavljenih). Zaradi žalitve, 
odpora in nasilja javnemu funk
cionarju so aretirali 7 oseb, zaradi 
poskusa tatvine 3," zaradi poskusa 
ropa pa 2 osebi.

Nadalje so agenti kvesture are
tirali 18 oseb, na račun katerih 
je sodna oblast izdala zaporni na
log. Dodelili so tudi 77 glob in 1.204 
glob zaradi prekrškov prometnega 
zakon.ka. Končno so še odkrili ukra
dene predmete za skupno vred
nost 10 milijonov 500 tisoč lir.

Resolucijo v tem smislu so odobrili z glasovi KD in PSI - Pozdrav 
podpredsedniku Waltritschu - Protest zaradi atentata na Fortuno

načrt ne obravnava vprašanja ri
bolova, ki je velike važnosti za 
Furlanijo . Julijsko krajino, zlasti 
v luči skorajšnje obnovitve ustrez
nega sporazuma med .Italijo in Ju
goslavijo.

Za našo deželo je nujno, da se 
ohrani veljavnost obstoječih davč
nih olajšav, ter da se primerno 
okrepijo finančne razpoložljivosti 
skladov kot sta zlasti «Medio Cre- 
dito» in «Krožni sklad». Deželna u- 
prava se bo zavzemala za to, da 
bi država vnesla prikazana vpra
šanja v predelan razvojni načrt za 
razdobje 1973-77, sicer pa bo o vseh 
teh vprašanjih stekla obširna raz
prava ob skorajšnjem pregledu dru
gega deželnega razvojnega načrta 
v okviru deželnega sveta.

Umobolnica v Krmiiiu
Odbornik za zdravstvo Devetag 

je v odgovor na ustrezno vpraša
nje svetovalcev Beigoiua.sa, Peiie- 
grinija, Bosarija in Rizzija (KPI)
-cjai, da je danes v naši deželi 
okoli 500 težko prizadetih otrok in 
znatno večje število lažjih umskih 
bolnikov, za katere se pri Krminu 
uresničuje kompleks 14 paviljonov 
z 200 ležišči in vrsta skupnih na
prav, od šolskih razredov do de
lavnic. V vsakem paviljonu bo ži
vela «družina» kakih 15 bolnikov, 
ki bodo v stalnem stiku tudi z zu
nanjim svetom. Lažji bolniki se bo
do mudili v bolnišnici le čez dan, 
zvečer pa jih bodo s posebnimi av
tobusi odpeljali domov, tako da jim 
bo zagotovljena tudi primerna ne
ga v družini. Čez dan bodo so
rodniki lahko v vsakem času obis
kali svoje prizadete otroke ter jim 
stali ob strani pri študiju, delu v 
delavnicah, telovadbi, itd. Dežela 
je sklenila prepustiti režijo nove u- 
mobolnice Zavodu za otroštvo in de
želno pediatrično bolnišnico, Za Kr- 
min pa se je odločila zaradi sre
diščnega položaja tega mesta in 
zaradi izredno ugodne klime,
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VČERAJ V OBČINSKEM ZAVETIŠČU

Nalezljive boiezni 
v tržaški občini

Tržaški zdravstveni lu.ikcionar je 
sporočil, da so zabeležib v razdobju 
od 15. do 21. januarja naslednje pri
mere nalezljivih bolezni: 5 prime
rov škriatinke, 1 primer tifusne 
mrzlice, 2 primera ošpic, 5 prime
rov noric, 1 primer nalezljivega rev
matizma (izven Opčine), 8 primerov 
nalezljivega vnetja ušesne mrene, 
41 primerov rdečk (od katerih 1 iz
ven občine). 9 primerov srbečice 
(od katerih 6 izven občine), 5 pri
merov nalezljivega vnetja priušes- 
ne slinavke in 3 primere hrast na 
glavi.

Domačin Marino Pečenik je vče
raj odprl pri Doinju trgovino z 
železnino, stroji, tehničnimi artikli 
in raznim; potrebščinami. Trgovina 
se nahaja v industrijski coni (Domjo 
štev. 132) in izpolnjuje precejšnjo 
vrzel, saj v tem industrijskem oko
lju ni nobenega takega poslovne
ga prostora. Sinočnje otvoritve no
vega obrata se je med dru.gimi 
udeležil tudi podžupan dolinske ob
čine M. Bandi.

Ponedeljkova seja pokrajinskega 
sveta, ki se je zaključila v torek 
ob 2. uri zjutraj, je v glavnem po
tekala v duhu želje in težnje po za
ključku nesmiselne vojne v Viet
namu. Izmed številnih resolucij in 
interpelacij, ki so bile na dnevnem 
redu, so namreč svetovalci izbrali 
resolucijo pokrajinskega odbora, ki 
jo je na predlog predsednika dr. 
Chientarolija že sredi julija lani 
izdelal socialistični svetovalec prof. 
Semola, da bi razpravljali o njej 
in po možnosti glasovali zanjo so
glasno.

Pa se je oglasil k besedi sveto
valec Sabbadini (KPI), ki je ugo
tovil, da se je v zadnjih 7 mesecih 
po sestavi omenjene resolucije, 
marsikaj spremenilo, kar narekuje 
nekaj sprememb oziroma dodatkov; 
predlagatelj Semola se je takoj 
strinjal, naj bi poiskali kompromis
no rešitev k besedilu. K besedi so 
se oglasili še drugi svetovalci, med 
katerimi je dr. Cian (KD) ugoto
vil, da gre pri vietnamskem pro
blemu za igro velesil, priznal je 
herojstvo vietnamskega ljudstva in 
poudaril, da so tudi v ZDA pogo
sti glasovi in protesti proti tej 
vojni. Govorili so še Lugnani (PLI) 
in nekateri drugi in je iz njihovih 
govorov prihajala želja po sklenit
vi trajnega miru. Končno so odšli 
načelniki skupin na posvet za se
stavo skupne resolucije, ki naj bi 
trajal Dredvidoma največ 10 minut. 
Dejansko so se vrnili v dvorano 
šele po dveh urah.

Predsednik je nato prečital reso
lucijo, v kateri se poudarja težnja 
goriškega prebivalstva po miru in 
svobodi ter ugotavlja nadaljevanje 
vojnih grozodejstev in ameriškega 
bombardiranja v Vietnamu, ki ogro
ža mirno sožitje v Evropi in po 
svetu. Zato se priporoča rimski 
vladi naj sprejme sleherno pobudo 
za zaključitev pogajanj na način, 
ki naj omogoči vsemu vietnamske
mu ljudstvu izvaianie principa sa
moodločbe na osnovi listine Združe
nih narodov in svobodno izgradnjo 
lastne usode.

Za to resolucijo so glasovali pred
stavniki KD in PSI. Vzdržali so se 
svetovalci KPI, PLI in Corbatto 
(KD), proti je glasoval predstavnik 
MSI. Svojo resolucijo o tem pro
blemu je predložil tudi predstavnik 
PLI, ki pa je dobila samo en 
glas. Omenimo naj, da ob glasova
nju niso bili prisotni predstavniki 
PSDI in SDZ.

Po izglasovanju omenjene resolu
cije so prešli na upravni del dnev
nega reda. Iz tega so izbrali naj
bolj nujne točke, med katerimi je 
bila izvolitev ali imenovanje pred
stavnikov pokrajinske uprave v 
razne odbore in ustanove ter še

nekaj drugih točk. Večina upravne
ga dela dnevnega reda pa je osta
la nerešena in bodo o teh točkah 
razpravljali na prihodnji seji. Med 
temi je tudi razprava o pokrajin
skem proračunu za 1973, odobritev 
obračuna za 1970 ter seveda števil
ne resolucije in interpelacije.

Na začetku seje je predsednik 
pokrajinske uprave dr. Chientaroli 
omenil prometno nesrečo podpred
sednika Marka Waltritscha, ki bi 
lahko imela tragične posledice ter 
v imenu vsega pokrajinskega sve
ta izrekel njemu in soprogi želje 
po naglem in popolnem okrevanju.

Svetovalec Poletto (KPI) pa je v 
zvezi s poskusom atentata na po
slanca Lorisa Fortuno, ki je pred 
dnevi prejel v svojo pisarno v Ri
mu eksplozivno pismo, na srečo 
brez posledic, predlagal, naj bi mu 
poslali solidarnostno brzojavko. Pri 
tem je poudaril, da je Fortuna na 
Goriškem dobro znan in priljubljen 
in je bil kot antifašistični borec 
tudi v goriških zaporih. Njegovemu

predlogu se je pridružil Semola 'n 
ostro ožigosal take prevratniške 
poskuse, kot so atentati proti de
mokraciji in svobodi. Predlog je 
bil odobren.

Kot smo povedali na začetku, se 
je seja zaključila ob 2. uri zjutraj. 
V kratkem bodo morali sklicati po
novno sejo pokrajinskega sveta.

Tiskovna konferenca 
sindikalnih federacij

Pokrajinske federacije CGIL, CISL 
in UIL iz Gorice sklicujejo tiskov
no konferenco, ki bo v petek 26. 
januarja ob 17.30 v sejni dvorani 
trgovinske zbornice v Ul. Crispi. 
Na njej bodo pojasnile svoje sta
lišče do gospodarskega položaja v 
naši pokrajini in do družbenih re
form. Ob tej priložnosti bodo pred
lagale ukrepe, kako odpraviti ne
ravnovesja in negibnost ter omogo
čiti nadaljnji razvoj naše družbe.

Na povabilo ZSKP je v nedeljo 
popoldne nastopil v Katoliškem do
mu v Gorici oktet Gallus iz Ljub
ljane. To je amaterska pevska sku
pina. ki se sicer ne more meriti 
s svetovno znanim Slovenskim ok
tetom, ki pa je tudi na dostojni 
umetniški višini ter je žela že le
po vrsto uspehov ob svojih števil
nih nastopih doma in v tujini 

To so dokazali tudi na koncertu 
v Gorici, kjer so ob kar dobri ude
ležbi občinstva izvajali spored poli- 
fonske glasbe in pa slovenskih na
rodnih ter umetnih pesmi. Občin
stvu je seveda najbolj ugajal drugi 
in tretji del, ko so lepo in ubrano 
zapeli nekaj narodnih in umetnih 
slovenskih pesmi. Med njimi so zla
sti ugajale «Slepčeva tožbam. «Mrzel 
veten, «žabja svadba», pa Mirko
vo «Kolo» itd. Ob koncu so na iz
recno željo občinstva dodali še dve 
pesmi, med njimi Venturinijevo «No 
coj pa oh nocoj.-»

V oktetu pojejo Lovro Rešek in 
Matija Potokar kot prva tenorja; 
Janez Zadnikar in Albert Kariž 
kot II. tenorja, Jože Humer in Jo
že Požar baritonista in Stane Če
šarek in Stante Urbančič kot basa 
Kot rečeno so pevci okteta napravili 
na goriško občinstvo rrrav lep vtis 
s svojimi melodičnimi in prijetno 
zlitimi glasovi; tudi solisti so po-

Tako je poldruga ura koncerta še 
prehitro minila in splošna je bila 
želja občinstva, da bi se oktet 
kaj kmalu zopet oglasil med nami 
v Gorici.

Seja izvršnega 
odbora SKGZ

Na svoji redni seji v ponedeljek 
v Gorici je izvršni odbor SKGZ raz
pravljal o delovanju komisij in re
feratov in sestavil štiri skupine 
komisij, katerih delovanje se bolj 
ali manj med seboj povezuje. Te 
skupine bodo do sredine prihodnje
ga meseca dogovorno sestavile pro
gram svojega dela in z njim nato 
seznanile izvršni svet.

Izvršni svet je poslušal poročilo 
predstavnika Slovenske prosvetne 
zveze o pripravah za letošnji pro
slavi Prešernovega dne — sloven
skega kulturnega praznika v Trstu 
in Gorici, nato pa je pričel s 
preučevanjem dokumenta o spora
zumu strank leve sredine v tržaški 
občini ter popravljenega zakonskega 
predloga deželnega odbora za kra- 
ške rezervate.

Na koncu je izvršni svet preučil 
še vrsto vprašanj v okviru redne-
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POKRAJINSKO ZBOROVANJE KMEČKE «ALLEMZE»

Preveč zajedalskih posredovalcev 
ovira napredek kmetijstva
Pozdrav predsednika Kmečke zveze Avgusta Štekarja 
Plodno sodelovanje slovenskih in italijanskih kmetov

V soboto zvečer, se je na se
dežu zadruge ČILA v Gradiški, 
nadaljevala razprava, na poročilo 
pokrajinskega tajnika, v katero so 
posegli številni kmetovalci. Vpra
šanja, ki so jih obravnavali, so se, 
tikala, vojaških služnosti in raz
laščanja zemlje zaradi infrastruk
tur. Govorniki so poudarjali po
men volitev za kmečko bolniško bla
gajno in izrazili ootrebu, da se 
iščejo enotna stališča z drugimi sin
dikalnimi organizacijami kmetov.

Nesmiselno je polemizirati s te
mi organizacijami, čeprav obstaja
jo ideološke razlika, ampak je tre 
ba iskati skupne točke vsaj med 
osnovo, če je na vrhu to bolj te
žavno.

Številni govorniki so obravnavali 
tudi probleme kmečkih pokojnin in 
socialno zavarovanje kmetov. Odo
brili so predlog pokrajinskega taj
nika, da je potrebno ustvariti Zdru
ženje kmečkih upokojencev. Govo
ra je bilo tudi o notranji organiza
ciji.
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ODBOR ZA CENE NA ŽUPANSTVU

V Ul. G. Gozzi so mu ukradli 
listnico z 800 tisoč lirami
Gre za vse dolgoletne prihranke Anselma Covacicha

V občinskem zavetišču v Ul. G. 
Gozzi so neznanci ukradli prilet
nemu «gostu» listnico. Do tu nič 
čudnega, saj se podobne stvari več
krat dogajajo med reveži, ki se 
tjakaj zatekajo čez noč. Zanimivo 
pa je, da je okradeni 63-letni An- 
selmo Covacich hranil v listnici 
kar 800.000 lir.

Bilo je včeraj zgodaj zjutraj, ko 
je Covacich vstal in začasno zapu
stil sobo, kjer prenočuje že osem 
let. Ko se je vrnil, je opazil, da 
ni več pod blazino listnice, ki jo je 
nadvse skrbno čuval, saj je hranil 
v njej vse svoje prihranke zadnjih 
let. V sobi prenočuje še drugih 7 
stalnih «gostov», nad poštenostjo 
katerih nima Covacich nobenega 
dvoma. Med drugim pravi, da ni 
niti nihče vedel, da ima toliko 
denarja. Agenti osrednjega komi
sariata, kamor je Covacich prija
vil tatvino, so do sedaj zaman

zashšali ostale goste zatočišča: 
denarju ni sledu.

Druga tatvina 
v isti trgovini

Tatovi so v presledku nekaj dni spet 
obiskali trgovino oblačil v prvem nad
stropju poslopja v UL Valdirivo 22, 
last 26-letne Comasie Fasano iz Ul. 
Vigneti 22/2. že pred časom so de
lavci postavili pred poslopjem oder 
iz jeklenih cevi, da bi obnovili in 
prepleskab pročelje. V noči od 18. 
do 19. januarja so tako splezali po 
ceveh, razbili so okno in ukradli 25 
tisoč lir.

Naslednji dan so namestili na mestu 
razbitega stekla kos lepenke. Včeraj 
zjutraj pa je iz blagajne zmanjkalo 
10.000 lir, s polic pa nekaj srajc in 
usnjen jopič. Ugotovili so, da so se 
tatovi prikradli v prodajalno po isti 
poti, saj lepenke ni bilo več na svo
jem mestu.

Tudi v zadnjem mesecu 
podražitev riža in olja

Trgovci se izgovarjajo s podražitvijo pri nakupu

Na županstvu v Gorici se je se- (teletina II. vrste od 1.250/1.720 na 
stal odbor za nadzorovanje cen, ki I 1.250/1.720 
mu predseduje odbornik Fantini.
iNa seji so oiu prisotni tudi zastop
nik mesarjev Volk, Viani za COA 
LGO, Žiberna za prehranjevalni in
špektorat, Olivo za Trgovinsko zbor
nico, Bressan in Glessi za Zvezo 
trgovcev. De Feo za veleblagovnice 
in Cicuta za sindikalne organizacije.

Na seji so dolgo razpravljali o 
aplikaciji novega davka na dodat
no vrednost (IVA) in o njegovem 
vplivu na cene mesa. Ugotovili so, 
da bi zmanjšanje davka IVA mo
ralo vplivati na znižanje prodajne 
cene mesa; to se ni zgodilo, ker 
se je dvignila nakupna cena pri 
proizvajalcu. Razpravljali so tudi 
o prodaji mesa slabše kakovosti.

Na seji so izdelali tudi primerjal
ni cenik med cenami 11. januarja 
letos in onimi v preteklem de
cembru, tako pri veleblagovnicah 
kot pri manjših trgovcih. Vzorce 
cen so prevzeli po raznih mestnih 
predelih in tudi v Štandrežu in Loč- 
niku.

Na splošno so ugotovili da ni 
bilo večjih sprememb cen v tem 
razdobju. Vendar se je podražil riž, 
obvno olje ter krompir; vzrok za 
to navajajo trgovci podražitev tega 
blaga pri proizvodnji in v trgovini 
na debelo.

Teletina je v prodaji v raznih iz
birah od 1.400 lir pri nekem ma
lem prodajalcu in neki blagovnici 
pa do najvišje cene 3.600 lir tako 
pri malih prodajalcih kot v vele
blagovnici.

Poročilu odbora je dodan tudi 
primerjalni cenik za nekatere vrste 
živil in drugega blaga v decembru 
oziroma v januarju. Kar se tiče ze
lenjave in sadja se je podražila 
cvetača od 140/200 na 200/240 lir 
za kg; cikorija od 120/140 na 140/ 
200 lir; solata endivja od 300/400 
na 400; rdeč radič od 600/800 na 
700/900.

Pri sadju so cene naslednje: hru
ške od 200/260 na 200/280; poma
ranče so se pocenile in sicer od 
240/300 na 180/260; limoni so dražji 
od 260/280 na 300/320.

Pri drugem blagu veljajo nasled
nje cene: riž curti decembra 270/ 
320 in januarja 300/390; riž navaden 
250/310 in januarja 250/340; maslo 
v zavojčkih po 250 g. decembra 
270/375 in januarja 270/320; sir za 
ribanje decembra 2.980/3.600 in ja
nuarja 2.980/3.600 lir; svinjsko me
so od 1.600/2.200 na 1.800/2.200 lir;

Navodila INAM 
ob stavki zdravnikov

Ob sedanji stavki zdravnikov bol
niške blagajne INAM je vodstvo 
hlagajne izdalo navodila, po katerih 
se morajo med trajanjem stavke 
ravnati prizadeti zavarovanci in 
njihovi družinskimi člani.

Ob zdravniški pomoči v ambulanti 
ali na domu, morajo upravičenci za 
bolniško podporo poslati v roku 
treh dni na pristojni urad INAM 
potrdilo svojega zdravnika, tudi če 
je na zasebnem receptu, ki naj 
vsebuje ime, priimek in naslov za
varovanca, podatke o delodajalcu in 
številko vpisa pri INAM. Če so po
datki zdravnika pomanjkljivi, jih 
mora bolnik sam izpopolniti in pod
pisati. Tudi potrdila o nadaljevanju 
bojevanja je treba takoj poslati na 
pristojni urad INAM. Bolnik ni dol
žan plačati zdravnika; če pa se to 
zgodi, naj pošlje potrjen račun na 
INAM, da mu plačilo povrnejo.

Za zdravila ni nobenih težav, ker 
lekarnarji ne zahtevajo plačila od 
zavarovancev.

Oskrba v bolnišnici tudi ne pred
stavlja težav ter je dovolj normalen 
predlog za sprejem v bolnišnico z 
dokumenti, ki jih izdaja pristojni 
urad INAM.

Za vsa podrobnejša pojasnila v 
teh in drugih primerih se lahko 
zainteresirani obrnejo do pristojne
ga urada bolniške blagajne INAM.

Pokrajinska zveza bi se moraia 
zavzemati, bolj kot v preteklosti, 
za probleme kmetijskih zadrug in 
v večji meri prispevati, da se usta
novijo zadružni plevi, mlekarne in 
vinske kleti.

Kongres se je zaključi! v nede
ljo zjutraj v d.orani občinskega 
gledališča v Krminu. Številno dele
gacijo «Kmečke zveze» je vodil 
predsednik Avgust Štekar. V po
zdravnem govoru je Štekar pouda
ril bratstvo slovenskih in italijan
skih kmetov in plodno sodelovanje 
obeh organizacij v preteklih letih. 
To sodelovanje se je še okrepilo 
ob razlaščanju kmetov v Sovod- 
njah in v Štandrežu in j?,a v JSrmi.- 
nu ter rodilo dobre uspehe v ko
rist kmetovalcev. Ob koncu je 
želel pokrajinski zveži kmetovalcev 
še obilo uspeha pri nadaljnjem 
delu.

Pozdrav delavskega sveta tekstil
nih delavcev iz Gorice je prinesel 
imigi Ferlatti, ki je obravnaval 
probleme socialne reforme.

Načelnik skupine KPI, občinski 
svetovalec v Krminu, pa je pri
kazal vrsto predlogov, ki se tičejo 
krminskih kmetov s posebnim ozi
rom na ustanovitev občinske ko
misije za kmetijstvo.

Zaključni govor je imel član vse
državnega tajništva «Allear.ze» An
gelo Compagnoni. V začetku je pou
daril enotnost delavcev in kmetov 
v borbi za obnovo družbe, v duhu 
republiške ustave. Omenii je pro
bleme vojaških služnosti z vsemi 
neugodnostmi. Govoril je nato o ka
tastrofalni vladni politiki glede ži 
vinoreje, saj mora Italija uvažati 
meso in odšteti letno težke mili jar
de namesto, da bi z ustreznimi 
ukrepi podpirala domače živinorej
ce. Glede kmetijskih strojev nosijo 
kmetje večji del bremena na svo
jih ramah zato. da na njihov ra
čun živijo razne parazitske organi 
zac/e. Cene strojev bi čile lahko 
za 37 odst. nižje. Pri ceni vsakega 
stroja gre 26 odst. ustanovi Feder- 

j consorzi, 44 odst. na raznim kme
tijskim konzorcijem. Isto velja tudi 
za umetna gnojila, saj prodajajo 
italijanski industrijci, izdelana v 
Italiji, v tujini za 40 odst. ceneje, 
kljub povečanim prevoznim stro
škom. Če bi cene kmetijskih stro
jev in umetnih gnojil bile realne, 
bi kmetje letno kupovali za preko 
250 milijard tega blaga. Isto se 
dogaja tudi v prehrambeni indu
striji.

Cene kmetijskih proizvodov so ze-

i ga poslovanja organov zveze in
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kazali veliko glasovno in melodično vc pnlenlh organizacij. 
kapaciteto.

Nakazila za bencin 
in nafto proste cone

Trgovinska zbornica v Gorici spo
roča, da bodo jutri, v četrten, 25. 
t.m. zaceli z razdeljevanjem naka
zil za bencin in nafto proste cone 
za prvo trimesečje letošnjega leta. 

Zadevna nakazila bodo upravičenci 
prejeh na uradih v Gorici. Krminu, 
ehadšču, Gradežu in Tržiču. Raz
deljevanje bodo zaključili 10. marca. 
Koiičine so naslednje:

Bencin: za potrošnike v Gorici in 
Sovodnjah 4 mesečne obroke v vi
šini kot lani. Za ostale občine bo- 

1 do razdelili tri mesečne obroke 
Nafta: za Gorico in Sovodnje po 

4 mesečne obroke. Za ostale občine 
na Goriškem po 6 mesečnih obrokov.

Ob tej priliki bodo dodelili tudi 
letna nakazila za olje.

V vinjenosti ozmerjal 
in pretepal agen>e
Prejšnji večer so agenti kvesture 

šli v kinodvorano «Modemissimo», 
kamor jih je pokhcala blagajničar
ka. Vse se je začelo, ko je nekaj 
časa prej stopil v dvorano 39-let- 
ni slaščičar Angelo Del Neri iz Ul. 
Poggio 8, ki se je usedel v parterju. 
Nekaj časa je bil mož tiho, na kar 
je na glas začel komentirati film 
in tako motil vse ostale gledalce. 
Najprej so ga ti skušali pomiriti, 
ko pa so videli, da mož še vedno 
vztraja, so poklicali blagajničarko 
kinematografa, ta pa agente kve
sture. Ko so ga ti odpeljali ven, 
jih je Del Neri v vinjenosti oz
merjal in jih obdelal s pestmi. Ko 
se je mož nekoliko pomiril, so ga 
agenti odpeljali v mestne zapore, 
kjer se jo docela «potolažil».

lo nizke; v prodaji pa imajo isti 
proizvodi astronomske cene

Z gospodarskim načrtovanjem, v 
pravem smislu besede, z okoliškimi 
načrti bi lahko priskočili na po
moč kmetom in posebno vsem po
trošnikom in bi lahko znižali pro
izvodne Stroške. Glede zakona o 
hribovitih predelih je dejal Compa
gnoni, da je načelno dober. Upošte
vati pa je treba predvsem to. da 
so hriboviti kraji, kot tudi zemlja, 
nekoristni, če na njih ne prebiva 
in dela človek. Zemlja je nekorist
na in ne da nobene rente, če jo 
človek ne obdeluje. Zato bi morala 
vlada in dežela nuditi ljudem v 
teh , krajih vse pogoje, da lahko 
spodobno živijo.

V tem smislu ie senator Compa
gnoni obravnaval Ustroj Zveze «A1- 
leaftza coltivator». Povedal je, da 
je zveza avtonomna organizacija in 
ne privesek kake stranke! Ne mo
re pa pasivno gledati na delova
nje desničarske vlade, ki skuša 
rušiti pridobitve delavcev in kme
tov in dela proti reformam (zakon o
najemninah). V državi ne bo res
ničnega napredka, dokler se kmt Iz goriškega matičnega urada
ti.stvo ne bo razvijalo vzporedno v r„„
z industrijo in doki« ne bodo kme- , w“n ln Ja:’ /

3fc«S&fiJSkr* k“iF™uSTGAi-
2r “ti??™:' ®naloge. Zato je potrebno, da se 

še bolj okrepi in išče sodelovanje 
tudi z drugimi organizacijami.

G. G.

V Doberdobu bo shod
o gorskih skupnostih

V prostorih prosvetnega društva 
«Jezero» v Doberdobu bo v nedeljo 
28. januarja ob 9. uri zjutraj shod 
o goriških skupnostih, ki ga prire
jajo občinske uprave iz Dobne, Do
berdoba, Zgonika in Sovodenj; so
delovala bo tudi Zveza za krajevno 
oblast in avtonomijo. Obravnavali 
bodo temo: «Kraška gorska skupnost 
in ekonomsko - socialni razvoj slo
venske narodne manjšine».

Poročevalci bodo ing. Roberto Co
sta, občinski svetovalec v Trstu in 
deželni predsednik Državnega inšti
tuta za urbanistiko; Jožef Češčut, 
župan iz Sovodenj; Dušan Lovriha, 
župan iz Doline in deželni svetova
lec. Deželno predsedstvo Zveze za 
krajevno oblast in avtonomijo bosta 
zastopala Spartaco Zorzenon. dežel
ni svetovalec, in Giorgio Dellago, 
občinski svetovalec v Gorici,

Chiarion, Valentina Smiiovič, Sal- 
vatore Cutrano, Valentina Marletta, 
Andrea Sfiligoj, Stefano Azzano.

SMRTI: 67-letni Oftene Tomasi, 
i upomtenka 90 letna Girr’!a Mrd-iz, 
upokojenec 68 letni LeopoMo Pav
šič, gospodinja 62-letna Giuseppina 
Princi vd. Pelesson, upokojenec 73- 
letni Giuseppe Trischitta, šofer 55- 
letni Ferdinando Battisti, kmetica 
45-letna Letizia Lostuzzi por. Dose, 
78-letna Maria Pasian vd. Grade- 
nigo, upokojenec 71-letni Palmiro 
Pacini, gospodinja 75-letna Andrea- 
na Ziani por. Visintin.
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Predavanja
Prosvetno društvo «Jezero» v Dober

dobu s sodelovanjem Slovenske pro
svetne zveze in Delavske univerze v 
Novi Gorici priredi drevi, 24. ja
nuarja ob 20. uri v društveni dvora
ni v Doberdobu predavanje o «Poto- 
vanju od Dunaja v Prago, Berlin, 
Stockholm in Uppsalo^. Govorila bo 
prof. Mira Novak iz Ajdovščine. Pre
davanje bodo spremljali številni barv
ni diapozitivi.

Kino
PO PREKINITVI POGAJANJ

Pojasnilo

Kovinarji zasebnih podjetij 
okrepili boj za delovno pogodbo
Stavkovno gibanje bo trajalo 32 ur in se bo zaključilo 10. februarja

V zvezi z našim člankom od 20. 
januarja, v katerem objavljamo 
seznam občinskih, pokrajinskih in 
nekaterih deželnih svetovalcev ter 
višino njihovega družinskega dav
ka, nam je poslal odbornik za higie
no in zdravstvo odv. Cesare De
vetag pojasnilo, da plačuje na de
želne prejemke, ki znašajo 5 mil.
151.943 lir, letno 181.348 lir davka.
Za poklicno dejavnost odvetnika 
znaša obdavčljiva vsota 500.000 lir 
in plačuje zanjo 19.470 lir davka.
Skupno znašajo njegovi davki 200 
tisoč 818 lir. Vpis za dohodke v 
višini 500.000 lir je začasen, ker je ' deraciia kovinarskih delavcev skle- '

Včeraj so tudi goriški kovinarji 
pričeli s stavkovnim gibanjem, ki 
bo trajalo ves teden, da bi odločno 
odgovorili lastnikom zasebnih ko
vinarskih podjetij, ki so prekinili 
pogajanja za sklenitev nove delov
ne pogodbe. Prvi takšen odgovor so 
kovinarji zasebnih podjetij dali s 
svojim deželnim zborovanjem 18. 
januarja v Trstu.

Lastniki zasebnih kovinarskih pod
jetij hočejo ponižati kovinarje, pri
siliti jih hočejo, da bi njihov sin
dikat odstopil od svojih zahtev, sin
dikat, ki se je v teh letih krepil 
s tovarniškimi sveti in delegati ter 
s takšno strategijo zahtev, ki je 
bila sposobna spreminjati organi
zacijo dela v tovarni ter zahtevati 
reforme, ki bodo povečale zaposle
nost na Jugu.

Upoštevajoč novi položaj je fe-

kovno gibanje od 24 na 32 ur v 
vseh zasebnih kovinarskih podjetjih; 
zaključilo se bo 10. februarja. Stav
ke, ki so se začele včeraj, bodo 
trajale še danes, jutri in pojutriš
njem. Vsaka izmena bo stavkala po 
dve uri. V stavki sodelujeta tudi 
SAFOG in OMG. V petek, 26. ja
nuarja ob 15.30 bo na sedežu CGIL 
sestanek delegatov, na katerem bo
do določili potek stavke prihodnji 
teden. Medtem kovinarji zasebnih 
podjetij ne opravljajo izrednega dela.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je dežurna 

lekarna Tavasani, Korzo Italija 10, 
tel. 2576.

v teku priziv. nila okrepiti boj in podaljšat,! stav- i tel. 72480.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je dežurna 

Alla Salute, Ul. Cosulich,

Gorica
VERDI 17.15—22.00 «Maria Stuarda, 

regina di Scozias. H. Trevor in V. 
Redgrave. Barvni film.

CORSO 17.00—22.00 «Tempo d’amare», 
M. Mastrodanni in C. Deneuve. Barv
ni film.

CENTRALE 17.00-21.30 «Fratello Sole, 
Sorella Luna*. G. Faulkner in J. 
Bowker. Barvni film.

MODERNISSIMO 16.30-22.00 «Un de- 
tective*. F. Nero in F. Bolkan. 
Barvni film. Mladini pod 14. letom 
prepovedano.

VITTORIA 17.15-22.00 «lnghilterra nu- 
das>. Dokumentarni barvni film. Mla
dini pod 18. letom prepovedano.

rwi v«irzic
AZZURRO 17.30 «Inchiesta su un de- 

litto della polizia*. Barvni film.
EXCELSIOR 16.00 «11 diavolo nel cer- 

vello*. Barvni film.
PRINCIPE 17.30 «Colpo grosso, gros- 

sissimo, anzi probabile». Barvni film.

J\ova Gorica
SOČA «Ratler Kid», italijanski barvni 

film — ob 18. in 20.
SVOBODA «Na poti za Shailoch*, ame

riški barvni film — ob 18. in 20.
RENČE Prosto.
DESKLE «Popoldne nekega fazana*, 

jugoslovanski barvni film — ob 20.
KANAL »Plamen nad Smirno*, ame

riški barvni film — ob 20.
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Trije «k», ki so 
spodkopali 
Nikito Hruščova

V začetku je s svojo politiko postal popularen, nato pa 
so se treznejši sovjetski ljudje začeli spraševati•• •

!
MOSKVA, januarja. — Po poli- I terih je rečeno, da Hruščov ni 

tičnih usDehih v letih 1956 in 1957 j več primeren, da ohrani vodstvo 
mi je Nikita S. Hruščov dal ek- i partije. Hruščov je ves jezen pro-
skiuzivni intervju, za katerega sem 
ga bil že zdavnaj prosil.

Postavil sem mu vprašanje o 
stabilnosti vlade v Sovjetski zve
zi in pri tem pripomnil, da je v 
samih nekaj tednih ,bila izključe
ne več kot polovica prezidija, 
vštevši tudi obrambni minister 
Žukov.

«Stabilnost?» — je odgovoril Hru
ščov z lesketajočimi se očmi. — 
«Mi smo z lahkoto odstranili Mo
lotova, ki je bil toliko let prvi za 
Stalinom, pa tudi Kaganoviča in 
vse ostale. Temu vi morda pravite 
nestabilnost?*.

«Kar se tiče Žukova*, je nada
ljeval Hruščov, «si je ta utvarjal, 
da je Stalin. Kakšen človek je le 
bil Stalin. Žukov, kaj še, Žukov 
ni bil niti pol, niti četrtina Sta
lina*.

Kadar je Hruščov prvič prevzel 
vodstvo, so mnogi moji sovjetski 
znanci dvigali obrvi v znak nego
tovosti, kot bi hoteli kaj vprašati 
ali zvedeti, šele postopoma so ga 
začeli spoštovati. Posebno po nje
govi politiki destalinizaeije. libe
ralizacije, po njegovih naporih, da 
bi popravil odnose z Zahodom.

Danes ni treba nikogar prepri
čati, da Sovjetska zveza leta 1953, 
ko se je začel Hruščov dvigati, ni 
imela skoroda nikakršnih odnosov 
z Zahodom, da ni bilo v SZ nobe
nih tujih turistov, pa tudi ne sov
jetskih v tujini, da ni bilo kultur
nih izmenjav in niti najmanjšega 
vidnega upanja na izboljšanje od
nosov. Hruščov je v tistih dneh 
veliko storil, da to stanje izbolj
ša. Dosegel je višek popularnosti 
leta 1959 po svoji vrnitvi iz De- 
vida in po govorih v Moskvi ter 
v Pekingu, v katerih je pozdrav
ljal predsednika Einsenhoverja kot 
«človeka miru*.

Po mnenju Hruščova je celo te
danji podpredsednik ZDA Nixon, 
ki je bil tedaj morda najbolj vnet 
javni antikomunist v Ameriki, _<<že- 
lel miru*. Hkrati pa je Hruščov 
še nadalje opozarjal Kitajce, naj 
ne izzivajo «papimatega tigra*.

«Ameriški imperialisti so lahko 
papirnati tigri*, je govoril Hru
ščov, «vendar imajo atomske zo
be*. Ko bi se bil Hruščov umak
nil leta 1599, bi bil stopil v sovjet
sko zgodovino kot eden največjih 
državnikov dežele in bi ne postal 
njena «najbolj znana osebnost neu
speha*, kakršna je bila njegova 
vloga v zadnjih letih njegovega 
življenja. Ko se je Hruščov vrnil 
v Moskvo z zasedanja Združenih 
narodov leta 1960 — na katerem 
je sovjetski premier presenetil svet 
s tem, da je udarjal s čevljem 
po mizi — so se skeptični Rusi 
začeli spraševati, ali je to sploh 
možno, ali je to sploh res. Za
čelo se je godrnjanje:

«Hruščov izvaja nepotizem in za
pira oči pred budalostmi, ki jih 
vrši njegov nepriljubljeni zet A- 
leksej Adžubej, glavni urednik li
sta «Izvestja».

«Mnogo preveč govori*.
V očeh preprostih ljudi so ga 

dolžili tudi za:
— raketno krizo na Kubi, ki da 

je pospeševala neposredno konfron
tacijo z Združenimi državami;

— podelitev reda «heroja Sovjet
ske zveze** Gamalu Abdelu Na
serju:

— delitev ali cepitev komunistič
ne partije na dve veji, na kme
tijsko in industrijsko;

— ustvarjanje puščobe v kmetij
stvu s tem. da je samovoljno u- 
kazoval, kot na primer to, da so 
sejali koruzo tam, kjer koruza 
sploh ne raste.

To razpoloženje med množicami 
so pozneje v uradnem jeziku ime
novali «avanturizem», «seme zajč
jih možganov* in «gojenje kulta 
osebnosti*, glede česar so ga tudi 
uradno obdolžili. Nobena teh ob
tožb, sama zase, bi ne bila do
volj za to, da bi ga odstranili, to
da skupni učinek vseh teh ob
tožb je bil zanj usoden. V prepro
stem jeziku se padec Hruščova 
pripisuje trem «K». in sicer; Ku
ba, koruza, Kitajska.

Na dan 14. oktobra 1964 zjutraj 
je prišel k meni na obisk star pri
jatelj. razumnik in mi rekel, da 
je slišal, da so Hruščova odstra
nili. Nisem mogel verjeti in pora
bil sem dobršen del dneva, da bi 
dobil dovolj zaupnih dokazov za 
to pomembno vest.

Kmalu mi je postalo jasno, da 
tudi sam Hruščov ni zvedel mno
go prej kot jaz, da je bil odstra
njen. Tega usodnega dne zjutraj 
je bil v svojem priljubljenem po
čitniškem domu na Kavkazu, kjer 
je imel v gosteh francoskega mi
nistra za kulturo Gastona Palev- 
skega. «Ljudje, kakršen je general 
De Gaulle in kakršen sem jaz, se 
ne odpovedo na lahko oblasti*, je 
bil še rekel svojemu gostu, preden 
je sedel v letalo, ki ga je odpe
ljalo na izreden sestanek politbi
roja.

Ko so ga iz Moskve poklicali na 
sestanek, je Hruščov najprej o- 
kleval. Izgovarjal se je, da je u- 
trujen. «Sem na počitnicah in stva
ri lahko rešite tudi brez mene*, 
je rekel Mihajlu Suslovu, starej
šemu članu prezidija in glavnemu 
ideologu, ki mu je telefoniral. Ker 
je Suslov vztrajal, je Hruščov pri
stal in kaki dve uri pozneje pri
spel na burno sejo prezidija. ki 
mu je predsedoval Suslov. Suslov 
je prečital seznam obtožb, v ka-

testiral. «Vztrajam, da se skliče 
centralni komite*, je rekel.

Plenum se je sestal čez nekaj 
ur in potem ko je slišal obtožbe, 
ki so jih proti njemu izrekli ne
kateri člani, je Hruščov, prepri
čan, da je njegov čas potekel, pre
kinil razpravo in rekel; «Vidim, 
da ste vsi proti meni in dajem 
ostavko*. Dejansko je dal pisme
no ostavko. Njemu je sledil Leonid 
Brežnjev, ki ga je on uvedel v 
partijo kot svojega prvega na
mestnika.

«Ostavka» ni bila rezultat igre 
sil, pač pa zakonita odstranitev 
v skladu s strogim spoštovanjem 
statuta partije. V smislu reforme, 
ki jo je sam uvedel. Hruščov ni 
imel razloga, da bi se bal zapora 
ali še česa hujšega. Umaknil se 
je v pokoj v udobnih celo razkoš
nih pogojih, vendar je ostal ne
srečen do konca svojega življe
nja leta 1971.

Načrti sedanjega vodstva so bolj 
materialni in dejansko obstajajo 
boljše možnosti, da se ti načrti 
izvedejo .posebno, če se naaalju- 
jeje dobri odnosi, za katere je dal 
pobudo Hruščov in ki jih podpira 
sedanja vodilna trojica Brežnjev, 
Aleksej Kosigin in Nikolaj Pod- 
gorni.

Čeprav je trojica Brežnjev - Ko
sigin - Podgorni odvrgla nekaj na
črtov. ki jih je Hruščov vključil 
v svojo zunanjo politiko, je nada
ljevala z izvajanjem nekaterih po
zitivnih delov politike, ki jo je on 
zastopal.

Kot vodja partije in potemtakem 
kot vodilni član trojice in politbi
roja je Brežnjev na 24. kongresu 
partije marca lanskega leta lan- 
siral «program miru*, uspel je pač 
tam, kjer je Hruščov poskusil in 
igro izgubO.

Morda obstajajo nesoglasja v 
mišljenjih v politbiroju in morda 
celo v sami vodilni trojici o ne
kih bistvenih problemih sovjetske 
politike. Toda po pravilih, ki jih 
je mogel samo Stalin in pozneje 
Hruščov prelomiti, večina glasov 
predstavlja sedaj sklep politbiroja 
za soglasnega ne glede na to, 
kdo je bil ali je proti večini.

Ni ga zgodovinskega in tudi ne 
logičnega razloga, ki bi nakazo
val, da kolektivno vodstvo ne mo
re funkcionirati za neomejeno do
bo. Čeprav je Brežnjev prvi med 
teoretično enakopravnimi partnerji 
v politbiroju in ima kot tak večjo 
avtoriteto od drugih, ni nikakršne
ga znaka da bi sam sklepal in 
da bi te svoje sklepe vsiljeval 
svojim partnerjem.

Ni nerazumno predpostavljati, 
da so se Brežnjev, Kosigin. Pod
gorni in dvanajst njihovih tovari
šev iz politbiroja naučili, da upo
rabijo nauke iz dobe Stalina in 
Hruščova in da bi poskušali izog
niti se tistemu čemur Rusi pra
vijo «omotica, ki jo povzroča 
uspeh*.

" ‘j

Motiv iz Krogelj (Foto M. Magajna)

Sigrid Undset: KriStillU

Lavransova hči
Prav gotovo je dokaz kvalitete ne- med največja dela svetovnega slov- 

kega dela, če to literarno delo izide stva.

Ljubka
Šorli: Izbrane pesmi

večkrat, še poseben dokaz kvalitete 
je, če gre za roman tujega avtorja, 
ki obravnava docela drug svet in dru
go, celo tujo problematiko. Naj ta 
misel velja kot opozorilo na kvalite
ten roman norveške pisateljice, Nobe
love nagrajenke SIGRID UNDSETOVE, 
na roman KRISTINA LAVRANSOVA 
HČI, ki smo ga ponovno dobili na slo
venski knjižni trg. Koprska založba 
Lipa je namreč ob novem letu za 
ljubitelje dobre in lepe knjige poslala 
ta roman v novi, okusni opremi Bra
nislava Fajona na knjižni trg. Z njim 
pa je gotovo razveselila nove in nove 
bralce, ki jim je pri srcu kvalitetno in 
dognano umetniško delo kakor ga 
predstavlja ta roman. Roman Kristi
na Lavransova hči je v slovenščini 
izšel že pred vojno. Založba Lipa pa 
je delo prvikrat izdala leta 1958, po
tem pa znovo leta 1965. Četrta izdaja 
dela v prevodu Josipa Prezlja, ki ga 
je lektoriral Jože Hočevar, je samo 
še dokaz več za kvaliteto dela saj se 
s tako številnimi izdajami prevodov 
lahko ponašajo samo romani, ki sodijo
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ZGODBA STAREGA POPOTNIKA JOVANINA

Poštni predal v slami
V mladih letih je odhajal z dama, ker doma ni zdržal, ko pa so 
se vsi odselili k morja, je ostal, da z ženo varuje ognjišče dedov

Poštna služba ima svoja pra
vila in poštar je dolžan, prinesti 
pismo in pošiljko naslovljencu na 
dom ali pa mu jo dostaviti v 
poštni predal. Prav gotovo pa 
noben pravilnik poštne službe ne 
predvideva, da bi za «poštni pre
dal* služila kopa slame na njivi. 
Tega ni mislil niti poštar, ki 
raznaša pošto po Dolini Mirne, 
kajti vsem naslovljencem dostav
lja pošto na dom. Toda Jovaninu 
Milanoviču iz vasice Foškiči po
šte poštar ne dostavlja na dom....

Milanovih je danes star čez 80 
let, njegova žena je le nekaj let 
mlajša. Zakonca Milanovih sta še 
edina prebivalca naselja Foškiči 
nad Livadami, nad Dolino Mirne. 
Vas Foškiči je majhno naselje 
brez—vode, celo brez elektrike, 
pot od ceste v dolini do naselja 
pa je že vsa zarasla z dračjem 
in ščavjem, kajti služi le zakon
cema Milanovih, bolje rečeno le 
Jovaninu. ki često zahaja v do
lino, in sicer deloma zaradi dela, 
pogosteje pa zaradi pošte, kajti 
Milanovih dobi razmeroma veliko 
pošte, naročen je namreč na «Bor- 
bo» in na «Vjesnik*. ker je nav
dušen bralec dnevnega tiska. Ker 
pa mu poštar ni mogel donašati 
vsak dan pošto na dom. sta se 
domenila, da mu bo časopise in 
drugo pošto puščal kar v kopi 
slame na Milanovičevi njivi ob 
cesti, ki vedi po Dolini Mirne.

Jovanin Milanovih pri vseh svo
jih 80 letih nima veliko časa,

Od petka dalje v občinski

kajti zemlja zahteva celega mo
ža. Lato veliko dela, rekli bi ce
lo gara na svojih poljih. Toda ne 
odpove se časopisu in kadar je 
lepo vreme, zgodaj prileze z bre
ga v dolino, potegne časopis iz 
slame in sede na sonce ter pre
bere glavne vesti še preden se 
odpravi proti domu ali kam dru
gam. Razen na polja in k svoji 
kopi, kjer mu poštar pušča po
što, Milanovih ne odhaja drugam, 
razen v trgovino po nakupih. Ča
sopisi so mu torej edina zveza 
s svetom. In tem se noče in tu
di ne more odpovedati, dokler 
se bo sploh mogel premikati.

Zaraai tega svojega hrepene
nja po svetu je bil Jovanin, ko 
je bil še mlad, čuden do svojih 
sorodnikov in do sovaščanov. Re
kli bi raje, da je bil on čuden 
njim. Njega je vedno vleklo v 
svet in nikoli ni dolgo zdržal 
doma. Nekaj časa je ostajal do
ma, nato se pa kar na naglo 
odpravil v svet. Kot bi ga nekaj 
vzelo je izginjal. Vsakokrat je dol
go ostajal zdoma. Nato se je vr
nil v prepričanju, da bo poskusil 
živeii kot živijo ostali njegovi do
ma," toda ni dolgo zdržal, ko ga 
je spet povleklo v svet. Bil je 
v mladih letih vsepovsod. Pre
potoval in prekrižal je vso Ita
lijo, Avstrijo, Nemčijo in tudi 
Sovjetsko zvezo. Pravijo, da so 
bile ozadje teh njegovih potovanj 
nekakšne «galantne prigode*, kaj
ti Jovanin je bil v mladih letih 
zelo lep moški, ki je strl mar
sikatero žensko srce.

Ko Pa je nekoliko ostarel, se je 
vrnil v Foškihe, se oženil in od 
tedaj se ni več premaknil z do
ma. Morda se je naveličal sve
ta, morda se je naveličal že o- 
menjenih prigod, morda pa se je 
naveličal nomadskega življenja, a- 
li pa se je v njem prebudilo 
domotožje. Kdo bi to danes ve
del, kdo bi to presojal. Celo sam 
Jovanin verjetno ne bi mogel po
vedati, kaj je temu razlog. Vr
nil se je pač in cstal. Ostal je 
sam s svojo ženo v stari hiši,_ v 
hiši svojih prednikov, v zapušče
ni vasici, iz katere so se pred 
leti vsi odselili proti morju, tu
di tisti, ki so se mu nekoč ču
dili in se nad njim zgražali, ker 
je odhajal z doma.

Jovanin je pač v mladih letih 
odhajal z doma, potoval, blodil 
po svetu, baje tudi zapravljal 
denar, živel pač kot svetopisem
ski dzgubljeni sin*, ki pa se je 
prav po svetopisemsko vendarle 
vrnil na svoj dom. Toda ko se 
je vrnil, ni bilo na njegovem do
mu nikogar, ki bi se bil razve
selil vrnitve izgubljenega sina, 
ker so tisti, ki so ga prej gra
jali, odšli.

In ta nekdanji Ahasver je o- 
stal s svojo ženo v prazni vasi
ci kot varuh poslednjega ognja 
na ognjišču dedov. In prav po 
dimu, ki se vije iz njegovega 
dimnika, se s ceste v dolirn vidi, 
če je Jovanin še živ. Poštarju 
pa to ni potrebno, poštar ve, da 
je z Milanovicem vse v redu že 
tedaj, ko vidi, da je «poštni pre
dal* v kopi slame prazen, da je 

V petek bo v občinski odprl razstavo slikar Možina Milanovih odnesel pošto, ki mu

nalogo kljub številnim oviram. Ne 
podlegajte slabi volji, čeprav bi 
utegnila biti opravičena.

STRELEC (od 23. 11. do 20.12.) 
Po moralnem uspehu se bodo od
prle nove možnosti. Neki dogodek 
bo motil vaš notranji mir.

KOZOROG (od 21. 12. do 20. 1.) 
Kljub poslovnim sporom se stiki s 
sodelavci ne bodo prekinili Kori
sten nasvet dobrega prijatelja.

VODNAR (od 21. L do 19. 2.) 
Vzdržite se vsake reakcije, pa če
prav bi lahko ta povečala vaš u- 
gled. Poravnava družinskega spo
ra. Prijetno potovanje.

RIBI (od 20. 2. do 20. 3.) Novi 
elementi bodo omogočili uspešno 
realizacijo stare želje. Ne dramati
zirajte nevesele vesti o ljubljeni

jo je bil prinesel prejšnji dan.
Vsakdo ima pač svoj način živ

ljenja. Nekateri ne zdržijo v sa
moti, drugim je družba odveč. 
Jovanin, ki je nekoč ljubil druž
bo, ki je bežal v svet zaradi druž
be, morda zaradi prijetnejše druž
be, je sedaj srečen in zadovoljen 
v svoji samoti, kjer mu miru ne 
moti niti poštar, ki bi sicer mo
ral sleherni dan potrkati na nje
gova vrata, da bi mu izročil 
dnevni tisk...

T. F.

Horoskop
OVEN (od 21. 3. do 20. 4.) Ne 

zapravite ugodne priložnosti samo 
zaradi svoje skromnosti. Vztrajnost 
vas bo privedla do zaželenega u- 
sp^hs

bik’ (od 21. 4. do 20. 5.) Kri
vične kritike ljubosumnih kolegov. 
Ugodno razdobje v osebnih opra
vilih. Večer v prijetni družbi.

DVOJČKA (od 21. 5. do 22. 6.) 
Če boste spoštovali program, boste 
imeli razen moralnega tudi gmot
no zadoščenje. Stran z ljubosum
nostjo.

RAK (od 23. 6. do 22. 7.) Ne 
prenaglite se v delu, sicer lahko 
vse pokvarite. Verjetna sprememba

osebnih načrtov, toda na bolje.
LEV (od 23. 7. do 22. 8.) Ak

tivnost nelojalnih tekmecev. Pozi
tivno obdobje za tveganja v igri. 
Prijateljstvo se utegne spremeniti v 
ljubezen.

DEVICA (od 23. 8. do 22. 9.)
Položaj se začenja obračati na bo
lje. Pozor pred lažnimi iluzijami: 
stojte na realnih tleh.

TEHTNICA (od 23. 9. do 23. 10.)
Neko tvegano delo se lahko konča 
v vašo korist, toda ne brez žrtev.
Dobri odnosi z osebo, ki vam po
staja vedno bolj simpatična.
ŠKORPIJON (od 23. 10. do 22.

11.) Uspelo vam bo izpolniti neko . osebi.

NA FILMSKIH PLATNIH

Svdney Pollachi

«Jeremiah
Johnson»

Zadnji film ameriškega režiser
ja Sydneya Pollacka «Jeremiah 
Johnson* (Corvo rosso non avrai 
il mio scalpo, 1972) je izvrstno 
delo, ki v obliki svojevrstnega 
vvesterna prikazuje človekovo živ
ljenje kot nihanje med naravo in 
družbo. Razvoj zg>xibe in prota
gonistove osebnosti je vedno pri
kazan preko atmosferskih in psi
holoških. nians. Zato prevzame 
film vedno širši pomen. Zdi se 
nam prav nič pretirano, kar je 
izjavil režiser, da lahko tudi s 
takim, filmom ameriški režiser go
vori o Vietnamu, dosti bolje kot 
če bi ga neposredno prikazoval 
(kar se dogaja po televiziji vsak 
dan). In to ne preko abstrakcij 
in efektov kot v «Soldato blu». V 
Pollackovem filmu smo večkrat 
zasledili izražanje občutkov, ki jih 
v režiserju povzroča nasilje, boj 
med človekom in človekom strah, 
boj za fizični obstoj itd.; prav 
zato ker Pollack nikdar ne pre
haja v abstraktno metaforo, je 
film obenem verodostojen kut pri
kaz konkretne zgodbe in kot me
tafora.

Zanimivo bi bilo poglobiti po- 
vračanje tematik uresterna v tem 
filmu, npr. poroke z Indijanko, ki 
nas spominja vsaj na Fordovo 
mojstrovino «The Searchers» (Sen- 
tieri selvaggi) in na Pennov «Lit- 
tle Big Mam (U piccolo grande 
uomo).

Protagonist Robert Redford po
trjuje s tem filmom, da je nied 
najboljšimi in najbolj čutečimi a- 
meriškimi igralci.

FILMSKE REVIJE

Čeprav torej ne gre za novo delo 
na slovenskem knjižnem trgu temveč 
samo za novo izdajo sicer že znanega 
teksta, je treba glede ne izjemno 
kvaliteto dela vendar opozoriti bralce.

Sigrid Undsetova (1882-1949) je na
pisala več romanov, med katerimi je 
poleg romana o Kristini, roman Jenny 
najbolj ponesel slavo pisateljice v 
Šimi svet. V skoraj vseh delih je nor
veška pisateljica skušala odkriti vlogo 
žena, zlasti njihovo borbo med erotiko 
in dolžnostjo.

Romani Undsetove so posvečeni žen
ski duševnosti, v njih pa se pisateljica 
najpogosteje spušča v ocenjevanje 
bistva ženske, katerega vidi zlasti 
v materinstvu. Spoznanje, da je ma
terinstvo osnovna naloga žene, obra
vnava Undsetova v mnogih svojih 
literarnih delih, zlasti pa še v romanu 
Kristina, Lavransova hči.

Prav ta roman zgodovina svetovne 
književnosti označuje zato kot visoko 
pesem materinstva. Ta roman o nor
veški duši pa predstavlja tudi mogoč
no fresko norveškega srednjega veka. 
Pisateljica je namreč dogajanje pre
nesla v srednji vek in dala svojemu 
delu zgodovinsko podobo, čeprav je 
glede na probleme, ki jih roman ob
ravnava. to delo splošno človeško, 
izven strogo omejenega časovnega ok
vira. Junaki romana, pa naj bosta 
to glavni osebi Kristina ali Erlend, 
Lavrans ali Rangfrid, Munan ali 
njegova ljubica Fluga, skromni pode
želski duhovnik ali visoki cerkveni 
dostojanstveniki, vsi so kljub zgodo
vinskemu okvirju, v katerem jih 
pisateljica prikazuje, splošni človeški 
liki, ki pripadajo vsem časom. Mojs
trsko naslikane osebnosti tega romana 
bi zato lahko prenesli v vsako preteklo 
in sedanje dogajanje.

Roman Kristina Lavransova hči ob
sega tri knjige. V prvi knjigi roma
na z naslovom venec, spremljamo 
rast otroka in Kristinino dekliško zo
renje, seznanjenje s prvo ljubeznijo, 
prevarami in grešno ljubeznijo z Er- 
lendom, ki kasneje postane njen 
soprog. V naslednji knjigi z naslovom 
žena spremljamo Kristinino življenje, 
zlasti njene spopade z viharnim mo
žem, ki ji je po značaju tuj in na
sproten. Njen mož živi za sVet izven 
doma, ona sama pa nosi breme družine 
in vse hiše. V zadnjem delu, ki nosi 
naslov Trpljenje, se burno življenje 
umiri. Kristina je vzgojila svoje si
nove, ki odidejo v svet. Erlend se 
umakne v samoto in sklene svoje 
življenje z junaško smrtjo. Kristino 
pa pobere kuga. Tako je sklenila 
svoje življenje, trdo polno težav, toda 
tudi globoke ljubezni, zvestega pri
jateljstva na tudi materinske sreče.

Resnični opisi življenja, izkristali
zirani značaji oseb, utemeljeni zapleti 
in razpleti, mirna pripoved in široka 
epska panorama, vse to ustvarja od 
lično delo. ki sodi v sam vrh sve
tovnega slovstva. Zato roman Kris
tina Lovransova hči ne 
kakih posebnih priporočil.

potrebuje

Sl. Ru.

Vozila 
z napako

«New Cinema»
Ne poročamo dosti o italijan

skih filmskih reviiah, ker nima
mo o njih visokega mnenja. V 
najboljših primerih so zanimive, 
kolikor zagovarjajo določena sta
lišča, redko pa združujejo dosled
nost linije z informacijo.

Informacijo o filmu pa moramo 
iskati večkrat drugod, predvsem 
v tujih revijah, c manjši meri 
pa v Italiji v manj ckvalificira- 
nih» revijah. Taka publikacija je 
«New Cinema», ki je specializira
na v slikah iz erotičnih filmov. 
V zadnji številki prinaša pa tudi- 
di zanimiv intervju s Stanlegem 
Kubrickom, kot je že v številki 
maja 1972 prinašala zanimive sli
ke iz filma in o snemanju filma.

Tako se dogaja tudi z drugimi 
podobnimi revijami. V angleški 
«Penthouse» smo npr. brali inter
vju z Anthonijem Burgessom V a- 
meriški «Playboy» pomembno sre
čanje s Polanskim Italijanska re
vija «Playmem je svoj čas obja
vila pomemben intervju z Godar- 
dom. Ni torej čudno, da v kata
logu italijanskih filmskih revij od 
začetkov do danes, ki ga je izda
la zadnja Razstava filmske umet
nosti v Benetkam, najdemo tudi 
naslove revij kot «Le dive nudei>, 
«Cinesex», «Bi gfilm», <Topfilm», 
*Cinestop» itd. S. G.

NEW YORK, 23. - Ameriški 
avtomobilski velikan «General Mo
tors* bo «vpoklical» največje šte
vilo vozil, kar jih pomni avtomo
bilska industrija. Na brezplačno 
popravilo bo moralo 3.700.00(1 av
tomobilov iz proizvodnje 1971 - 
1972. Gre za vozila «z napako*, 
kajti drobljenec na makadamski 
cesti ali kaj podobnega na cesti 
enostavno blokira os volana, kar 
je nrav gotovo nevarna zadeva 
za vozače. Vodstvo podjetja sicer 
pravi, da mu ni znano, da bi bilo 
doslej prišlo do kake huiše ne
sreče zaradi tega. toda iz previd
nosti bodo vsa ta vozila opre
mili s posebnim kovinskim ščitom.

Goriška Mohorjeva družba je le
tos med drugimi svojimi knjiga
mi izdala tudi «Izbrane pesmi» go- 
riške pesnice Ljubke Šorlijeve. To 
je prva knjižna izdaja njenih pe
smi. čeprav jih je objavljala po 
raznih revijah, koledarjih in ted
nikih že od leta 1928. Ker gre za 
zamejsko pesnico, ki je sodoživlja 
la usodo zamejskih Slovencev pod 
Italijo v njihovih najtežjih dneh, 
z njimi delala in trpela, je prav, 
da ne gremo kar tako mimo te 
knjige, ki je izbor najboljšega. kar 
je pesnica izpovedala v teh dolgih 
letih, ter je odraz trpljenja nje 
same. njene družine in posredno 
zamejcev na Goriškem.

V svoji skromnosti je pesnica, 
ki je obenem vzorna učiteljica na 
slovenskih osnovnih šolah v Gori
ci, na začetku zbirke postavila tu
di preprost a iskren okvir svojim 
pesniškim izlivom, ko pravi:

Moja pesem ne utira 
novih drznih si poti: 
stvarstvo božje v vseh odtenkih, 
njenim strunam govori.
Ne potaplja se v globine 
in ne sili v visočlne.
Skozi srečo in gorje 
pesem moja eno išče: 
pot v človekovo svetišče, 
ki mu pravimo — srce.
To uvodno vodilo je očitno v 

vsej zbirki, posvečeni hčerki Lojz
ki in sinu Andreju, ki sta že v 
zgodnji mladosti izgubila očeta, 
glasbenika in pevovodjo Lojzeta 
Bratuža, ki je leta 1937 postal žr
tev fašističnega nasilja.

Obširno uvodno besedo k zbirki 
je napisal Marjan Brecelj, knjižni
čar in kulturni delavec iz Nove 
Gorice. Iz njegovih navedb izve
mo, da je pesnica po rodu iz Tol
mina, da je iz delavske družine 
da je obiskovala osnovno, meščan
sko in trgovsko šolo v Tolminu in 
Gorici in da jo je še kot mlado 
dekle zanimala tudi glasba, ter je
V Tolminu vodila zbor deklet. 1945 
je napravila izpit za učiteljico in 
potem poučevala na slovenskih o- 
snovnih šolah, kjer deluje še se- 
daj.

Njene prve pesmi, ki segajo v 
obdobje dvajsetih let po prvi voj- 
ni, so pretežno religioznega znača
ja ter so nekatere dobile po zaslu
gi Vinica Vodopivca in njenega 
moža Lojzeta Bratuža tudi glas
beno spremljavo. Pod težo udar
cev, ki ji jih je zadajalo življenje, 
je večkrat za daljše ali krajšo do
bo utihnila njena pesem, potem 
pa je zopet prikipela iz nje s še 
povečano silo.

Na 175 straneh je nanizanih. v 
zbirki 89 pesmi iz celotnega raz
pona pesničinega ustvarjanja od le 
ta 1929 (Ob Soči) pa do leta 1972 
(Med dragimi starimi stvarmi).

V njih z mehko in malo otožno 
liriko opisuje svojo rodno Tolmin
sko, pa Gorico m njeno okolico.
V njih se odraža tudi njena živ
ljenjska pot in pot njenih dragih; 
v njih sta našla globok odjek tudi 
trpljenje in borba našega človeka 
■med obema vojnama, v NOB in 
po osvobodilni vojni Naj omenimo 
med njimi pesmi: V ječi Obisk 
v celici. Na večer v zaporu. Ba
zoviškim žrtvam v spomin Sliki 
iz vojnih dni. Krik zatiranih itd.

Šorlijeva se je lotila tudi tako 
težke pesniške tvorbe kot ie so
netni venec. V zbirki najdemo e- 
nega «Ti in jaz in tri leta življe
nja'.•>, ki je posvečen skupnemu živ
ljenju z njenim možem . Lojzetom 
ter drugega z naslovom «Neizpo- 
vedana ljubezen». la ga je posve
tila svoji materi. >ba sonetna ven
ca sta torej nekak sestavni del 
rodbinske lirike šorliieve in v knji
gi je še več drugih pesnitev ki 
spadajo v ta krog. Te vrste pe
snitve po navadi ne najdejo pra
vega razumevanja Kritikov, vendar 
so jo gojili, kot ugotavlja tudi 
Brecelj v svojih mipomhah. tudi 
najvidnejši slovenski in italijanski

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila; 7.05 Jutranja glasba; 11.35 
Šola: Zdaj pa zapojmo; 12-00 O- 
poldne z vami; 13.30 Glasba po 
željah; 17.00 Program za mladi
no; 18.15 Umetnost in prireditve;
18.30 Šola; 18.50 Koncert; 19.10 
Higiena in zdravje; 19.20 Zbori 
in folklora; 20.00 Šport; 20.35 
Simf. koncert; 21.20 Nove knji
ge; 21.35 Romantične melodije; 
22.05 Zabavna glasba.

TRST
12.10 Plošče; 12.15 Kronika;

15.10 II Locandiere; 16.20 Kon
cert.

KOPER
6.30, 7.30 12.30, 14.30, 16.30,

17.30, 18.30, 20.30 Poročila; 6.15 
Glasba za dobro jutro; 7.40 Ju
tranja glasba; 9.00 Otroški koti
ček; 9.15 Na sporedu je kitara;
10.00 Melodije; 11.15 The Lipman 
Band; 11.30 Orkester Casadei;
11.45 Polke in valčki; 12.00 Glas
ba po željah; 14.00 Eros Sequi: 
Pisma; 14.15 Plošče; 14.35 Juke 
box; 15.00 Simfonična glasba;
15.45 Plošče; 16.40 Orkestri; 17.00 
Glasbeni mozaik; 17.45 Otroški 
zbor; 18.00 Popevke; 19.00 Iz pri
ljubljenih oper; 19.30 Prenos R 
L; 20.00 Glasba v večeru; 20.40 
Ritmi za godala; 21.15 Pisana 
glasba; 22.10 Pop-jazz; 22.35 Glas
ba za lahko noč.

NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00. 20.00 Po

ročila; 7.10 Jutranja glasba; 8.30
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Popevke; 9.15 Vi in jaz; 10.00 
Posebna reportaža; 11.30 Plošče;
14.10 Ital. popevke; 15.10 Glasbe
ni program za mladino; 19.10 Kro
nike Juga; 20.20 Ponovitev pro
grama; 21.15 Nikolay: Picnic al 
fiume; 21.55 Orkestri; 22.10 Ma
drigali.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30. 14.30, 19.30 Po

ročila; 7.40 Nada in Manfredi; 
8.40 Operne skladbe; 9.50 Nada
ljevanka; 10.05 Pesem za vsako
gar; 12.40 Opravljivci; 13.35 Spre
hod med notami; 13.50 Kako in 
zakaj?; 14.00 Plošče; 15.40 Glas
beno - govorni spored; 17.30 Po
sebna reportaža; 17.45 Telefonski 
pogovori; 20.10 Sestanek petih; 
22.43 Nadaljevanka; 23.20 Lahka 
glasba.

III. PROGRAM
10.00 Bach in Hindemith; 11.30 

Schubertove skladbe; 13.30 Cou- 
perin in Haendel; 14.30 Portret 
avtorja: Glazunov; 15.25 Hinde- 
'iiithove skladbe; 16.50 Strani iz 
albuma; 17.20 Enotni razred; 18.15 
Gospodarska rubrika; 18.35 Voz- 
iost cest; 19.15 Koncert; 21.30 
Na sporedu je Rahmaninov.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 13.00. 15.00,

19.30 Poročila; 8.10 Glasbena ma
tineja; 9.05 Za mlade radovedne
že; 9.25 Iz glasbenih šol; 9.40 
Glasbeni spomini J. Straussa; 
10.20 Pri vas doma; 12.10 Iz ope
re «Nikola Šubic Zrinski*; 12.30 
Kmetijski nasveti; 12.40 Od vasi

pesniki. (Župančič. Gradnik, Leo
pardi, Foscolo, Carducci itd.)

Med vsebinsko in oblikovno u- 
spele pesmi lahko štejemo pred
vsem serijo Tolminski motivi, v 
katerih prihaja do izraza barvitost, 
realistična besedna izraznost, pe
sniški zanos in več drugih vrlin, 
ki so značilne za našo pesnico.

že naslov «Izbrane pesmh nam 
pove, da vsebuje zbirka le manjši 
del njenih pesniških stvaritev, ki 
obsega nad 300 pesmi, objavljenih 
po raznih revijah, koledarjih in 
tednikih v zadnjih 45 letih.

Vsekakor pa so v zbirki zasto
pane vse dobe njenega pesniškega 
ustvarjanja in njenega družinskega 
življenja in trpljenja. V njej se 
odraža življenje in borba našega 
človeka v zamejstvu, gledano skozi 
prizmo mehke ženske pesniške du
še, ki pa je vkljub svoji šibkosti 
tako močna, da je prestala vse 
viharje, ki so jo bičali na njeni 
življenjski poti.

Zato je prav, da je zbirka izšla 
v Gorici, saj je pesničino delo iz
raz te dežele in njenega človeka, 
saj je «Krik zatiranih». ki so mo
rali skozi fašizem in dve svetovni 
vojni in so tudi pc drugi vojni o- 
stali razdeljeni na dva dela. med 
katerima poteka državna meja, pa 
čeprav je tokrat manj očitna in 
nepropustna kot nekoč.

Še mnogo bi se dalo pisati o 
tej zbirki zamejske slovenske pe
snice, ki je dokaz, da je sloven
ska beseda in slovensko čutenje v 
našem zamejstvu še vedno zelo 
živo. Zato in na spričo njene ne
posredne svežine in iskrenosti je 
prav, da seže po tej pesniški zbir
ki vsak slovenski človek ki mu 
je pri srcu preprost a iskren pe
sniški izliv umetnice, ki je tako le
po nanizala v njej svoja in doži
vetja našega naroda v zamejstvu.

Knjiga ie naprodaj po slovenskih 
knjigarnah v Gorici in Trstu.

I. M.

Marija Jurič - Zagorka:

Upornik 
na prestolu
V naših pregledih knjižnih no

vosti smo že večkrat poročali o 
obsežnem ciklu romanov hrvatske 
pisateljice Marije Jurič - Zagor- 
ke, ki jih povezuje skupen okvir
ni naslov Čarovnica z Griča. Do
slej so izšli v slovenščini že štir
je romani tega cikla, v osmih 
knjigah. Tako smo dobili romane 
Skrivnost krvavega mc-stu, Mal- 
leus Maleficorum, Tekmica Mari
je Terezije in Dvorne ' spletke. 
Zdaj se tem knjigam, ki so že do
mala razprodane pridružujeta še 
dve knjigi zadnjega romana tega 
cikla romana z naslovom UPOR
NIK NA PRESTOLU. Tudi za zgo
dovinski roman posega predvsem 
v svet cesarskega Dunaja, vendar 
predstavlja svet v času po smrti 
Marije Terezije.

Glavni junak romana je cesar 
Jožef 11., ki pod peresom p sa- 
teljice dobi nove razsežnosti. Pi
sateljica namreč predstavlja ce
sarja kot človeka, ki je hotel vla
dati v prid ljudstvu in v njegovo 
korist izvesti razne reforme. Te 
so sicer bolj ali manj znane. Jo
žef II. je vzel privilegije zlasti 
duhovščini in plemstvu, napovedal 
je boj nepismenosti, korupciji, v 
zunanji politiki pa je vse svoje 
sile uperil proti Turkc-m.

Seveda pa tudi v tem romanu 
nastopa nekdanja zagrebška «ča- 
rovnicav Nera. pa njen mož gene
ral Siniša, pa še nekaj drugih 
oseb iz cesarjeve bližine. Ni od
več omeniti, da je zgodba mojstr
sko zapletena, da je napisana iz
redno živo in dinamično in da po
prečni bralec tudi nad tem zadr 
njim romanom te serije ne bo ra
zočaran.

IE

do vasi; 13.00 Zanimivosti; 14.10 
Komorni zbor; 15.40 Tenorist Lud- 
vid Ličer; 16.00 «Vrtiljak»; 16.40 
Simfonični orkester; 17.10 Glasbe
na galerija; 17.45 Jezikovni po
govori; 18.30 Naš razgovor; 19.00 
Lahko noč, otroci ; 19.15 Glas
bene razglednice; 20.00 Simf. or
kester; 22.15 Mednarodni festival 
jazza; 23.05 Literarni nokturno.

ITAL. TELEVIZIJA
9.30 Šola; 12.30 Podlistek; 13.00 

Ob trinajsti uri; 13.30 Dnevnik; 
15.15 TV šola; 17.00 Spored za 
mladino; 17.30 Dnevnik; 17.45 
Program za otroke; 18.25 Slika
nice; 18.45 Spomin na Pina Pa- 
scalia; 19.15 Poljudna znanost: 
Nafta; 19.45 Šport in ital. kroni
ke; 20.30 Dnevnik; 21.00 Beležke 
s potovanja: Čung Kuo; 22.00
Športna sreda; 23.00 Dnevnik.

II. KANAL
21.00 Dnevnik; 21.20 Film: Vin- 

citori e vinti.
JUG. TELEVIZIJA

17.45 Prigode psa Civila, film;
18.10 Obzornik; 18.25 športna od
daja: 18.45 Znanstvene metode v 
ekonomiki; 19.15 Zabavna glasba;
19.45 Risanka; 20.00 Dnevnik; 
20.35 Angleški film: «Metuljčki»; 
21.50 Noctumo: Stane Jarmi
22.10 Nogometna tekma: Aiax — 
Glasgow Ranger.

KOPRSKA BARVNA TV
20.00 Risanke; 20.15 Poročila;

20.30 Dokumentarec: «Moj prija
telj šimpanz*; 21.20 Stara garda 
nastopa.
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BOKS V TEŽKI KATEGORIJI

V manj kot petih minutah 
Foreman svetovni prvak

Fraziera je kar šestkrat zrušil na tla

KINGSTON, 23. — Po Frazierovi | Ne glede na to, da potek dvoboja 
zmagi nad Muhammedom Alijem — ■ - -•
(prej Clayem), je bil Foreman med 
tistimi, ki so trdili, da je svetov
ni prvak plačal uspeh s koncem 
svoje boksarske kariere. Mladi 
George, skriti biser ameriškega 
boksa, že vnaprej določen za no
vega zvezdnika težke kategorije, je 
takrat med drugim izjavil, da bi 
naslednji Frazierov nasprotnik sa
mo pobral sadove, ki jih je obro
dilo Alijevo delo. To priložnost je 
Foreman dobil sam in je danes 
tudi temeljito pokazal, kako so bi
le upravičene njegove izjave. Dvo
boj je trajal točno 4’35”, to pa 
samo zato, ker v Ameriki ne ve- 
Ijajo pravila, ki so jih postavili v 
Evropi, med temi predvsem teh
nični k.o. po treh knock downih. 
Frazier je moral tako šestkrat klo
niti pred nasprotnikom, preden se 
je njegova trnova pot zaključila.

Kljub temu pa ni pravilen vtis, 
da se Foreman sploh ni potrudil: 
takoj po dvoboju so ga dobesedno 
nesli v slačilnico, sam pa je pora
bil nekaj minut, preden je sploh 
Prišel do besede. Frazier pa, če
prav ranjen in močno pobit, je 
prišel do sape prej in je takoj po
udaril, da je za poraz kriv sam, 
češ, da je popolnoma zgrešil tak
tiko.

Tega mnenja niso bili izvedenci 
Dvoboj je bil kolikor toliko izena
čen le v prvi minuti prvega kro
ga. Foreman je sicer že nekajkrat 
udaril nasprotnika po obrazu, prvi 
knock down pa je nasprotniku za
dal s silovitim direktnim udarcem 
? desnico. Do konca tega kroga 
Je bil svetovni prvak še dvakrat 
na tleh in vedno zaradi preveč 
slabe obrambe, ki je izpostavljala 
njegov obraz direktnim in silovitim 
udarcem nasprotnika.

V drugem krogu Foreman ni več 
dvomil, saj je Frazier zaman sku 
sal kazati, da je na vse udarce 
že pozabil: nekaj sekund in na
sprotnikova desnica ga je znova 
zbila na tla. Še dve taki grenki 
•zkušnji in sodnik mu ni več do- 
v°lil nadaljevati dvoboja.

Sedaj se vsi sprašujejo, kateri 
po naslednji dvoboj za naslov tež
ke kategorije. Nekateri so takoj 
namignili, da ima lahko Frazier 
že zagotovljen drugi dvoboj in so 
s tem ustvarili vtis, da gre lahko 
za nov manever med prireditelji.

*kMiiiHliiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiilin,umi

V OKVIRU PRIPRAV NA SP03ILADANSKE TEKME

Nogometaši na Goriškem 
so že začeli trenirati

Veliko zanimanje ekip iz notranjosti Slovenije za prijateljske tekme na Goriškem

res ni dal potrdila za take občut
ke, pa je zadevo zanikal sam ma- 
nager premaganega prvaka, ki je 
zatrjeval, da Frazier potrebuje 
daljši počitek, po katerem pa «bo 
spet odnesel naslov». Najbolj lo
gično pa bi bilo, da bi Foreman 
prevzel dolžnost ponuditi priložnost 
Muhammedu Aliju, ki postane lo- 
gični izzivalec novega šampiona.
Foreman je na neposredno vpraša- 
nje odgovoril, da nima nobenega 
načrta za prihodnost in se še sam 
ni prepričal, da je res on prvak.
Moral pa bi imeti precej poguma 
da bi sprejel Alija, saj je pred 
dvobojem sam izjavil, da bi z
zmago nad Frazierom dokazal le, 1 ........................................ ............... .................. , ,, .......„

j g' najboljši. | Iuneman je fraziera kar šestkrat poslal na tla in je zasluženo osvojil naslov svetovnega prvaka težke kategorije
»mi.II .... ................................................ ..................................................................................HIHHHI.............. ...................................................................................................................................I.................

ODBOJKA V 1. ŽENSKI ZVEZNI LIGI

Reški Partizan 
na vrhu lestvice

Pri moških so trenutno najuspešnejši Beograjčani

KOŠARKA EVROPSKI POKALI

planinstvo

V nedeljo, 28. t. m.

Vabilo na izlet 
SPDI po Krasu

Če niste smučarji in ne hodite na 
smučarske izlete, za vas zima kljub 
temu ne sme biti mrtva ni neizko
riščena sezona. Prav v tem letnem 
času, še bolj kot poleti, se je po 
trebno naužiti svežega in čistega 
zraka. Prav pozimi preživimo naj- 
več časa v zaprtih prostorih, se 
znanj gibamo, na mestnih ulicah 
dihamo zastrupljen zrak, delamo pa 
lntenzivneje kot poleti. Kaj je torej 
daljšega, kot na Krasu preživeta 
nedelja?
. Lahka hoja po valovitem zemlji
šču, v zdravem in lepem okolju, 
sprosti v nas živčno napetost, ki 
Se je v nas nabrala med tednom- 
Umerjen telesni napor nam poživi 
krvni obtok in pospeši globoko di
hanje.
. Ve zapravljajmo svojega zdravja 
ln zdravja naših otrok z nehigien
skim načinom življenja! Pridružite 
s« veseli družbi SPDT, ki jo bo 
huihnila v nedeljo 28. t. m. na lep 
lzlet po Krasu. Pridite in privedite 
s seboj svoje otroke!

Zbirno mesto bo ob 9.30 v Križu 
a‘i ob 11. uri v Samatorci.

DERVINIA, 23. — Na poskusnih 
pUžnjah v štiri sedežnem bobu za 
r;P je dosegla najboljši čas tretja 
pijanska posadka s krmarjem 
Giorgiom Alverajem. 2. je bila Nem- 
01 Ja 1, pred Nemčijo 3 in Italijo 4.

Preteklo soboto in nedeljo se je 
končal prvi del jugoslovanskega od
bojkarskega prvenstva pri članicah. 
Po devetih prvenstvenih tekmah je 
na prvem mestu lestvice nam do
bro znana šesterka Partizana z Re
ke, ki je edina še neporažena. Pri
hod igralke - trenerke Bendove iz 
Češkoslovaške se je dobro obre
stoval. Rečanke igrajo iz kola v 
kolo boljše in imajo tako vse. mož 
nosti, da premagajo tudi v gosteh 
svojega najhujšega tekmeca, Črve- 
no zvezdo iz Beograda. Če jim bo 
ta podvig uspel bo Partizan gotovo 
državni prvak. Ker so v letošnjem 
prvoligaškem prvenstvu, tako pri 
članicah kot tudi pri članih, novi 
predpisi glede velikosti dvoran in 
na Reki ni telovadnice, ki bi „ 
tem predpisom ustrezala, morata 
oba reška ligaša igrati domače tek
me v «gosteh»: člani v Izoli, čla
nice pa v Pazinu.

REZULTATI 9. KOLA (ČLANI
CE): Radnički — Poštar 2:3, Mla
dost — GIK Banat 3:2, Crvena 
zvezda — Breza 3:0, Partizan Re
ka — -Jedinstvo 3:0, Partizan (Srem
ski Karlovci) — Sindjelič, 3:1,

LESTVICA: Partizan . (RI)\ 18,., Gr - 
vena zvezda 16, Partizan (ŠK) in 
Breza 12, Radnički in Mladost 8, 
GIK Banat 6, Sindjelič in Jedinstvo 
4, Poštar 2.

Člani so spravili doslej pod stre 
ho enajst prvenstvenih nastopov. 
Na samem vrhu lestvice je beo 
grajski tandem Partizan — Crvena 
zvezda. Državni prvak GIK Banat 
iz Zrenjanina zaostaja za nekaj 
točk in še ni izpadel iz bitke '.n 
najvišji državni naslov, šesterka 
dolgoletnega jugoslovanskega repre
zentanta Urnauta pa je v nedeljo 
doživela v Stari Pazovi svoj tretji 
letošnji spodrsljaj. Tako je Kvar- 
ner na petem mestu z enakim šte
vilom točk kot njegov zadnji na- 
?pro'nik Jedinstvo. V Stari Pazovi 
je Kvarner igral okrnjen, brez mla
dinskega reprezentanta Vučkov' 
Najhujši «krivec» za poraz Rača
nov pa je njihov bivši odbojkar 
Vračarič, ki letos igra za Jedin
stvo.

Po dolgih letih ima Slovenija zo
pet ekipo v prvi zvezni ligi in to 
Fužinarja z Raven. Kot vsem no
vincem se tudi Ravenčanom ne go
di najbolje. Po enajstih tekmah so 
trdno na začelju lestvice (brez 
točk) in se bodo dokaj težko rešili 
izpada. Nekateri menijo, da Fuži- 
narjeva igra realno odraža raven 
slovenske odbojke v jugoslovan
skem merilu. Ker pa niti jugoslo
vanska igra ob mreži ne kotira 
tako visoko kot pred leti, je naza
dovanje na vsej črti več kot očitno.

REZULTATI 11. KOLA (ČLANI); 
GIK Banat — Vardar 3:0, Parti

zan Jedinstvo (Brčko) 3:1, Cr
vena ezda — Bosna 3:0, Mladost 
— Željezničar 3:0, Jedinstvo (Stara 
Pazova) — Kvarner 3:1, Spartak — 
Modriča 2:3, Fužinar — Vojvodina 
1:3.

LESTVICA: Partizan in Crvena 
zvezda 20, GIK Banat 18, Jedinstvo 
(Stara Pazova) in Kvarner Reka 
16, Vardar in Mladost 12, Modriča 
10, S: >rtak in Bosna 8, Jedinstvo 
(Brčko) in Vojvodina 6, Željezni
čar 2, Fužinar brez točk.

G. F.

MLADINSKE IGRE

Real Madrid-Crvena zvezda 
danes v središču zanimanja
Drugo kolo pokalnih tekem sicer ne bo posebno zanimivo

V Nabrežini sestavili 
odbor za letošnje MI

V Nabrežini se je včeraj sestala 
komisija, ki bo letos organizirala 
občinsko tekmovanje mladinskih 
iger. Na dinevnem redu je bila naj
prej sestava komisije, ki je letos 
sestavljena iz..velikega števila šport
nih delavcev, med katerimi sta tu
di predsednik ■ športnega drpštva 
Sokol Niko Kosmina in profesor te
lovadbe na nižji srednji šoli «Igo 
Gruden» Boris Fabjan. Predsednik 
komisije je tudi letos občinski od
bornik za šport Zandomeni.

V nadaljevanju seje so razprav
ljali o poteku letošnjih mladinskih 
iger in so sklenili, da bodo orga
nizirali tekmovanja v naslednjih 
panogah: telovadba, plavanje, atle
tika, košarka, odbojka, sabljanje, 
bezboi, balinanje, nogomet, kanu, 
hokej na travi, motokros, namizni 
tenis, jadranje in seveda smučanje.

Smučarsko tekmovanje bo že v 
nedeljo, udeležilo pa se ga bo le 
kakih pet tekmovalcev. Prijavljenih 
je bilo namreč približno 25 otrok, 
vendar je v zadnjem trenutku smu
čarska zveza sporočila, da dečki in 
deklice rojeni lea 1960 ne morejo 
nastopati na mladinskih igrah. Za
to se je to število skrčilo na pet.

S. J.

Drugo polfinalno kolo evropskih 
košarkarskih pokalov vsebuje ie 
eno zanimivejše srečanje v moški 
konkurenci. V Madridu se bosta 
namreč danes spoprijela Real Ma
drid in Crvena zvezda, ki sta kan
didata za drugo mesto v svoji sku
pini. To je toliko bolj verjetno po 
tesni a odločilni zmagi Simmentha- 
la nad španskim prvakom, ki bi z 
novim porazom moral opustiti ra
čune na napredovanje. Prav v tem 
je Crvena zvezda vsaj psihično na 
boljšem, saj ima v tretjem kolu 
proti Simmenthalu še možnost po
praviti morebitni spodrsljaj. Glav
ni problem Jugoslovanov bo zopet 
Simonovič, ki je pustil moštvo na 
cedilu pred drugo tekmo z Macca- 
bijem in se po vsej verjetnosti 
ne bo več vrnil v ekipo. Zadnji 
nastopi jugoslovanskih prvakov so 
sicer pokazali, da moštvo lahko 
mirne duše nadaljuje s tekmami 
tudi brez njega. Za Beograjčane 
bi na vsak način tudi poraz z 10 
do 15 točkami ne bil še usoden, 
manjša razlika pa bi verjetno bila 
usodna za Špance. Lažje (ne pa 
lahko) delo čaka Simmenthal, ki 
je znatno boljši od Maccabija, v 
katerem pa lahko štirje Američani 
vedno pripravijo presenečenje.

V drugi skupini še vedno ni za 
pletov: Ignis in CSKA si bosta to
krat izmenjala nasprotnike. Dina
mo iz Bukarešte ne bo mogel ni
kakor motiti lanskih evropskih pr 
vakov, sovjetska ekipa pa itak 
«zmelje» vsakega nasprotnika. V

mi predstavaniki. Pernik in Voždo- 
vac iz Beograda sta bila v prvem 
kolu poražena. Bolgarke pa so CUC 
v prvi tekmi visoko premagale in 
zmaga v skupnem seštevku je po
stala dvomljiva, medtem ko so 
Beograjčanke doživele katastrofo: 
verjetno bo tako tudi v tem dvo 
boju.

Več možnosti je za Jugoslovanke 
v pokalu pokalnih prvakinj. Crve
na zvezda je visoko odpravila Hap 
poel. Tokrat pa bo proti Spartaku 
iz Sofije lahko osvojila prvo me
sto v svoji skupini in tako dobila 
lažjega nasprotnika v polfinalu. Iz 
druge skupine ji bo v tem prime
ru pripadel zmagovalec današnjega 
dvoboja MTK — Slavija, ki je vse
kakor manj kakovosten kot lenin
grajski Spartak, ki je že odpravil 
čehoslovakinje v prvem kolu.

Že sredi januarja so nogometne 
ekipe iz NK Bilje, NK Renče, NK 
Adria iz Mirna ter NK Primorje 
iz Ajdovščine, začele trenirati. I- 
gralci Vozil iz Nove Gorice bodo 
z vadbo začeli šele 25. januarja, 
ker nekateri menijo, da bodo sicer 
«presiti» žoge pred prvenstvom. Za 
sedaj so imeli le bolj kondicijsko 
vadbo v telovadnici. Tolminci in 
Idrijci imajo začasno celo prednost, 
ker si nabirajo moč kar na sne
gu pri smučanju ter tako združu
jejo prijetno s potrebnim. Vsa teh- 

j nična klubska vodstva so v glav
nem že sestavila program prija
teljskih srečanj pred spomladan
skim prvenstvom, ki se bo začelo 
verjetno za «conaše» 25. marca, m 
L aprila za primorsko ligo. Bilo 
je že nekaj prestopov, ki so bili 
preregistrirani pri novogoriški no
gometni podzvezi, in sicer: Za NK 
Renče igralca Vozil Hlede Marjan 
in Uršič Vidko, ki bo tudi članski 
trener Renč (za katere bo občasno 
po potrebi tudi igral). K NK Bilje 
sta prestopila dosedanja igralca N 
K Adrie iz Mirna, Rosič in Pišča
nec Silvan ter Jerončič Rajko iz 
Vozil. Okrepitev za Vozila bosta 
igralca Fajt Jordan iz Renč ter 
Jazbar Danilo iz NK Adrie, kakor 
tudi odsluženi vojaki: Gulin Darko, 
Hvala Inko in Stojan ter Žižmond 
Dominik in rekonvalescent Pini Pa
vel. Toda enako, kot vsako leto, 
bodo morali tudi letos določeni no
gometaši na odsluženje rednega vo
jaškega roka, med drugimi iz Vozil 
(Bensa in Kogoj Zlatko), iz Renč 
(Turel ter Nemec), iz Bilj (Crn- 
kič) ter še nekateri. NK Adria 
pričakuje iz JLA dobrega igralca 
Beča Beniamina.

V tem pripravljalnem delu so 
tudi klubski občni zbori in pa šir
ši sestanki upravnih odborov. Ta
ko so v Tolminu pohvalno sklenili, 
da bodo v bodoče bolj skrbeli za 
lastni kader članskega moštva ter 
bodo zato več delali s pionirji in 
mladinci. V Idriji že vneto delajo 
načrt, kako bi doma v pokalni 
tekmi 4. marca «obrnili» moštvo 
Primorja iz Ajdovščine. Odločala 
bo borbenost in kondicija, kar je 
odvisno od tega, kako se bodo e- 
kipe^ pripravile za ta derbi. Na j 
Goriško prihajajo že razne ponud
be za trening tekme tudi od moč

nejših klubov, posebno še sedaj, 
ko je zapadel novi sneg v Ljub
ljani in na Gorenjskem.

NK Primorje ima, kot pravijo, 
že zasedene vse nedelje v februar
ju z raznimi prijateljskimi tekma
mi za trening. Za marec je poskr
bela nogometna podzveza iz Nove 
Gorice, da bodo prve tri? nedelje 
pokalne tekme, in sicer 4. marca: 
Vipava — Adria, Rudar (Idrija) — 
Primorje (Ajdovščina) ter NK Ren
če — NK Vozila.

NK Rudar, član 2. zvezne lige 
iz Trbovelj, se je ponudil Adrii 
ter bo morda igral tudi z Bilja
mi. NK Bohinj se je ponudil v mar
cu kar dvakrat NK Renče. Vsako
letni gost NK Mercator iz Ljublja
ne, ki je tudi član 2. zvezne lige, 
bo odigral dve tekmi v Novi Gorici 
proti NK Vozila. Nekaj trening te
kem bodo primorska moštva igra
la tudi med seboj in zaradi kop
nega terena so reflektanti še od 
drugod, katerim bodo skušali ugo
diti.

Zimski nogometni počitek na Pri
morskem je torej minil, zopet bo
do prav kmalu oživela nogometna 
igrišča, da se nogometni privržen
ci ne bodo ob nedeljah več dolgo
časili. R. V.

prijateljsko trening tekmo v mini- 
basketu med Borom in močno pe
terko Interja 1994. Po predvideva
nju so zmagali gostje, ki sodijo 
med najboljše ekipe v našem me
stu. Borovci so pokazali lep napre
dek in so se tudi požrtvovalno bo
rili vse do konca srečanja.

V Borovih vrstah sta se dobro 
izkazala Gombač in Mesesnel.

Postava Bora: Canciani 2, Pegan 
2, Ražem, Husu, Schillani, Poljšak, 
Gombač 13, Mesesnel 14, Dougan 
8, Mazzucca 12, štavar, Bloccari.

b. 1.

DREVI V PRIJATELJSKI TEKMI

Poletovi košarkarji 
v Gorici proti Artc

Openski košarkarji, ki bodo le
tos nastopili v prvenstvu 1. divi
zije, bodo drevi, ob 20.30 odigrali 
prijateljsko trening tekmo v Gori
ci proti članom ekipe Radiči Arte. 
To moštvo uspešno nastopa v pro
mocijskem prvenstvu, kar pomeni, 
da se bodo morali poletovei res ze
lo potruditi, če bodo hoteli zdržati 
ritem domačinov. Vsekakor bo to 
zahteven test za naše košarkarje 
v okviru priprav za bližnje prven
stvo.

Polet bo nastopil z naslednjo po
stavo: Guštin, Adrijan in Edi So
sič, Tavčar, Kraus, Gantar, Mar
tini, Daneu, Jugovič, Dolenc.

MINIBASKET
Inter 1904 — Bor 84:51

Na stadionu «1. maj» so odigrali" 1 ---- icniiic iuui uu muc- i ma sLauionu «i. maj» so oaigrau
lil I Hilli H HI HI...............IIIHIIIIIIItllllllllllHlHIIIIIHIHHIHIHHIHIIIIIIIIIIIHHHHIIII............................................................................................. UIUHIIIIIIIHIIIIIIIIIIIIIIIIHIUUIIIIIIIIIHIII

V SVOJI PRVENSTVENI SKUPINIODBOJKA

Zimske mladinske 
igre na Goriškem

V nedeljo, 28. januarja, bodo v 
Trbižu občinska smučarska tekmo
vanja v okviru mladinskih iger. 
Tekmovali bodo lahko mladinci iz 
goriške in krminske občine letnikov 
1961, 1962 in 1963 v slalomu in v 
teku.

Odhod bo z avtobusom ob 6.30 s 
Trga Cesare Battisti.

Tekmovanja se bodo pričela ob 
10.00 s slalomom, nakar bodb ta
koj startali tekmovalci v teku.

tej skupini bo zanimivo le sreča
nje tretjega kola med Sovjeti in 
Italijani.

Pokalni zmagovalci so pred ne
zanimivim kolom. Nobenega dvoma 
ni, da bo leningrajski Spartak, fa
vorit tekmovanja, premagal Mobil- 
quattro, čeprav so Italijani proti 
Spartaku iz Brna presenetili. Za
nje Pa je že drugo mesto v tej 
skupini uspeh. Tudi Jugoplastika ne 
bi smela zamuditi zmage nad ro
munsko Steauo, ki je v tekmi z Di
namom sicer pokazala napredek 
tamkajšnje košarke, v teh polfinal 
nih srečanjih pa nima kaj iskati.

Med ženskami bo nekaj zanimi
vejših spopadov. Po valu kritik 
(kljub zmagi v prvem kolu) je 
GEAS pred odločilno preizkušnjo: 
poljski Lodz je njen neposreden tek
mec za drugo mesto (Daugava je 
v tej skupini nepremagljiva), zato 
bo ta spopad odločal o polfinali
stu: prva tekma bo v Lodzu. Tek
ma Daugava — TFSE bo samo for
malnost. V drugi skupini bo zelo 
zanimiv spopad med praško špar- 
to in CUC iz Clermont Ferranda. 
Francozinje predstavljajo v tej kon
kurenci že nekaj let velesilo, ki bi, 
če ne drugega, lahko ogrožale eki
pi GEAS prvenstvo med zahodni-

Obetajoča mladinska ekipa Brega 
doživela doslej en sam poraz

V pokrajinskem finalu se bodo «plave» zdaj verjetno srečale s tržaško šesterko 0MA

::::::::

Prva Bregova mladinska šesterka 
je prejšnji petek uspešno zaklju
čila prvenstvo z osvojitvijo prve
ga mesta v A skupini. V poslovil
nem srečanju sta se pomerila med 
seboj Breg in Kontovel. Poleg osvo
jitve prvega mesta v prvenstvu 
deklic, je to še en uspeh za mlade 
odbojkarice iz dolinske občine. Se
veda, se bodo morala zdaj naša 
dekleta pomeriti še za naslov po
krajinskih prvakinj z zmagovalko 
B skupine, ki bo zelo verjetno 
tržaška OMA.

šesterka Brega je zmagala v vseh 
dosedanjih srečanjih, razen v po
vratni tekmi s Sokolom. To je bil 
njen edini poraz, a še ta je bil 
tesen. Svoj delež pri tem porazu 
«plavih» pa imajo tudi sodniki, ki 
so prišli v Nabrežino z enojrno 
zamudo, ko so dekleta že zdavnaj 
končala z ogrevanjem in so se ce
lo že preoblekla.

Brežanke v svoji skupini dejan
sko niso imele enakovrednih tekmic, 
če izvzamemo Sokola. (Res prava 
skodla je, da se Nabrežinke kar 
dvakrat niso predstavile na igrišču 
in je tako dejansko odpadlo pravo 
derbijevsko vzdušje, ki bi moralo 
vladati na tekmi med njimi in Do- 
linčankami).

Brežanke so v vseh dosedanjih 
srečanjih igrale poprečno. Na ne
koliko višji ravni so odigrale le 
telimo z Julio. Pridobile pa so si v 
tem prvenstvu mnogo novega in 
koristnega odbojkarskega znanja

Trener Juckie ima zdaj, seveda, 
še vrsto prooterescv. Dekleta si bo
do igro sicer .ahke še bolj iz
pilila s stalnimi treningi in šte
vilnimi nastopi. '!rfcba pa bo vliti 
v njihovo igro vet zagrizenosti, 
sproščenosti in sposobnost hitrega 
odpravljanja manjših kriz posamez
nih igralk. Zlasti to zadnje je ze
lo pomembno, sai se često take 
krize «nalew. celotna ekipa in 
igralke nekako otope ter postanejo 
preveč statične.

tipajmo, da se bodo dekleta do 
finalne tekme (ki bo proti koncu 
februarja) še marsikaj naučila, 
zlasti ker bodo že pred tem (4. 
februarja) v Dolini, kot zmagoval
ke tržaške pokrajine v prvenstvu 
deklic, nastopile tudi na deželnem 
prvenstvu.

KONJSKI ŠPORT

MtiNSTER, 23. — Zahodni Nemec 
Hartwig Steenken, ki je osvojil na 
olimpijskih igrah v Miinehnu zlato

kolajno v konjskem tekmovanju, se 
je resno ponesrečil. Med nekim tek
movanjem v Ministru je padel s 
konja ter si je zlomil golenico in 
stegnenico. Steenken je star 31 let.

KOŠARKA
DUNAJ, 23. — V mednarodni 

prijateljski košarkarski tekmi na 
Dunaju je avstrijski prvak Wiener- 
berger premagal Mobilauattro s 
107:91.

DREVI V TRSTU

Prva letošnja redna 
skupščina ZSŠDI

V Gregorčičevi dvorani v Trstu 
bo drevi prva letošnja redna skup
ščina društev, včlanjenih v Zdru
ženje slovenskih športnih društev 
v Italiji,

Na skupščini bo novi odbor pred
stavil članicam svoj delovni pro
gram, ki bi moral, v kolikor ga bo
do članice odobrile, prinesti vrsto 
novosti v delo te organizacije. Na 
dnevnem redu bo — poleg odbor- 
niških poročil — tudi izvolitev re
ferentov za nekatere (med našimi 
društvi) najbolj razširjenje panoge.

V Trstu je v teku mestno med- 
šolsko moško košarkarsko prven
stvo, na katerem nastopajo repre
zentance devetih višjih srednjih 
šol. Med temi je tudi licej «F. 
Prešeren», ki bo danes ob 15.30 
igral na Elizejskih poljanah proti 
ekipi «D’Aosta».

AVTOMOBILIZEM
NA RALLVJU MONTECARLO

Munari še vedno vodi
MONTECARLO, 23. - Drugi del 

letošnjega rallyja je takoj potrdil 
vtis, da bo na lestvici še več 
sprememb preden bo prišlo do pra
ve, končne razvrstitve. Po prvih 
treh posebnih preizkušnjah je sicer 
še vedno v vodstvu Italijan Munari 
na lancii, toda vodstvo je dobil 
prav v tretji preskusni vožnji, po
tem ko je v prvih dveh Finec 
Mikkola premočno zmagal in si je 
nabral precejšen naskok. V tretji 
vožnji pa je zgubil skoraj poldru
go minuto in je zdrknil celo na 
četrto mesto. Največ uspehov so 
danes pravzaprav poželi poraženci 
prvega dela, francoski alpine re
nault, ki so že na drugem, tretjem, 
petem in šestem mestu. Njihov naj
boljši zastopnik, Andruet, zaostaja 
samo za 34”, kar je (po tem kar 
smo videli danes) daleč premalo, 
da bi Munari lahko imel zmago 
v žepu.

Med ostalimi konkurenti (osta
jajo trenutno še 294) je precej na
predoval Aaltonen, eden izmed fa
voritov, sicer pa med poraženci iz 
prvega dela, drugi priznani as, 
Šved Waldegaard pa je bil žrtev 
manjše nesreče, zaradi katere je 
zgubil še nekaj dragocenih sekund. 
Med jugoslovanskimi tekmovalci ie 
bil po prvi posebni vožnji Paliko- 
vič na odličnem 29. mestu. Med 
ženskami je prevzela vodstvo An
gležinja Pat Moss, sestra nekdanje
ga svetovnega prvaka Stirlinga 
Mossa.

ODBOJKA
V PRIJATELJSKEM SREČANJU

Drevi Dom v Kanalu
Drevi bo goriška šesterka Doma 

gostovala v Kanalu, kjer bo odi
grala prijateljsko srečanje z mla
dinsko ekipo Salonita. Tekma bi 
morala biti že sinoči, toda zaradi 
tehničnih ovir je bila odgodena za 
en dan. Tekma bo služila domov- 
cem kot trening za prihodnje tek 
me v prvenstvu D lige.

Tekma med Salonitom (mladin
ci) in Domom bo v telovadnici v 
Kanalu, s pričetkom ob 20. uri.

Za to srečanje sklicani igralci 
Doma se bodo morali zbrati ob 
18.45 pred klubom «S. Gregorčič* 
za skupni odhod v Kanal.

I. K.

NAMIZNI TENIS
3. FEBRUARJA LETOS

S. Miličeva na Dunaju
Trener italijanske državne namiz

noteniške reprezentance Luccio je 
izjavil, da se bo meddržavnega na
miznoteniškega srečanja na Duna
ju, 3. februarja, veljavnega za ev
ropski pokal, udeležila kot članica 
reprezentance tudi Sonja Miličeva.

Potrdil je tudi odločitev, da se 
bo Miličeva udeležila svetovnega 
namiznoteniškega prvenstva, ki bo 
od 5. do 15. aprila v Sarajevu.

Kako je Mussolini prišel na oblast

MII II lili 1122
Mussolinijevi «fasci di combattimenton so odlično služili 

v borbi proti delavskemu gibanju, za preprečevanje bodočih 
"rdečih nevarnosti)) ter za «vzpostavitev reda in miru». Mus
solini nd bil več sam. Nasprotno, prihajal je njegov trenutek. 
N legava zvezda je šele zdaj začela blesteti. Konec 1. 1920 
•je postalo očitno, da je fašizem s periferije političnih doga
janj prodrl v sam njihov center, da je začel postajati poli- 
tičina sila prvorazredne važnosti.

«Fasci di combattimento» so se množili in širili tem hi- 
treje, čim je postajala čedalje manjša nevarnost pred «boljše- 
^izaeijo» Italije. Ustanovile so se zloglasne «squadre d’azione», 
® so organizirale kazenske ekspedicije, predvsem in v naj
več jem številu proti tistim delavskim ustanovam in organiza- 
cijam, ki so igrale v preteklih mesecih vodilno vlogo v agi
tacijah, stavkah in akcijah, a glede katerih je obstajala mož- 
host, da bi v ugodnem trenutku ponovno utegnile postati 
organizatorji podobnih podvigov.

Oporišče in center fašističnih «škvader» je postal trikotnik 
Bologna - Ferrara - Piacenza, kjer je imel Mussolini največ 
Pristašev, pa tudi, kjer so delovali najagilnejši krajevni in 
Pokrajinski «rasi», kot Grandi, Balbo in drugi. Od tu so 
<<sQuadre d’azione» z lahkoto prodirale do Benetk, Pavesea, Ena izmed znamenitih udarnih zločinskih fašističnih škvader, tako 

imenovana «Squadra di arditu

Toskane, torej do tja, kjer so socialisti imeli največ oporišč 
in pristašev.

«Squadre d’azione» so sestavljali mladi, zelo mladi ljudje 
iz družin agrarne buržoazije bolj kot industrijske, bivši bo
jevniki, «arditi», brezposelni, «aktivistd» različnih prepričanj 
(skupna osnova teh prepričanj je patriotski in nacionalistični 
fanatizem), nezadovoljneži, pustolovci, najnavadnejši zločinci, 
pravi krvoloki in sadistične pošasti. «Squadre d’azione» so 
imele svoja oporišča za preskrbo in oborožitev v mestih, od 
koder so potem s kamioni odhajali v manjša mesta in vasi ter 
v tiste centre in naselja, kjer je živel proletariat. Cilji nji
hovih napadov, pustošenj in požigov so bili ljudski domovi, 
delavske zbornice, sedeži sindikalnih zvez, zadrug in sekcij, 
klubi (kulturni in rekreativni), redakcije socialističnih in ko
munističnih časopisov, pa tudi katoliških glasil Akcijam proti 
zgradbam se je pridruževalo nasilje nad osebami: pretepanje, 
ubijanje, preganjanje. Cilj je bil nadalje, prisiliti člane kra
jevnih uprav, kjer so imeli socialisti večino, a takšnih je bilo 
v tem času v Italiji ena četrtina, da odstopijo in se umaknejo 
s svojih mest, in se razpustijo zadružne zveze. Skratka te
žilo se je za tem, da bi se paralizirala ekonomsko - politične 
organizacije, ki so jih ustvarili socialisti. Po tem valu faši
stičnih akcij, ki so trajale nekaj mesecev, je število ubitih 
socialistov in njihovih pristašev znašalo nekaj desetin mrtvih, 
mučenih in ranjenih pa je bilo na tisoče, številni domovi 
so bili opustošeni, oropani in požgani.))

Tako sta zgodovinarja Salvatorelli in Mira v svoji «Zgo- 
dovini Italije v fašističnem obdobju» opisala začetek fašizma 
in poudarjala, da je bilo primerov fašističnega nasilja brez 
števila in da jih verjetno nobeden nikoli ni mogel vseh za
beležiti in objaviti. Trst in vsa istrska obala od Kopra do 
Pulja so bili domala vsakodnevni cilj «škvadrističnih» kazen
skih ekspedicij.

(Nadaljevanje sledi)

?......... T ---------_

30. oktobra 1922: fašistična kolona se približuje Rimu



Uredništvo TRST Ul. Montecchi 6/11 PP 559 Telefon 793 SOS 794 638 
Podružnica GORICA Ul. 24 Maggio 1/1 Telefon 83 382
Xp[ava. ™ST Ul. Montecchi 6/11 Telefon 795 823
Oglasni oddelek TRST Ul. Montecchi 6/111 Telefon 761 470
Naročnina
Mesečno 1.350 lir — vnaprej: polletna 7.500 lir, celoletna 13.500 lir.
\fncrnf°£nina za 'r,ozemstvo 19.500 lir, za naročnike brezplačno revija «Dan» 
i f)osamezna številka 1.— dinar, za zasebnike mesečno 18.—
letno 180,— din za organizacije in podjetja mesečno 22,— letno 220,— din 
Postni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska. Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 6 24. januarja 1973

Za SFRJ Tekoči račun pri Narodni banki v Ljubljani 501-3-27071 
«ADIT» - DZS, Ljubljana, Gradišče 10/11 nad. telefon 22 207

Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca: trgovski 200, finančno -
upravni 300, legalni 400, osmrtnice in sožalja 200 lir. «Ma!i oglasi* 
80 lir beseda. Oglasi za tržaško in goriško pokrajino se naročajo pri 
oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih pokrajin Italije pri S.P.I.

Glavni urednik Stanislav Renko
Odgovorni urednik Gorazd Vesel Izdaja in tiska ZTT - Trst

PO SKLEPU GVINEJSKEGA PREDSEDNIKA V NEVARNOSTI NASELJA V DOLINI REKE BUONAMICO

Morilcem Amilcara Cabrala Pet milijonov kubičnih metrov vode 
bodo sodili pripadniki PAI6C pritiska na usad, ki je zajezil strugo

Gvinejske oblasti osvobodile nekaj pripadnikov gibanja 

iz rok atentatorjev - Klavrni poskusi lizbonskih oblasti

DAKAR, 23. — Gvinejski predsednik 
Seku Ture je sinoči v nekem svojem 
intervjuju conakryjskemu radiu izjavil, 
da so bili osvobojeni in so na varnem 
Aristides Pereira in drugi voditelji 
PAIGC (afriške stranke za osvoboditev 
Gvineje in Cap Verta).

Ta vest potrjuje na drugi strani 
tisto o aretaciji določenega števila 
atentatorjev na političnega voditelja 
gibanja za osvoboditev portugalske 
Gvineje (Gvineja Bissau) Amilcara 
Cabrala. Gvinejske oblasti so že skle
nile, da bodo morilcem sodili pripad
niki PAIGC in ne gvinejska sodišča. 
To je odločil sam gvinejski predsed
nik Seku Ture.

Vesti, ki prihajajo iz Conakryja torej 
popolnoma demantirajo izjave portu
galskih predstavnikov v Lizboni, že 
včeraj je neki višji predstavnik trdil, 
da Portugalska mma nič opraviti z 
umorom Amilcara Cabrala. V tem smi
slu je izdala svoje sporočilo portu
galska uradna časopisna agencija «A 
NI», ki je sinoči pisala, da Cabral 
ni padel v svojem stanovanju tem
več pri napadu gvinejske policije na 
sedež stranke PAIGC. Ta vest je bila 
zavita v precejšnjo meglo, saj si sama 
agencija ni upala potrditi njene vero
dostojnosti.

V neKem sporočilu, ki prihaja iz 
Bissaua, je še rečeno, da so nekatere 
osebe, ki so prišle iz Gvineje v por
tugalsko Gvinejo, izjavile, da je prišlo 
do spopadov med gvinejskimi policij
skimi silami in skupinami gverilcev 
(PAIGC). Gre baje za ljudi, ki se 
hodijo zdravit, oziroma iščejo zdrav
niško pomoč pri portugalskih vojaških 
postojankah.

V sporočilu je rečeno dobesedno: 
«Iz portugalskih vojaških postojank v 
bližini meje z republiko Gvineje je 
bilo slišati od jutra do poznega ve
čera posamezne strele. Ljudje, ki so 
prišli z onstran meje, so izjavili, da 
je šlo za spopade med gverilci, ki 
so po radiu zvedeli vest o Cabraiovi 
smrti in ki so hoteli zapustiti gve
rilske postojanke ter se vrniti na svoje 
sedeže v republiki Gvineji ter Seku 
Turejevo revolucionarno milico, ki je 
prejela ukaz, naj jim prepreči na
kano*.

Portugalska agencija še trdi, da je 
bilo pri napadu na sedež PAIGC v 
Conakryju ubitih več drugih voditeljev.

Kot smo že skoraj omenili, • obsta
jajo stvarni dokazi, da gre za zgolj 
portugalske izmišljotine. Lizbona se 
skuša namreč oprati odgovornosti za 
hudi zločin, ki so ga njeni plačanci 
zagrešili s tem, da so umorili enega

potrdilo svojo odločnost, da bo ma
ščevalo umor z likvidacijo kolonializma 
in njegovih agentov.

V sporočilu radia Conakry je rečeno 
dobesedno: «PAIGC je prisegel, da bo 
v najkrajšem času uničil sovražnike 
Afrike, ki teptajo Gvinejo - Bissau. 
Gibanje poziva vse afriške narode in 
vlade, naj čimprej izvojujejo popolno 
osvoboditev Afrike*.

BEOGRAD, 23. — Predsednik repu
blike Josip Broz Tito je ob umoru 
glavnega tajnika stranke za afriško 
neodvisnost (PAIGC) Amilcara Cabra
la poslal vrhovnemu svetu stranke br
zojavko, v kateri v imenu narodov 
in vlade Jugoslavije ter v svojem 
imenu izraža goboko sožalje.

Plaz zemlje se je utrgal od hriba San Costatitino 4. januarja ■ V 20 dneh 
je gladina umetnega jezera močno narasla in nevarnost je, da jez popusti

BOVALINO (Reggio Calabria), 23. 
— Močno neurje, ki odi prvih ju
tranjih ur razsaja nad vzhodnim 
predelom Aspromonta, je še po
slabšalo položaj v dolini reke Buo- 
namieo. Dež in toča sta prizadela 
veliko škodo poljem in sadovnja
kom, ki jih je neurje v prvih ja
nuarskih dneh že močno poškodova
lo. Ponekod je njive pregmila de
set centimetrov debela odeja toče.

Zaradi obilnega deževja se je 
zvišala gladina umetnega jezera in 
voda grozi vasem v dolini Buonami- 
ca, kjer so občine Bovalino, San 
Luca in Casignano. Najbolj ogro
žena je vas Bosco S. Ippclito v ob
čini Bovalino, kjer živi 400 družin.

Na ukaz tehničnega urada mi-
fiiiiiiiiiiKitiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiisiiiiiiiiuiiiiiiimiiTiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiHiiiiiiii

PO VČERAJŠNJI NENADNI SMRTI

Johnsonov lik v komentarjih 
ameriških političnih mož

FIŽOL
PERUGIA, 23. — Zobozdrav

nik Nazzareno Duili in njego
va žena Livia Antoniom si 
verjetno za nekaj časa ne bo
sta več privoščila dobrega 
krožnika fižola v konzervi. Ko 
je ženska danes zjutraj odprla 
konzervo fižola, da bi pripra
vila soprogu kosilo, je prese
nečena odskočila: iz škatle je 
pokukala velika mišja glava. 
Dr. Duili je takoj nesel kon
zervo orožnikom karabinjerske 
postaje v vasi Deruta, kjer 
stanujeta in je prijavil sodi
šču lastnike industrije živil, ki 
je pripravila konzervo.

DETEKTIVI
PARIZ, 23. — Sredi kongre

sa so francoski policijski ko
misarji zapustili dvorano, ki 
jim jo je dala na razpolago 
pariška prefektura in so se pre
selili v drugo dvorano blizu 
železniške postaje Austerlitz. 
Vzrok te odločitve je' vreden 
humoristične detektivke: fran
coski «Maigreti» so bili nam
reč prepričani, da kdo prislu
škuje njihovemu Kongresu.

«Kifeljci» so se kaj kmalu 
zavedli, da je kdo spremenil 
mikrofonski sistem dvorane ta
ko. da je lahko od zunaj pri
sluškoval delu kongresistov. ki 
so zborovali za zaprtimi vrati. 
V pogovoru s časnikarji, so ko
misarji izjavili, da sta bila 
predmet debate dva argumen
ta: izredno hitro naraščanje 
kriminala v Parizu (predvide
vajo, da bo francoska prestol
nica v 10 letih «dohitela» New 
York) in vprašanje povišanja 
plač.

od največjih sodobnih afriških vodi
teljev.

Toda ponovimo še enkrat, zakaj so 
trditve o notranjih «čmskih» razprti
jah, ki jih širijo portugalski kolonia
listi, popolnoma izvite iz trte: 1. ker 
bodo Cabralovim morilcem sodili pri
padniki njegovega gibanja in 2. ker 
se je gvinejskim oblastem posrečilo 
osvoboditi nekaj voditeljev gibanja PA 
IGC, ki so jih portugalski plačanci 
imeli v svojih rokah.

Cabralov umor je vzbudil veliko o- 
gorčenje po vsem svetu. Iz raznih 
držav so prišle gibanju PAIGC in Ca
bralovim sorodnikom brzojavke v ka
terih vlade, politična gibanja in po
samezniki izražajo svojo solidarnost z 
osvobodilnim gibanjem Afričanov izpod 
portugalskega kolonialnega jarma.

Portugalski kolonialisti so res ubili 
▼elikega in pomembnega človeka, to
da niso strli duha upora v afriških 
narodih. Gibanje PAIGC je ponovno

WASHINGTON, 23. - Vse kaže, 
da je' bivši ameriški predsednik 
Johnson s svojo nenadno smrtjo 
za srčno kapjo poravnal nasprot- 
stva in polemike, ki so razdvojile 
ameriško javno mnenje v petih le
tih njegovega predsedovanja. Bese
de, s katerimi je predsednik Nixon 
orisal lik svojega prednika — «Zanj 
sanje o veliki Ameriki niso bile le 
navadna fraza pač pa življenjski 
cilj* — so bistvo komentarjev vseh 
ameriških političnih mož, Johnsono
vih nasprotnikov in prijateljev. Ti
pična je izjava bivšega nasprotni
ka Eugena McCarthyja, ki se je 
ostro boril proti predsednikovi viet
namski politiki: «Bil je zvest slu
žabnik svoje domovine.*

Ameriški tisk je dal zelo obširen 
poudarek Johnsonovi smrti. Med 
številnimi pohvalami ne manjkajo 
tudi komentarji, M jbbudStjdjo, 'da, 
glej čudno človekovo usodo, ga je 
zadela kap na predvečer podpisa 
za prekinitev vojskovanja v Viet
namu, v katerem je imel bivši pred
sednik odločilno vlogo.

Predsednik Nixon je odredil 30 
dni žalovanja. V četrtek bo v Wa- 
shingtonu pogrebna svečanost. John
sonovo truplo bodo prepeljali jutri 
v prestolnico in ga bodo postavili 
na pare pod kupolo kongresne pa
lače. Po obredu bodo truplo preDe- 
Ijali v Texas, kjer ga bodo poko
pali.

Kdo je bil 
L. B. Johnson

Nedavno je umrl bivši ameriški 
predsednik Truman, a njegova 
smrt je imela manjši odziv kot 
Johnsonova. Johnsonovo ime je še 
danes tesno povezano z dogodki, ka
terim je sam pomagal utreti pot 
in med temi je na prvem mestu 
brez dvoma vojna v Vietnamu. Znana 
«escalation» se je izvršila med nje
govim mandatom in njene posledice 
so bile tako porazne, da si jih ni 
upal zanikati.

Običajni, uradni življenjepisi umr
lega predsednika so bili polni ne
pomembnih malenkosti: da je njego
va farma obsegala 162 hektarjev, 
da je v mladosti poskušal vrsto raz
ličnih poklicev, da je bil njegov 
pristanek v politiki le golo naključje. 
V resnici je Lyndon Bames Johnson 
izhajal iz družine, ki je bila trdno 
zasidrana na visokih političnih me
stih.

Že leta 1932 je šel v VJahington v 
spremstvu milijonarja ■ poslanca 
Keatingsa. Tam je prišel pod okrilje 
drugega teksaškega parlamentarca 
Ragbuma. ki je bil v dobrih odno
sih s tedanjim predsednikom Roo- 
sevieltom in ob prvi priliki je s 
pomočjo ženinega denarja lahko 
tudi sam tvegal volitve in prišel 
v parlament.

Na svetovno prizorišče je prišel, 
ko ga je Kennedg izbral za pod
predsednika in 22. novembra 1963, 
ko je bil Kennedy umorjen, je pre
vzel njegovo mesto. Leto pozneje 
je bil na volitvah potrjen za pred
sednika z najvišjim odstotkom gla
sov: 61,1 odst., s katerimi je dobe
sedno pregazil svojega nasprotnika 
Barrgja Goldivaterja.

Johnson je bil od vsega začetka 
eden izmed najbolj navdušenih «ja
strebova v odnosu do vietnamske 
krize. Maja 1961 je pozdravil dikta
torja Diema kot azijskega Churchil
la. Sprejel je v celoti stališča ge
neralov Pentagona, poslal stotisoče 
ameriških vojakov v Južni Vietnam, 
kjer so se «pogrezali» v umazano 
vojno, ki je stala leta 1967 24 mi
lijard dolarjev, to je 15.000 milijard 
italijanskih lir; kjer so za vsakega 
sovražnega vojaka sprožili povpreč
no za 12.000 dolarjev nabojev 
(7.500.000 lir).
_ ZDA so hotela zmagati, a ne pla
čati svojih porazov. Posledice so 
bile vedno večji deficit plačilne bi
lance. hitrejša inflacija, širjenje 
mednarodne denarne krize. Vlada je 
morala zmanjšati proračun za no

tranjo «vojno» proti revščini in kot 
posledica tega, je poletje 1967 pri
neslo upore črnskih četrti v stotih 
ameriških mestih. Kljub temu je 
Johnson vztrajal v svoji politiki. No
vembra 1967 je odstranil s položaja 
obrambnega ministra Roberta McNa- 
maro, predstražo ameriškega vo
dilnega sistema, katerega je Kenne- 
dy poklical na izgubljeno mesto s 
predsedniškega stolčka Fordovega 
velikana. McNamara je s svojim 
nedvomnim poslovnim čutom uvidel 
bodočnost ameriškega vztrajanja v 
izgubljeni vojni, a moral je kloniti 
generalom.

Tudi za Johnsona je prišel tre
nutek priznanja poraza. 31. marca 
1968 je po televiziji najavil preki
nitev bombardiranj nad Severnim 
Vietnamom in odločitev, da se ne 
bo predstavil za ponovno izvolitev. 
Opazovalci so sprva mislili, da gre 
za trik, ki je nedavno uspel Nixo- 
nu, a Johnson ni imel dovolj spret
nih svetovalcev in moral se je u- 
makniti z mednarodnega odra.

Med njegovim mandatom je do
sledno z vietnamsko politiko «reših 
krizi v Panami in San Domingu, 
doživel blamažo zajetja vohunske 
ladje Pueblo s strani severnokorej
ske mornarice in uboje M, L. Kinga 
in R. Kennedgja.

Ali lahko naprtimo Jcimsonu oseb
no odgovornost za pustošenje Viet
nama? Njegovi zagovorniki, ki mu 
tudi pripisujejo moč vsega kar se 
je zgodilo v njegovem imenu trdijo, 
da je ravno ta odgovornost znak 
njegove veličine in moči. Predsed
nik ZDA, naj ga imamo za prist
nega predsednika ameriškega naro
da ali ne, za resničnega in edinega 
odločevalca ali pa le izvrševalca 
interesov ameriške veleindustrije, 
nosi pred zgodovino veliko odgovor
nost poosebitve imperialističnih in
teresov ZDA, da vsilijo svojo voljo 
šibkejšim,

Johnson je imel smolo, da so ZDA 
med njegovim mandatom naletele na 
Vietnam in, namesto da bi ga slav
no pregazile, so na njem neslavno 
nasedle. Kapitan, ki zapelje ladjo 
na sipine in povzroči toliko gorja, 
kot ga je Johnson, pa se po navadi 
težko opraviči pred zgodovino.

S. P.

nistrstva za javna dela so kara
binjerji prisilili družine, ki pre
bivajo v bližini jezera, da so za
pustile svoje domove. Kljub nevar
nosti, so se nekatere družine sku
šale ponoči vrniti v svoja borna 
stanovanja, a orožniki, ki so straži
li pred ogroženo vasjo, so jim 
preprečili povratek.

Buonainsco izvira na Aspromon- 
tu v bližini Montalta. Šest kilo
metrov po izviru doseže sotesko San 
Luca, kjer je 4. januarja ponoči 
usad zajezil rečno strugo. S hriba 
San Costantino se je utrgal veli
kanski plaz kamenja in zemlje. 
Tehniki menijo, da se je od hriba 
utrgalo vsaj 10 tisoč kubičnih me
trov materiala.

Po dvajsetih dneh je v umetnem 
jezeru že 5 milijonov kubičnih me
trov vode, ki ostro pritiska na 
granitne skale. Gladina jezera pa 
se je zvišala zaradi velikih nalivov, 
čeprav odteka vsako minuto 5 ku
bičnih metrov vode, ki pronica sko
zi špranje v jezu.

Ogromna masa vode, ki pritiska 
na nagrmaden material, vzbuja pre
cej skrbi. Če bi jez popustil, bi 
ogromen val «pometel» vso dolino. 
Po računih tehnikov bi voda v ne
kaj minutah dosegla novo super- 
cesto 108 in železniško progo Reg
gio Calaibria — Taranto.

Kot smo že dejali, je nevarnost 
zelo velika. Včeraj si je predsed
nik višjega sveta za javna dela pro
fesor Travaglini ogledal jez v 
spremstvu nadzornika za javna de
la v R. Calabrii inženirja Romana. 
Strokovnjaka sta preletela področ
je s helikopterjem, nato pa sta se 
sestala z drugimi strokovnjaki na 
prefekturi v Reggiu Calabrii, da bi 
preučila položaj.

V začetku januarja so usadi in 
poplave zbrisali vse ceste. Z je
zera se širi strašen smrad, ker 
v njem gnijejo trupla živali, ki 
jih je ugonobilo neurje.

Trenutno se tehniki še ne mo
rejo poslužiti strojev za odstranje
vanje materiala. Gozdna straža 
skuša zgraditi začasno cesto. Dela 

zaupali nekemu podjetju iz 
Reggio Calabrie, a neznanci so pp- 
noči poškodovali dva buldožerja. 
Enega so porinili v prepad, druge
mu pa so nasuli sladkor v motor.

Položaj v Kalabriji ponovno do
kazuje, da je bila hidrogeološka 
politika dosedanjih italijanskih vlad 
nesmotrna. Pred nekaj dnevi je 
predsednik italijanske geološke zve
ze postavil upravitelje na zatožno 
klop. Rse je, da je republika «po- 
dedovala* že močno degradirano 
ozemlje, a takrat je bil skrajni čas 
za poseg. Kaj pa je naredila vla
da? Zmanjšala je denarno dota
cijo državni hidrogeološki službi, 
tako da je uradno zaposlenih le 
nekaj geologov. V zakonu o regula
cijskih načrtih ni določila, ki bi 
prisililo krajevne ustanove, da se 
pri pripravljanju načrta posvetu
jejo s strokovnjakom, špekulacija 
pa je v dvajsetih letih še bolj ohro
mila naravno obrambo zemlje. Sa
mo lani so špekulantje podtaknili 
na tisoče požarov, da bi lahko gra
dili na požganih področjih. Tako 
ravnanje ima nujno posledice in 
sedaj prebivalci Juga nosijo bre
me zgrešene politike.

Kot so v začetku septembra pou
darile sindikalne organizacije je 
nepojmljivo, da nekaj dni deževja 
uniči večletno delo kmetov, opusto- 
ši obširne pokrajine in povzroči 
smrt 20 ljudi. Prisiliti je treba pri

stojne organe, da končno posežejo 
in rešijo to kar je še rešljivo. Do
sedanji ukrepi po nezgodah, ki so 
s® ponavljale redno leto za letom, 
so kot zvonjenje po toči in le me
tanje denarja v vodnjak brez dna.

LUSAKA, 23. — Predsednik republi
ke Zambije dr. Kenet Kaunda je da
nes sprejel jugoslovanskega velepo
slanika Kemala Sejfula, ki mu je iz
ročil poslanico predsednika Tita. V 
daljšem razgovoru sta preučila vpra
šanje mednarodnega položaja. Med 
razgovorom se je Kaunda zahvalil za 
pomoč, ki jo Jugoslavija in predsed
nik Tito nudita Zambiji, v njenem 
odporu blokadi in provokacijam rasi
stičnega režima Rodezije.

Škandal telefonov 
v Veliki Britaniji

LONDON, 23. — V Velik. Brita
niji je z vso silo izbruhnil škandal 
telefonov, čeprav je skušala družba 
Post Office — ki upravlja telefon
sko službo — zadušiti odmev golju
fije v javnosti.

V nedeljo je list «Suday 'Times* 
objavil dolg članek o goljufiji, ki 
zadeva 75 telefonskih central. Usluž
benci podjetja Post Office so vzpo
stavili zasebno telefonsko omrežje, 
da bi lahko brezplačno telefonirali 
v tujino in v vsa butanska mesta. 
Po nepotrjenih vesteh kaže, da so 
na ta način ogoljufali državno pod
jetje za 1,75 milijona funtov šter- 
lingov na leto (skoraj tri milijarde 
lir).

Uprava državnega telefonskega 
podjetja je odkrila goljufijo že mar
ca lani, a ni prijavila goljufov 
sodišču. Tehniki so namreč prera
čunali, da bi morali potrošiti od 
10 do 20 tisoč fuotov (od 15 db 30 
milijonov lir) za popravilo vsake 
centrale, kar je bilo za podjetje od
ločno predrago.

Zadeva je prišla na dan na pro
cesu proti devetim študentom, ki 
so bili obtoženi, da so brezplačno 
telefonirali staršem domov.

Za obnovitev delovne pogodbe kovinarske stroke

Minister Coppo se pogaja 
z delodajalci in sindikati

Negativno stališče sindikatov do vladne 
politike - Slavke na področju ENEL

RIM, 23. — Danes popoldne se 
je minister za delo Coppo sestal 
s predstavniki združenja «Feder- 
meccanica* (Federacija zasebnih 
kovinarskih industrijcev), da bi se 
z njimi pogovoril o sporu glede ob
nove delovne pogodbe za kovinar
je. Sestanek z delodajalci je tra
jal dve uri in pol in na njem so 
industrijci še nadalje pojasnjevali 
svoje stališče. Kot je znano, so 
prav industrijci 16. januarja pre
kinili pogajanja s predstavniki ko
vinarjev. Zdi se, da na današnjem 
sbečanju minister Coppo še ni sku
šal uveljaviti svoje posredovalniške 
vloge ter se je omejil le na to, da 
je poslušal izvajanja predstavnikov 
delodajalcev.

To ministrovo stališče je v dolo
čeni meri razumljivo, če se upo
števa, da se bodo jutri popoldne 
srečali prav na takem podobnem 
informativnem sestanku minister za 
delo ter predstavniki federacije ko
vinarskih delavcev. Mnogo bo torej 
odvisno od iz>da jutrišnjega sreča- 
nia, kakšno bo stališče, ki ga do 
vlada zavzela v prihodnjih dneh 
glede tega velikega sindikalnega 
spora, ki predstavlja resno nevar
nost za vse italijansko gospodar
stvo.

V zvezi s temi dogodki je treba 
še omeniti, da je v polnem teku 
boj kovinarskih delavcev po vsej 
Italiji za rešitev tega in drugih pe
rečih vprašanj. Osrednja sindikal
na federaciia kovinarskih delav
cev je pooblastila vse pokrajinske 
organizacije, da pripravijo razne 
akcije, ki naj pripomorejo k pozi
tivni rešitvi številnih problemov. 
Manifestacije so bile organizirane 
prav zato, da se obsodi določena 
politika krčenja nekaterih indu
strijskih podjetij ter da se odločno 
podpre politika, ki jo vsedržavna 
federacija vodi za uovečanje za
poslitve na splošno ter razvoja na 
jugu Italije.

Sindikalne organizacije so na 
splošno obsodile sedanjo politiko 
vlade na številnih področjih, ker 
prevladuje mnenje, da so se sindi
kati znašli v hudih težavah zaradi 
desničarske preusmeritve sedanje

sredinsko - desničarske koalicijske 
vlade. Sindikalne organizacije so ta 
svoja stališča javno prikazale.

Minister Coppo bo v kratkem 
odgovoril na te kritike v nekem 
svojem intervjuju, ki ga bo objavil 
tednik «Oggi». V svojem intervjuju 
minister Coppo obravnava vpraša
nja socialnih reform, ki gredo od 
zakona o stanovanjih preko pokoj
ninskega zakona do zakona o zdrav
stvu, o katerem sedaj razpravlja
jo na politični ravni. Minister ob
ravnava v svojem intervjuju tudi 
vprašanja kmečkih delavcev, pora
sta zaposlenosti in razvoja italijan
skega juga itd.

Na koncu naj še omenimo, da 
se v številnih kategorijah nadalju
je proces združevanja, ki pa ne 
poteka vedno gladko. Na vsak na
čin se bodo 6. februarja združili 
predstavniki treh federacij kmeč
kih delavcev, ki bodo razpravljali 
o ustanovitvi enotne federacije. Po
dobne pobude je opaziti tudi pri 
drugih kategorijah.

Danes je bila dveurna stavka 
delavcev zaposlenih pri ENEL. Tu
di v tej kategoriji še ni bila obnov
ljena delovna pogodba. Pogajanja 
z ENEL se bodo nadaljevala jutri, 
Sindikati predvidevajo vsega sku
paj osem ur stavke v razdobju od 
23. do 31. januarja, če ne bi pri
šlo do pozitivne rešitve. Stavka bo 
prizadela tako termoelektrične ka
kor tudi hidroelektrične centrale.

BENETKE, 23. — Namestnik be
neškega državnega pravdnika dr. 
Ennio Fortuna je danes zaslišal ra v. 
nateljico srednje šole «B. Longhe- 
na» prof. Puiaper v zvezi z iz
ključitvijo študenta Neria De Ros
sija. Mladeniča, ki je spastik, je 
ravnateljica odstranila, ker so se 
mu kot posledica bolezni tresle roke 
in ni mogel pisati normalno.

Predsednik beneške sekcije ita
lijanske zveze za pomoč spastikom 
je prijavil profesorico sodišču. V 
prijavi trdi, da mora ravnatelj do
voliti vsakemu študentu, da obi
skuje šole, dokler ni slednji dode
ljen posebni šoli ali 
nemu razredu.

TRŽAŠKI DNEVNIK
PEREČE VPRAŠANJE PRIZADEVA PRODAJALCA IN POTROŠNIKA

Tridnevna stavka prodajalcev 
tekočih goriv za stanovanja
Petrolejski magnati in grosisti izsiljujejo male trgovce in 

jim odrekajo še zadnji dobiček - Vlada mora ukrepati!

še danes bo trajala stavka, ki so 
jo oklicali prodajalci kerozena in dru
gih tekočih goriv. Trajala je tri dni 
in v določeni meri prizadela kupce, 
nič manj pa prodajalce, ki so po 
uvedbi davka IVA ostali na milost in 
nemilost velikih petrolejskih družb in 
grosistov.

Za kaj pravzaprav gre? Medministr
ski odbor za cene, pozneje pa tudi 
pokrajinski odbori za cene pri prefek
turi, so «zamrznili ceno* tekočega go
riva za ogrevanje stanovanj. Ohra
nili so namreč stare cene za tovrstno 
gorivo, niso pa pomislili, da puščajo 
proste roke grosistom in velikim pe
trolejskim magnatom, ki so — meni 
nič, tebi nič — privili cene, ali toč
neje, dobavljali razpečevalcem tekoča 
goriva pod «pogojno ceno*. Dajali so 
jim namreč plastične posode tekočega 
goriva in ga fakturirali s pridržkom, 
da si možni povišek pridržijo. Proda
jalci goriva na drobno so se tako znašli 
pred možnostjo, da bi jim povišek za
radi davka IVA odgriznil še tisto 
drobtinico dobička, ki so ga vnovče- 
vali ob prodaji posod goriva (računa
mo, da je na posodo čistega dobička 
okrog 50 lir). Če bi prodajalci po 
retroaktivnem povišku cene morali raz
liko vnovčevati pri potrošnikih, kar 
ni vedno mogoče, bi verjetno delali z 
izgubo. Zato so sklenili oklicati stav
ko, v pričakovanju, da se vprašanje 
razčisti. Zdi se nam, da je škoda, če 
so bili pri tem prizadeti potrošniki, 
je pa vendarle treba upoštevati, da je 
prodajalec goriva na drobno v resnici 
prav tako le najmanjše in najbolj 
podrejeno kolesce stroja, ki ga po
ganja politika velikih naftnih mono
polov, posredno pa vlada s svojimi 
ukrepi.

Klorirana voda: 
neugodje in protesti

Včeraj je voda, ki .je pritekala iz 
cevi občinskega vodovoda, vzbudila 
v mestu in okolici precej neugodja, 
ker je ■ imela izrazit okus in vonj 
po kloru. V nekaterih mestnih pre
delih voda skoraj ni bila pitna in 
njen okus je tudi spreminjal okus 
kuhane hrane in pijače, predvsem 
skodelice kave.

«Klorirana voda* je začela prite
kati včeraj zjutraj najprej na Gre
ti. med dnevom se je razširila po 
vsem mestu, proti večeru pa je 
začela pritekati tudi iz pip stano
vanj v mestni okolici. V večernih 
in nočrTh urah ie poiav skoro 
popolnoma prenehal Telefonska 
centrala občinskega podjetja ACE- 
GAT je včeraj delovala s polno 
paro, ker so prestrašeni ali raz
burjeni meščani spraševali kaj se 
dogaja ali pa protestirali. Občin
sko podjetje je zagotovilo, da je 
voda pitna in da ne predstavlja 
nobene nevarnosti za organizem kot 
izhaja iz stalnih analiz laboratorija 
za higieno.

Dišalo je po snegu
Diši po snegu, so včeraj pravili 

v mestu, ko je deževalo in je za
pihala nekoliko hladna burja. Tem
peratura je padla za nekaj stopinj, 
vendar ng toliko, da bi se mokre 
ulice in klanci spremenili v nevar
na drsališča in da bi promet obti
čal zaradi poledice. Rosilo je, sne
žinke pa se niso prikazale, kot bi 

diferencira- [ želeli otroci in ljubitelji zimskega 
športa, ki morajo precej daleč, da

se lahko smučajo. Muhasta je ta 
zima, ni več prave, poštene zime, 
tudi vreme se je zmešalo, modru
jejo stari očanci.

Kaže pa, da bodo ljubitelji sne
ga in zimskega športa vendar, lah
ko prišli na svoj račun. K0 je vče
raj pri nas deževalo, je namreč od 
Senožeč naprej do Razdrtega in 
Postojne pošteno snežilo, prav ta
ko je snežilo na Pivki, v Brkinih 
in Čičariji. Delavci cestnega podjet
ja so se hitro lotili dela in plu- 
žili ter posipavali cesto Sežana — 
Postojna ter cesto Kozina —- Reka, 
da ne bi promet obtičal zaradi sne
ga. Posuli so vse ceste, ki so 
prevozne, toda šoferji morajo ime
ti s seboj zimsko opremo in pre
vidno voziti. Poledice ni bilo.

Promet skozi mejne bloke pri 
Fernetičih in na Pesku je bil šibak, 
saj se je v takem vremenu le ma- 
lokaterim ljubilo na pot.

• V okviru boja za novo delovno 
pogodbo bodo prihodnjo soboto spet 
stavkali uslužbenci javnih lokalov, 
se pravi gostiln, barov, restavra
cij, bifejev in podobnih gostinskih 
obratov. Stavka bo celodnevna in 
zadeva 1800 uslužbencev v tržaški 
pokrajini.

@ Prefekt dr. Abbrcscia je v pone
deljek sprejel na vljudnostnem obisku 
novega videmskega prefekta dr. An
gela Sciaccalugo, kateremu je čestital 
k imenovanju in mu zaželel obilo u- 
speha na novem delovnem mestu.

@ V petek, 26. t. m. bo ob 20. url 
v krožku «Che Guevara* v Ul. Madon- 
nina 19 prof. Vito Grasso govoril o 
«Terorju v Turčiji*. Istočasno bo tudi 
komemoracija afriškega voditelja A* 
milcara Cabrala, ki je pred dnevi pa
del pod streli portugalskih plačancev.

Zadnje slovo 
od Ivane Malalan

Velika množica Opencev in lju* 
dl iz mesta je včeraj spremila 
na zadnji poti Ivano Malalan. Iz 
hiše žalosti se je dolg sprevod 
odvijal po Narodni ulici proti cer
kvi in po krajšem verskem obredu 
na domače pokopališče, kjer so 
pokojnico položili k zadlnjemu po
čitku.

Na začetku sprevoda so domači
ni nosili številne vence svojcev, 
prijateljev in organizacij, za krsto 
pa so se zvrstili hčerka Silvana, 
sinova Marcelo in Zvonko ter dru
gi sorodniki. Velika udeležba ljudi' 
je pokazala, kako je bila Ivana 
Malalanova spoštovana in kako ra
di so jo imeli; ljudje, saj je bila 
dobra slovenska žena in predvsem 
skrbna mati, ki ie zaradi zgodnje
ga vdovstva morala na svojih ra
mah nositi dolga leta vso skrb za 
svojo družino. Svoje otroke je vzre
dila s trdim delom in vzgojila jih 
je v zavednem in naprednem na
rodnem duhu, zaradi česar užival® 
ugled in spoštovanje med open
skimi domačini in tudi v širšem 
slovenskem zamejskem krogu.

Hudlo prizadeti hčerki Silvani' 
požrtvovalni in vzorni nameščen' 
ki SKGZ ter bratoma Marcelu i° 
Zvonku, požrtvovalnima delavcem3 
v domačih openskih društvih izre
kamo naše gjpboko sožalje.

...........................................................................................................................................................................................................iiiiiiiimiiimiiiinximiiiiiuimr iiiii9iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiii!iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiixiniiiiiiiiiiitiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiliiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiitiiiiiiiiiiiiiiMiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiTiiiiiiiiiiiiaiiiiiiiiiiiiiiiiiiiii,iiiiiiiiiii,iiiiiin liiiiiiii|11

ZRELO UGASLEGA VULKANA SE JE RAZKLALO Nfl DVOJE

Zaradi nenadnega izbruha vulkana 
ogroženi prebivalci otoka Vestmana

Vulkan je miroval že 7.000 let - Večina prebivalcev se je izselila
REYKJAVIK, 23. - Prebivalci 

majhnega otoka Vestmanna, ki je 
oddaljen kakih deset km od južne 
islandske obale, so v veliki nevar
nosti. Vulkan Vestmanna je po
7.000 letih mirovanja začel ponov
no bruhati. Reka lave je dobe
sedno prerezala na dvoje majhen 
otok, «ploha» dima in kamenja pa 
se je ulila na pristanišče Vestman- 
naeyjar, kjer se je zbralo vseh
5.000 prestrašenih prebivalcev oto
ka. Ljudje so začeli zapuščati o- 
tok z ribiškimi čolni, islandska vla
da pa je prosila poveljnike vseh 
ladij, ki plujejo v islandskih vo
dah, naj pristanejo v Vestmannaey- 
jarju, da bi odpeljali tiste, ki še 
niso utegnili zapustiti ogroženega 
mesteca.

Nenaden izbruh vulkana je pre
senetil prebivalstvo, ki si ni misli
lo, da bi Vestrnanra lahko postal 
ponovno aktiven. Sinoči se je za
čela zemlja nenadoma tresti, a o- 
točani se niso razburili. Vajeni so 
bili potresnih sunkov in so jih pri
pisovali poživljeni aktivnosti neke
ga bližnjega vulkana. Nenadoma 
pa je strašno zagrmelo in Vestman

na se je razklal na dvoje. Reka 
lave je bruhnila na dan, nad otok 
pa se je ulila «ploha» pepela in 
majhnega kamenja. Prebivalstvo je 
preplašeno zbežalo v Vestmannaey- 
jar in je začelo zapuščati otok. Do
slej reka lave še ne ogroža nepo
sredno mesteca, a strokovnjaki me
nijo, da bi razbeljena reka zajezi
la vhod v pristanišče in onemogo
čila beg prebivalstvu.

Lava je presekala na dvoje pri
stajalno stezo letališča, tako da 
letala ne morejo več pristajati. S 
helikopterji in majhnimi turistič
nimi letali so doslej odpeljali kakih 
40 bolnikov vestmannaeyjarske bol
nišnice, marsikdo pa je zbežal z 
ribiškim čolnom.

Nevarnost je, da se zaradi bru
hanja razširi razpoka v vulkanu in 
da se ves otok, ki je širok pri
bližno 4 km in dolg 8, razkolje na 
dvoje.

Po povratku z otoka je najbolj 
znani islandski vulkanolog Sigur- 
dur Thorarinsson izjavil, da sever
no in južno od glavnega vulkanske
ga žrela «zija» poldrugi kilometer 
dolga razpoka, ki je polna vrele

lave. Vzdolž brazgotine je kakih 
petnajst «gejzirov» iz katerih se 
dvigajo do sto metrov visoki cur
ki razbeljene lave. Znanstvenik je 
dejal, da se tok lave vidno veča 
in goreča reka je že začela pre
stopati bregove ter se valiti pro
ti morju.

Po prvih vesteh kaže, da nena
den izbruh ni povzročil smrtnih žr
tev. Po prvih trenutkih panike, se 
je prebivalstvo organiziralo in je 
začelo pripravljati izselitev. Otroke 
in starce so odpeljali v Reykjavik 
z majhnimi turističnimi letali, ki 
še vedno lahko pristajajo na leta
lišču. Dober del prebivalstva se je 
oddaljil z ribiškimi čolni, ostali pa 
čakajo na dansko potniško ladjo 
«Gullfoss», ki vozi na progi Kopen- 
hagen Reykjavik. Kapitan ladje je 
že dobil ukaz. naj odpluje v Vest 
mannaeyjar.

Po zadnjih vesteh iz islandskega 
glavnega mesta kaže. da je vsaj 
4.000 ljudi že zapustilo otok. Rey- 
kjaviška vlada je sporočila, da tre
nutno ne potrebuje druge pomoči, 
ker bo z dansko ladjo zapustilo o- 
groženi otok vse prebivalstvo.

UMRL JE ONASSISOV SIN ALEKSANDER

ATENE, 23. — Aleksander Onas- 
sis, sin znanega grškega brodarja 
in bogataša Aristotela, je umrl da
nes proti večeru v bolnišnici Kifis- 
sia v predmestju Aten. Že opoldne 
so zdravniki govorili o klinični smr
ti mladeniča, kar pomeni, da mož
gani niso več delovali, srce pa je 
še vedno bilo.

Aleksandrova usoda je bila za

pečatena od trenutka, ko so ga 
pripeljali hudo ranjenega v bolniš
nico. Zdravniki so ga včeraj operi
rali, vendar poškodbe so bile pre
hude.

Kot smo že poročali se je Alek
sander Onassis ponesrečil včeraj. 
Zaradi nepredvidene okvare na des
nem motorju, je njegovo letalo str
moglavilo takoj po vzletu z atenske

ga letališča. Z mladeničem sta bJa 
še dva pilota, ki sta bila hudo P0' 
škodovana.

Pirejski sodnik je zahteval obd«j' 
cijo miedeničevega trupla. Pog1®0 
bo v Atenah, datum pa še ni 
ločen.

Na sliki: Aleksandrova mati Ti®3 
Niarkos in oče Aristotel Onassri 
zapuščata objokana bolnišnico.


